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Az egyetemet érintõ sors-

döntõ kérdések mellett, 

a leadandók, beadandók,

kiadandók és feladandók

forgatagában vajon meny-

nyire foglalkoztatnak ben-

nünket annak a világnak

a történései, ahová néhány

év múlva tartozni fogunk,

elfelejtve a könyvtári zugokban, a bulik késõbb

misztikusnak tûnõ világában töltött idõket.

Mennyire tartozunk mi már most a „valódi

élethez”, mit tudunk hozzászólni olyan dol-

gokhoz, amiket az a bizonyos „nagybetûs”

produkál olyanoknak is, akik nem szereztek

egy, kettõ, három... diplomát. Kapunk-e arra is

felkészítést, mi a helyes és a helytelen, hogyan

kell cselekednünk vagy véleményt alkotnunk

egy-egy problémás szituációval kapcsolatban?

A most következõ, közelmúltban megjelent

hír hozzászólói úgy tûnik, kaptak... Vegyük

elõször a hírt. Négy gyermek tört be egy házba (...)

játékokat, bicikliket és könyveket vittek el. Tudni kell

azt is, hogy a gyermekek betörték az ablakokat,

majd bemásztak, valamint, hogy a rendõrök

késõbb elfogták õket, utána mindent vissza

kellett adniuk, és édesanyjuk megtérítette a kárt

a szomszédoknak. Kétségtelenül megdöbbentõ.

Na, mármost idézzünk szó szerint néhányat 

a hozzászólásokból. 

„Kiskorú tolvalyoknak is börtön kell!”

Válasz egy korábbi megszólalásra: „kiképzés...

hát ez jó megállapitás tényleg, pld. játékok = élelem,

bicikli = autó igy helyettesitik a majd élesben történ-

teket. Lehet tényleg a szülõ küldte...”

„Azért mégiscsak kellene valamit tenni a gyermek-

bûnözés ellen! Mert egyre gyakoribb, és egyre durvább.”

Ehhez hasonló kommentekkel gondolták szí-

nesíteni az „arra járók” ez egyik népszerû tv

csatorna online felületének „Hozzászólások”

rovatát. 90%-uknak még csak eszébe sem jutott,

hogy a „betörés” elkövetõi nem vérszomjas

vadállatok, hanem gye-re-kek voltak. Bizonyára

elmulasztották elolvasni a lopás tárgyaira vo-

natkozó sorokat: „(...) játékokat, bicikliket és

könyveket vittek el”. Milyen érdekes, hogy nem

lógtak a nyakukban a megkárosított család

aranynyakláncai, nem kaptak fel egy-egy mo-

biltelefont vagy dvd lejátszót, ugye? Talán

nem volt céljuk a „viszonteladás”. Talán

a gye-re-kek ját-sza-ni akartak azokkal a játé-

kokkal, olvasni egy könyvbõl vagy kipróbálni 

a bicikliket, mert – na, biztosan láttunk már

ilyet – egyszerûen egyébként nem adatik meg

nekik ez a lehetõség.

Félreértés ne essék: a lopásnál, rablásnál már

csak egyetlen dolgot tartok elítélendõbbnek,

nem beszélve az elszenvedõ család érzéseirõl.

Elgondolkodtató azonban, hogy 8-10 éves

gyermekek „bûneirõl” olvasva a mai tájékozó-

dónak csupán az jut eszébe, hogy „börtönbe az

elkövetõkkel”, vagy hogy „a szülõ szándékosan

küldte lopni a gyereket”. Vajon egy pillanatra

sem fogalmazódott meg senkiben, hogy ezekért

a tettekért meg kell fizetni, de azért várjuk

már ki a felnõttkort, vagy gondoljuk végig,

milyen helyzetben lehet az a kiskorú, akinek

játékot lopni jut eszébe? Vajon „hozzászólás-

írás” közben nem villantak be a gyermekkori

„gonosztettek” emlékei? Valószínûleg nem

véletlen, hogy a rendõrség ez alkalommal úgy

döntött, senki ellen nem indít eljárást.

A fenti csak egyetlen eset, amelyben állást foglal-

hatunk. Nem mindig az a lényeg, végül milyen

döntésre jutunk, hanem, hogy igazságérzetünket,

önkritikánkat is bevetve gondoljuk át állás-

pontunkat, ahelyett, hogy megalapozatlan túl-

zásokkal dobálóznánk tájékozatlanságunkban.

Vass Viki
fõszerkesztõ

vassviki@hokkento.hu

Véleményalkotás felsõfokon

Ma hallottam a rádióban
arról, hogy a minapi

rektorválasztás a szavazat-
számok miatt eredménytelen
lett. Ennek oka az lehet, hogy
egy választáson a jelöltek
munkássága, tevékenysége,
elért eredményeik mérlege-
lése nem kis kérdés, hiszen
nem mindegy, hogy ki kép-
viseli egyetemünket. Sajnos
Prof. Dr. Wittmann Tibor és
Prof. Dr. Szabó Gábor prog-
ramjáról nem értesültem,
nem vagyok jártas a témában.
Ugyanakkor, ha valakit érde-
kel, biztosan kellõ és tájékoz-
tatást kaphat az egyetem
honlapján és a hírekbõl. Sze-
rintem a következõ válasz-
táson biztosan megszületik
majd a végleges eredmény,
de remélem, hogy az SZTE
rektora mindenképpen komp-
romisszumkész és az egyete-
mistáknak is tetszõen ered-
ményes lesz a munkájában.

Sárosi Ildikó
BTK, III. évfolyam,

történelem

Hallottam a rektorvá-
lasztásról, tudom, hogy

jelenlegi rektorunk és Prof.
Dr. Wittmann Tibor verse-
nyeznek egymással. Nem tar-
tom megfelelõnek, ahogyan
a két pályázó nyilatkozott
egymás elképzeléseirõl. Va-
lójában nem is értem, hogy
hogyan nem gyûlt össze 
a kellõ szavazat Prof. Dr.
Szabó Gábor számára. Annak
a híve vagyok, hogy õ elég
sok mindent tett az elmúlt
évek során, sokat fejlõdött
Szeged, s az egyetem. Én az
õ elképzeléseit támogatom,
és úgy gondolom, hogy aki
eddig jó munkát végzett,
annak kellene a rektori
pozícióban maradni. Köve-
tem mindig a híreket, a prog-
ramokat és a részleteket.
Értesüléseim szerint négy
hónap múlva lesz a követke-
zõ forduló, remélem, akkor
már születik eredmény.

Tasnádi Ferenc
TTIK, II. évfolyam,

mérnök – informatikus

AA buszon értesültem 

csak róla, annyit

tudok mindösszesen, hogy 

a hétfõi rektorválasztáson

nem sikerült dönteni abban

a kérdésben, hogy ki le-

gyen az SZTE új rektora.

Prof. Dr. Wittmann Tibor

és Prof. Dr. Szabó Gábor,

jelenlegi rektor szerepel

jelöltként, rájuk lehetett

voksolni. Viszont nem sokat

tudok a választásról és annak

menetérõl, sajnos nem kö-

vetem az eseményeket, nem

ismerem a programokat.

Talán ez annak tudható be,

hogy az esemény nem volt

kellõen meghirdetve, nem

hívta fel semmi a figyel-

münket . Véleményem

szerint kevés egyetemista

hallhatott errõl.

Aldrich Karin 
ÁJTK, III. évfolyam, jogász

Hallottam, hogy ered-

ménytelenül zárult

a rektorválasztás, mert nem

gyûlt össze a jelölteknek

a kellõ számú szavazatuk,

és a késõbbiekben lesz majd

egy következõ forduló.

Sajnos a jelöltek program-

jairól nem tudok semmit.

Ugyanakkor azt gondo-

lom, hogy bárki is legyen

a rektori székben, min-

denképpen határozott, jó

megje lenésû személy

legyen, aki méltán képvi-

selheti az SZTE-t. Egyéb-

ként szerintem nem az

egyetemistáknak kellene

információkat gyûjteni

mindezekrõl, hanem job-

ban kellene tájékoztatni

bennünket az ilyen ese-

ményekrõl.

Baja Nóra
GTK, II. évfolyam,

pénzügy – számvitel

Értesüléseim szerint

az elsõ forduló már

lezajlott a közelmúltban,

és végül nem lett ered-

mény, mert nem gyûlt össze

2/3-os szavazatszáma egyik

jelöltnek sem. Dönteni

nem tudnék, hiszen nem

vagyok ebben kompetens,

a programjuk ismeretének

híján. Valójában nem kö-

vettem az eseményeket, de

úgy gondolom bárki kellõ

tájékozódást kaphat a törté-

nésekrõl, ha az egyetemi

lapokat vagy az egyetem

honlapját figyeli. Úgy gon-

dolom, hogy a legfonto-

sabb szempont egy rektor

választásánál a marke-

tinges oldal, tehát hogy

mennyire ismert személy-

rõl beszélünk.

Tóth Bogi Róbert  
TTIK, V. évfolyam,

mûszaki informatikus

Mit tudsz a március 8-i rektorválasztásról?



– Hogyan került a kezdetekkor a Szegedi Tudo-

mányegyetemre? 

– Szakállam fehérségén látszik, hogy elég régóta

dolgozom a felsõoktatásban. 1976-ban végeztem

gépészmérnökként, és az

Élelmiszeripari Fõiskolára

kerültem, mert ez a képzés

akkor települt le Buda-

pestrõl. A fõnökömmel és

még jó néhányunkkal együtt

az volt a feladatunk, hogy 

a gépészmérnök képzést

meghonosítsuk, mert addig

a SZÉF-en csak technológusnak tanulhattak 

a hallgatók. Mindig pedagógus szerettem

volna lenni, édesanyám egész családjához ha-

sonlóan, de amikor pályát kellett választanom,

a szüleim mégis lebeszéltek errõl. Így aztán

mérnök lettem, és egy szerencsés találkozás

során ezt a számomra mai napig is gyönyörû

pedagógusi pályát sikerült választanom. Addig

nem ismertem a várost, s amikor idekerültem,

a DÉLÉP Munkásszállóban laktam, mint ifjú

tanársegéd. Egyébként Karcagon születtem és

a Gábor Áron Gimnáziumban érettségiztem

angol tagozaton.  

– Gondolt-e arra fiatalabb korában, hogy egyszer

rektorrá válhat? 

– A rektori pozíciót legfeljebb csak hírbõl is-

mertem, hiszen a fõiskolákon az elsõ számú

vezetõ a kari igazgató, késõbb a kari fõigazga-

tó volt. Én 1996-ban lettem a SZÉF megbízott

fõigazgatója (elõtte oktatási majd tudományos

helyettesi pozíciót láttam el), majd pályázattal

a kinevezett fõigazgatója, és 2000-ben részt

vettem az Egyetemi Szövetség integrációs tár-

gyalásán. '98-ban vált a SZÉF a JATE karává,

ami egy adminisztrációs lépés volt. 2000-ben,

amikor lezajlott az integráció, én az Agrártudo-

mányi Centrum elnökeként tevékenykedtem,

és a törvény értelmében rektorhelyettes lehet-

tem. Akkoriban is mozgalmas szakmai életet

éltem, és Mészáros Rezsõ rektor úrtól megkér-

deztem, nem kaphatnék-e valamilyen funkciót,

feladatot is. Így lettem az SZTE elsõ gazdasági

és közkapcsolati rektorhelyettese. 

Fokozatosan érlelõdött meg tehát a rek-

torság gondolata. Ez elõször 2002-ben jutott

eszembe. Mészáros rektor úrral beszélgettünk,

hogy mit szólna hozzá, ha én indulnék az SZTE

rektori pozíciójáért, amire azt válaszolta, hogy

írjam meg a pályázatot. Akkor heten indultunk

– egyébként a mostaninál lényegesen nyugodtabb

körülmények között – egy nemes versenyben,

ahol az utolsó fordulóban sikerült elnyernem 

a szenátus bizalmát. 2006 gyakorlatilag a pozíció

megerõsítése volt (más pályázók híján), és így

eljutottunk 2010-ig, ahol az elsõ fordulóban én

27 szavazatot kaptam, a társpályázó 13-t, tehát

„maradtam egyedül”. A második fordulóban

30 voksot nyertem el 14 ellenében és 5 ér-

vénytelen szavazat lett. Így nem kaptam meg

azt a 33 szavazatot, amennyivel elnyerhettem

volna a rektori címet.  

– Hogyan értékeli ezt az eredményt? 

– Ilyen õsz fejjel az ember már sokat mérlegel

a választás elõtt is. Nem leszek álszerény, na-

gyobb esélyt adtam annak, hogy megkapom 

a szükséges szavazatszámot, de aki egy ilyen

zaklatott világban erre vállal-

kozik, annak „ütésállónak”

kell lennie, és ezt a fajta véleményt is fel kell

dolgoznia. Dolgozom tovább, mivel a rektori

mandátumom június végéig szól. Nem osztom

azokat a véleményeket, hogy „sikertelen” rektor

vagyok. Ez egy állomás volt. Most következik

egy új kiírás, meglátjuk, kik pályáznak majd.

Gondolom, hogy mindez a ciklusom lejárta

elõtt lebonyolítható. 29-én a Szenátus elfo-

gadja a pályázatot, hiszen gondolom, hogy

olyan esemény nem történt a legutóbbi kiírás

óta, hogy azon változtatni kellene. Ezek után 

a Minisztériumon múlik, hogy megjelenjen 

a pályázat, majd kétszer 30 nap áll rendelke-

zésre a beadásra és a vélemények bekérésére,

utána következik a választás, mely tehát jú-

nius vége felé lesz esedékes.   

A március 8-i rektorválasztást követõen

beszélgettem Prof. Dr. Szabó Gáborral a rektor-

ságát megelõzõ idõszakról, az eredmények-

rõl, a javításra szoruló intézkedésekrõl,

kapcsolatokról valamint a sokakat „meg-

lepõ” szavazati arányok utáni tervekrõl.

Rektornak készül 
a „második körben” is
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– Mi lehet az oka annak, hogy ilyen arányok születtek? 

– Én ezt a 30 voksot nem tartom rossznak,

még ha nem is lehetett vele nyerni. A saját

programommal indultam versenybe, melyet

elég idõtállónak tartok, és mint azt többször

elmondtam, nem egyedül állítottam össze.

A SZTE egy tizenkét karú „mamut” egyetem

majdnem 30000 hallgatóval, 8300 közalkalmazot-

tal. Itt az elmúlt 7 évben felépült egy struktúra,

mely egyedülálló a magyar felsõoktatásban.

Vannak igazgatóságok, funkcionális rektorhe-

lyettes kollégák, rektor, gazdasági fõigazgató,

fõtitkár és döntéshozó szervezetek (Szenátus,

Rektori Tanács, Gazdasági Tanács, Rektori

Kabinet). A szenátusnak tíznél több munkabi-

zottsága van. A Gazdasági Tanács 6 tagú. Ezzel

kapcsolatban próbálkoztunk az elmúlt 7 év alatt

többféle modellel. Sajnos egyik sem mûködött

hatékonyan, de 3 éve tevékenykedik a jelen-

legi formájában a Tanács, melyet gyakorlatilag

az ÁOK, a TTIK, a GTK és az ETSZK dékánja

alkot. Ez tûnik a legmûködõképesebbnek és 

a leghatékonyabbnak. A bizottság idõnkét behív

szakértõket, és velük állítja elõ a dokumentu-

mokat. Most a harmadik olyan költségvetést

állítják elõ, ami március végén valószínûleg át

fog menni a Szenátuson.  

– Programjában elsõ és legfontosabb feladatként

jelölte meg, hogy az egyetemnek erõsíteni kell mind 

a regionalitását mind az országos és nemzetközi

kapcsolatait. Ennek melyek a legfontosabb pontjai? 

– Az SZTE az elmúlt 7 évben sokat tett azért,

hogy a régió igényeihez igazítsa oktatási program-

ját, és ezeket kielégítve vállalkozzon kutatásokra

és alkalmazott kutatási-fejlesztési innovációs

tevékenységekre. Dinamikusan fejlõdött a köz-

gazdász és a mérnök képzés. Meg kell jegyezni,

hogy mindez társkarok közremûködésével (a GTK

az ÁJTK-val, az MK a TTIK-val mûködött

együtt) történt. A felsõfokú szakképzéseink

között – ebben élen jár a JGYPK – nagyon sok

olyan van, amely azonnal munkára fogható

szakembereket bocsát ki. Tehát széles a régió

szakember-utánpótlási palet-

tája, és nem állunk rosszul az

elhelyezkedési rátában sem,

de van nehézsége a hallgatók-

nak a munkakeresésben. 

Célszerû, hogy egy egyetem

a régió vezetõ intézményévé

váljon. Ez az SZTE esetében

mennyiségileg nagyjából így

van, hiszen az idén 62 milliárdos

fõösszeg, 8300 közalkalmazott,

27000 hallgató jellemzi intéz-

ményünket. Most a városnak egy

kicsit nagyobb a költségvetése, de nem ezt

a mennyiségi versenyt követjük, hanem a szel-

lemi központ meglétét. Szinte az országban

elsõként alakult meg nálunk a Dél-Alföldi Élet- és

Anyagtudományi Kooperációs Kutatási Központ

anyagtudomány, orvostudomány vonatkozásá-

ban 12 regionális ipari partner szereplésével,

a Dél-Alföldi Neurobiológiai Tudásközpont és

a Környezet-és Nanotechnológiai Regionális

Egyetemi Tudásközpont.

Hogy emellett mi a nemzetközi porondon

is jól állunk, az köszönhetõ nyilván a tudós

kollégáknak, akik a nemzetközi pályázatokon

eredményesen szerepelnek. Az EU 6-os és az

EU 7-es programokon való szereplésünk je-

lentõs, de alapvetõ prioritásként én továbbra is

azt tartom, hogy a régió fejlõdését kell segíte-

nünk, kielégítenünk. Az ELI Lézerközpont

idevonzásával mi majd igényeket generálunk

például az egyetemen, hogy milyen típusú ter-

mészettudósokat és mérnököket kell képezni,

igényeket generálunk a városnak, hogy az ide

érkezõ külföldieknek óvodát, iskolát, középis-

kolát is adjunk, és az egyetem idegen nyelvû

képzéseit is fejlesszük.  

– A Bolognai rendszer eredményeit alapvetõen

negatívan értékelte programjában, fõleg a tanár-

képzés terén. Hogyan lehetne ebbõl a sokakat érintõ

problémából kilábalni? 

– A Bolognai rendszerrel kap-

csolatban sokfajta vélemény

elhangzik. A szisztémával túl

sok vitánk nem lehet, hiszen

azt 1999-ben a magyar kor-

mány is aláírta. A rendszerben

a „három plusz kettõ plusz

három év” szisztéma egy

általános szabály, de ezt ru-

galmasan lehet változtatni.

Nálunk vannak olyan szakok

(mérnök, agrár, gazdálkodási

szakok), ahol három és fél

év az alapképzés. Ezeknek

a képzéseknek a Bologna

rendszer kifejezetten jót tett, hiszen az utolsó

félév gyakorlatorientált, amikor a hallgatók el-

mennek pl. vállalatokhoz. Vannak viszont

szakmai területek, ahol alapos átgondolásra van

szükség tartalmilag, illetve akár formailag is. 

A bírálók azt mondják, hogy gyorsan vezettük

be a rendszert, de az volt a ’99-es deklaráció,

hogy 2010-re meg kell valósulnia a terveknek.

A vázlatomban azt írtam, hogy két típusú

Bachelor-ön kellene elgondolkozni: az egyik 

a „professional” lenne, aki rögtön a munkaerõ-

piacra kerülhet, a másik pedig az „academic”,

akinek más tematika és program szerint

mûködne az alapképzése, hogy belõle Mester

diák is válhasson. Ez egy megoldás lehet, mely-

re láttam is példát Európában. Természetesen

nem kellene „kidobni” a teljes Bologna rend-

szert, mert a lényeg, hogy Európában elismert

diplomát kínál, ami nem egy

hátrány, és lehetõséget szol-

gáltat a mobilitásra. 

A tanárképzés – melyet

nagyon sok kritika ér – ebben

a rendszerben valóban úgy

tûnik, hogy nem mûködik,

bár még nincs mesterszakos

tanárképzés, kibocsátott

tanár. Túl sok tanárt képe-

zünk annak ellenére, hogy

ennek inkább elitképzés-

nek kellene lennie. Óriási

ebben a felelõsség: olyan szakmai specifiku-

mokat kell, hogy elsajátítsanak, hogy tudjanak

bánni a – sajnos egyre növekvõ létszámú – hátrá-

nyos helyzetû gyerekekkel. Azokat a módsze-

reket kell megtanulni, hogy hogyan lehet õket

fegyelemre, odafigyelésre, mindennapi tanulásra

nevelni. Kétségtelen, hogy ezt csupán érzelem-

mel, gyermekszeretettel nem lehet megvalósítani,

kellenek szakmai tanulmányok, melyeket nem

elég az utolsó két évben elkezdeni. Ezt öt évig

kell tanulni, és nagyon sok idõt kell a gyerme-

kek között lennie az egyetemistának, mert az

õ viselkedésüket nem lehet levetíteni, ott kell

látni a hospitálás során, hogy milyen problémák

jelentkeznek. Ezt kell mérlegre tenni, és nem

kell attól félni, hogy ez azoknak a kudarca, akik

hittek a 3+2 évben. Miért ne lehetne egy prog-

ramon változtatni? Amikor nagy egyetemek,

fõiskolák összeálltak, és 2 éven keresztül kidol-

gozták ezeket a programokat, én nem hallottam

azokat a szkeptikus hangokat, hogy ez így nem

jó, de nem baj, hogy utólag bíráljuk ezt. Én csak

attól óvnám a bírálókat, hogy teljesen felrúgjuk

a Bologna deklarációba foglalt alapelveket.  

– Rektor Úr célul tûzte ki, hogy amennyiben újra-

választják, az ifjúsággal kapcsolatos döntéseket

egyeztetné a mindenkori EHÖK elnökkel.  

– Ez így van. Amikor a programomat írtam,

minden dékánhoz személyesen mentem el.

Azt kértem, hogy a szavazó

felnõtt és a szavazó diák is

ott legyen. Ez nem mindig

sikerült, de külön beszélget-

tem az EHÖK képviselõivel

és magával az elnök úrral is

több fordulóban. A progra-

mom menet közben alakult

ilyenné. Az alapvetõ elképze-

lésem az volt, hogy nevezzék

meg a diákok azt a hallgatói

rektorhelyettest, akivel õk

szívesen dolgoznának. Ne tép-

jünk fel sebeket, de úgy néz ki,

hogy korábban nem sikerült

az együttmûködés.

Azt is átgondoltam, hogy amennyiben mégis

sikerül a többség bizalmát elnyerni, a mostani,

harmadik rektori tevékenységem során felsza-

badulnak vegyértékeim. A nagy infrastruktu-

rális beruházások idehozatala nem fog lekötni,

hiszen már itt vannak, meg kell õket valósítani.

Azt fogalmaztam meg, hogy ez a hatalmas,

27 ezres hallgatói létszám valószínûleg rektori

szintet kíván meg. Eltelt egy jó néhány év, és

ma már másképp látom a HÖK szerepét. Más,

mint egy dékáné: ez egy érdekérvényesítõ,

érdekazonosító szerep. Az új típus az lenne,

hogy a stratégiai kérdésekben az EHÖK el-

nöke a rektorral direkt tárgyal, mert azért itt

egymásra utaltságról van szó. El kell ismerni 

a hallgatói lét fontosságát és jogosságát. Mindez

biztosan nem úgy mûködne, hogy minden

hallgatói üggyel a rektornak kell foglalkozni.

Azt sajnálom, hogy abban nem hallgattak rám,

hogy a hallgatók javasolják a rektorhelyettest,

de így maradtam az említett programnál.

Ez olyan modell, amellyel a napi rutint ha-

marabb tudja érvényesíteni akár a mindenkori

EHÖK elnök, akár a mindenkori rektor. Itt 

a bizalom a legfontosabb mindenkiben, aki

ilyen munkát végez, mindaddig, ameddig

ennek az ellenkezõjét nem bizonyítja. 

– Milyen eredményre számít a következõ választáson?

– Nem szeretnék jóslatokba bocsátkozni, de

rektornak készülök június végén is. Meglát-

juk. Én a programomat versenyeztetem. Mint

egyéniség már ismerõs vagyok, nem tartom

magamat sikertelen intézményirányítónak.

Aki megtisztel, az megnézi a dokumentumokat

az elmúlt hét év történéseirõl. A programom

idõtállónak tûnik, nem hinném, hogy a kö-

vetkezõ három hónapban változtatni kellene

rajta. Egy-egy mondatot módosítok, ha meg-

kapjuk addig a Kutatóegyetemi minõsítést, de

újabb nagyobb események nem fognak tör-

ténni, amelyek ténylegesen befolyásolják 

a pályázatom programját. Nem tartanám sport-

szerûnek, ha most eredményekbe bocsátkoz-

nék. Szeretnék még három szavazatot nyerni,

meglátjuk, hogy sikerül-e.

Vass Viki

Fotó: Hegedûs Sándor
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– Miben rejlik ennek az intézménynek a varázsa,

ami 12 éven át itt tartotta, és mi motiválta arra,

hogy a következõ 4 év kihívásait is vállalja, annak

ellenére, hogy számos nehézséggel kellett az elmúlt

idõszakban megküzdeni?

– 1992-ben kerültem a Juhász Gyula Tanárképzõ

Fõiskolára. Közel 20 év után nem titkolom, 

a kezdeti idõszakban többször úgy éreztem, hogy

nehezen fogad be a Tanárképzõ Fõiskola közös-

sége. 1998-ban, amikor elõször megválasztottak,

alig kaptam meg a szükséges többséget (8:7).

Akik rám szavaztak azok sokkal inkább a fia-

talságra, az ambiciózusságra, a változtatás lehe-

tõségére adták a voksukat, mint az addig elért

eredményeim elismerésére. A jelszó a „Próbáljuk

ki, mit tud, hátha jó lesz!” lehetett. 

Az elmúlt idõszak bõvelkedett sikerekben

és nehézségekben is. Ez együtt jár a vezetõi

munkával. Sikeres idõszakokra biztosan több

jelentkezõ is akadna, de nehézségek idején

megtalálni a helyes utat, ez már keveseknek

sikerül. A tizenkét évben a legszebb az volt,

amikor a komoly veszélyben össze tudott fog-

ni a kar, és ez a Juhász Gyulának a legnagyobb

erénye, amit még azok is elismernek, akik

nem igazán kedvelnek bennünket. 

Hogy mi tartott még itt ezután? 2006-ban,

amikor pályáztam, azt mondtam, hogy ez az

utolsó alkalom. Úgy gondoltam, ha valaki hat-

vanhárom éves (lesz), akkor tervezze magának

a boldog öregkort, és ne vállaljon magára 3 mil-

liárdos költségvetést, ne azon törje a fejét, hogy

hogyan lehet 400 embernek a munkáját szebbé,

jobbá tenni. Én azt hiszem, hogy egy súlyos

krízishelyzet után, ami 2006-ban volt a kar éle-

tében, sikerült elérni egy olyan állapotot, hogy

a külsõ szemlélõ most azt mondhatja, a Juhász

Gyula jó helyen van. De ez csak egy pillanatnyi

helyzet, amit mindenképpen meg kell szilárdí-

tani. Egy következõ periódus alkalmas lehet arra,

hogy a Pedagógusképzõ Kar elfoglalhatja a helyét

az „egyetemi karok” sorában, hiszen korábban

maga a Szenátus határozott úgy, hogy a karok

nevébõl a fõiskolai jelzõt kitörli, és ezzel meg-

adja a lehetõséget a felzárkózásra. Remélem, hogy

ezt nem csak mi gondoljuk komolyan.

– Az elmúlt idõszakban elvitathatatlan érdeme volt

a kar vezetésének, hogy a JGYPK „gyõztesen jött ki”

az integrációból, és az egyik legnagyobb hallgatói

létszámmal rendelkezik az egyetemen belül. Milyen

stratégiának köszönhetõ, hogy az olyan „érvágásokat”

is túl lehetett élni, mint a tanárképzés elvétele, és ez

a stratégia hogyan folytatódhat most tovább?

– Azért nem volt ez olyan diadalmenet. Volt

„ellenszelünk” elég, de ez valószínûleg egy

másik riport témája. A 2006-os idõszak nagyon

nehéz volt. A Pedagógusképzõ Kar, illetve az

akkori Tanárképzõ Fõiskolai Kar képzéseinek

körülbelül 60%-a elkerült intézményünktõl.

A mai napig nagyon fájó számomra az akkori

Egyetemi Tanácsnak az a döntése, amelynek

eredménye az volt, hogy ilyen mértékben vissza-

szorult a kar a tanárképzésben. Olyan klasszikus

szakok, mint a matematika, fizika, kémia, bio-

lógia, magyar, történelem, földrajz és az összes

nyelvszak elkerült a karról, és közben volt 400 nagy

tapasztalattal rendelkezõ oktatónk. A döntést

fegyelmezetten elfogadtuk, de nagyon súlyos

krízishelyzet állt elõ. Akkoriban naponta ültünk

le, és néztük meg azt, hogy miként kellene vál-

toztatni. Ma is jól emlékszem arra, hogy a kari

tanácsban bizalmi szavazást kértem magammal

szemben, mert úgy éreztem, ha az én magatar-

tásomnak, stílusomnak köszönhetõ, hogy a kar

itt tart, akkor ezt mással kell tovább folytatni. 

A 2006-ban választott stratégia egy váltás,

egy extenzív fejlõdési irány kijelölése volt.

Láttuk, hogy egyik irányban az SZTE szenátusa

a felsõfokú szakképzések (FSZ) elindítását meg

fogja nekünk engedni, ugyanakkor azt mond-

tuk, hogy meg kell keresnünk azokat a réseket

a képzési struktúrában, melyek az SZTE-n

belül hiányoznak. Ennek következményeként

három év alatt 32 FSZ képzést, 14 alapszakot,

3 önálló mesterszakot és 17 tanárszakot akkredi-

táltunk. Csak az FSZ képzésen évfolyamonként

több mint 1000 hallgatónk van. 

– Mikor jelentkeztek annak a jelei, hogy a váltás

stratégiája eredményes lesz?

– Talán nem szerénytelenség, ha azt mondom,

hogy Homor Géza dékánhelyettes úrral ezt már

a kezdetekkor láttuk. Szerintem az egyetlen

olyan kar voltunk, amely felismerte az FSZ-ben

rejlõ lehetõségeket. Nem túlzás, ha azt mondom,

hogy lasszóval sem tudtunk fogni partnert a társ-

karok közül. Ma már egészen más a helyzet, és

nekem meggyõzõdésem ma is, hogy ebben a kép-

zésben még komoly lehetõségek rejlenek azok

számára, akik nem csak pénzkereseti lehetõséget

látnak, hanem jól is akarják tenni a dolgukat. 

Azt sem szabad elfelejteni, hogy a pedagógus-

képzésnek a teljes vertikuma idekerült az elmúlt

3-4 évben, hiszen az óvodapedagógus-képzés,

a tanítóképzés, a gyógypedagógus-képzés és 

a tanárképzés is jelen van a kinálatunkban. Most

készül a csecsemõ- és kisgyermekgondozó szak,

és a társadalomtudományi területhez tartozó

szociálpedagógia is nálunk végezhetõ. Emellett

a tanárképzésben intenzíven jelen vagyunk,

hiszen a mûvészetközvetítõ szakok, a testne-

velõ szak, a rekreáció, az egészségtudomány

szakok olyanok, amelyben nincs konkurenciánk

az SZTE-n. Ha jó színvonalon tanítunk, akkor

szép jövõ elõtt áll a kar.

– A március 2-i kari értekezleten ismertette a prog-

ramját, melyben az elsõ pont az oktatásfejlesztés

volt. Mi minden tartozik ide?

– Amit én elmondtam a kari értekezleten, az

az, hogy az egymásra épülõ négy fokozatban

hogyan képzelem el a JGYPK következõ négy

éves stratégiáját. Egy olyan minõségi változásra

van szükség, amit egy nagy mennyiségi növe-

kedés egy adott pont után mindenképpen

megkövetel. A JGYPK eljutott egy olyan álla-

potba, amikor a képzéseinek nagyon széles

portfóliója miatt az akkreditációs tevékenységet

erõltetni nem szabad. Kizárólag olyan akkreditá-

ciót kell kezdeményeznünk, ami megalapozott,

biztos hallgatói létszámmal rendelkezik, és

amihez az infrastrukturális lehetõségek mellett

a humán erõforrás is a rendelkezésünkre áll.

Ez érvényes az alapképzésre, a mesterképzés-

re, a felsõfokú szakképzésre, és reményeim

szerint a doktori képzésre is. Mind a négy

területen van lehetõségünk arra, hogy a minõ-

séget javítsuk. A FSZ képzés esetében rend-

kívül fontosnak tartom a gyakorlati oktatást, és

azt, hogy a munkaerõpiac résztvevõivel tartsuk

a kapcsolatot, hiszen a fiatalok, akik itt végez-

nek, hamar a munkaerõpiacra kerülnek. Az

alapképzésben a pillanatnyilag nálunk lévõ

szakok nagyon stabilak. Itt oda kell figyelnünk
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Negyedik alkalommal választották dékánná
Dr. Galambos Gábort, aki 1998 óta áll a Juhász
Gyula Pedagógusképzõ Kar élén.

Ellenszavazat nélkül



– Miért döntöttél pályaválasztáskor a TTIK,

késõbb pedig a HÖK-ös tevéknyeség mellett?

– Régi vágyam volt, hogy kémikus lehessek:

ezt már a középiskolában is eldöntöttem, és

véghez is szeretném vinni a diploma megszer-

zéséig. A HÖK-be egyik napról a másikra

kerültem. A 2008-as választáson indultunk

egy olyan barátokból összeállt csapattal, mely

elõtte egy hónappal kért fel arra, hogy csatla-

kozzak hozzájuk. Ekkor másodéves voltam. 

– Ahogyan sok hallgatónak, voltak-e Neked is alsóbb

évesként elõítéleteid a HÖK tagjaival kapcsolatban?

– Én mindig kimaradtam azokból a körökbõl,

amelyek mindenféle mendemondákat és hí-

reket terjesztenek az emberekrõl, nem is tartom

mindezt jó dolognak. Semmit nem hallottam

munkám megkezdése elõtt a HÖK-ösökrõl, csu-

pán tudtam, hogy a szervezetük miért létezik,

és mi a feladatuk, de korábban a segítségüket sem

igazán kértem semmilyen hallgatói ügyben.

– Milyen terveket szeretnél megvalósítani elnöksé-

ged ideje alatt?

– Azt szeretném megoldani, hogy minél több

ingyenesen hozzáférhetõ szolgáltatáshoz jus-

sanak a hallgatók. Ennek nagy része egyelõre

meglepetés, de célunk már régóta kialakítani

egy minden diák számára hozzáférhetõ elekt-

ronikus jegyzettárat, mely által az összes

TTIK-s szakokhoz tarozó jegyzet megtalálható

lenne az interneten, és nem kellene senkinek

a sorban állni a fénymásolókban.

– Mit tervezel a hagyományos TTIK-s

rendezvényekkel kapcsolatban?

– A TTIK-s sportnapot az elnöksé-

gem elõtt is én szerveztem, kivite-

lezését most is nagyban segítem.

Valószínû, hogy ez a rendezvény

– mely egyetemi szinten nagy sikert

aratott – a tavalyihoz hasonlóan

fog zajlani. A gólyatáborban terve-

zünk nagy változásokat, mivel az

elmúlt évi túl rövidre sikerült, ezért

nem tudtuk kellõképpen megismerni a kisgó-

lyákat. Most egy kicsit több idõt fogunk erre

fordítani egy, a tavalyi Zánkához hasonló helyen,

amelyrõl egyelõre nem árulnék el többet.

A bálunkat a korábbiakhoz hasonló színvonalon,

talán egy kicsit összefogottabb szervezéssel

szeretnénk idén is megvalósítani.

– Mennyiben növekedett elnökként a HÖK-ös mun-

kádra fordított idõ? Szükséges-e számodra egy

újfajta idõbeosztás?

– Az idõbeosztásom eléggé felborult, amióta

megválasztottak elnöknek, összefolynak a nap-

jaim, hiszen a szakom is elég nehéz ahhoz, hogy

mindezeket könnyen össze lehessen hangolni.

Megpróbálom megtalálni az egyensúlyt a mun-

kám és a tanulás között, ami többnyire sikerül

is. Az elnökségem elõtt is elég sok feladatot

kaptam, mivel gazdasági alelnök voltam, így

nem volt újdonság számomra, hogy sûrûek 

a hétköznapjaim. 

– Mivel töltöd az idõdet, amikor nem a HÖK-ön,

vagy az iskolapadban ülsz?

– Minden hétvégémet pihenéssel

töltöm. A hétköznapjaim „24 órá-

ból állnak”, a kikapcsolódásra

kevés idõt tudok fordítani, ezért

hétvégente inkább a gyermekko-

ri barátaimmal és a barátnõmmel

kapcsolódom ki. 

– Hogyan képzeled el a „felnõtt életedet”?

– Mindenféleképpen a szakmám-

ban szeretnék majd elhelyezkedni,

tehát vegyészként fogok dolgozni.

Azt még nem döntöttem el, hogy ezen belül

milyen ágazatban: lehet, hogy gyógyszerkutató

leszek vagy szintetikus vegyész az olajiparban.

A HÖK-ös tevékenységekkel sem szeretnék

majd felhagyni a késõbbiekben, de úgy érzem,

ha kikerülök az egyetemrõl, akkor ezek jócskán

háttérbe szorulnak majd az akkori munkám mellett.

Cikk és fotó: Vass Viki

15:0
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Név: Tóth Viktor

Születési hely, idõ: Medgyesegyháza, 1987. 01. 05.

Szak: III. évfolyam, kémia Bsc 

Tanulmányok: Csanád Vezér Általános Iskola,

Hunyadi János Gimnázium, Mezõkovácsháza

Pozíciók: 2009 febuárjától HÖK gazdasági alelnök,

2009 decemberétõl HÖK elnök

olyan aprónak tûnõ, bár fajsúlyos dolgokra,

mint az órák meghirdetése, a tananyagok vagy

a vizsgaalkalmak elõírt számának biztosítása. 

A mesterképzés kapcsán is tudnék jelentõs

dolgokat említeni, de amit rendkívül fontosnak

tartok, az a doktori programok kérdése. A követ-

kezõ négy évben a JGYPK-nak doktori iskolát,

doktori programot kell indítania ahhoz, hogy

az elismertsége a várt helyre kerüljön. Ma

több mint 20 oktatónk vesz részt a doktori

képzésekben, de ezek közül egyik sem a kar

égisze alatt folyik. Meggyõzõdésem, hogy ha 

a megfelelõ képzési területen koncentráljuk

az erõinket, képesek leszünk arra, hogy vagy

minimális egyetemen belüli vagy külsõ segít-

séggel doktori programot tudjunk indítani. 

– Milyen esetleges szervezeti változásokra van

ehhez szükség?

– Az oktatási struktúra változtatásakor szükség

volt egy nagy szerkezeti váltásra is. A tanszéki

struktúráról átálltunk intézeti struktúrára, ami

körülbelül egy évig tartott. A fizikális elhelye-

zést tekintve is szép lassan kialakult egy olyan

helyzet, amelyben többnyire egy épületben

vannak az azonos intézethez tartozók.

Én látok lehetõségeket a változásra, de óva

intek mindenkit attól, hogy arra gondoljon, hogy

lokális érdekek mentén szét szabad szabdalni

egységeket, vagy össze kell tolni azokat. Nem

könnyû megtalálni egy olyan egyensúlyt, amely-

ben egy intézetbe koncentrálható minden azonos

érdeklõdésû oktató és kutató. Ugyanakkor látni

kell azt is, hogy a szakakkreditációval, a felvé-

teli létszámok változásával a szakszerkezet, az

oktatók munkamennyisége változik, ezért érde-

mes idõrõl-idõre végiggondolni az esetleges

változások lehetõségét. 

– Dékán úrnak már-már legendásan jó a kapcso-

lata a Hallgatói Önkormányzattal. Vajon minek

köszönhetõ ez?

– Igen, erre (is) nagyon büszke vagyok. Azt,

hiszem, nagy dolog, ha valaki 12 éve dolgozik

egy intézmény élén, és ezalatt nem amortizáló-

dik a szava. Egy jó kapcsolathoz azonban mindig

két fél szükséges. Szerencsés voltam az elmúlt

idõszakban, mert a HÖK mindenkori vezetõi

kompromisszumkész fiatalok voltak. Azt hiszem,

a jó kapcsolat alapja, hogy oda kell figyelni a má-

sikra, ahogy tudjuk, segíteni kell egymást, el

kell fogadni, ha valaki jót akar, és nem kell

tekintélyelvûnek lenni akkor sem, ha valamit

egy huszonéves javasol. El kell hinni, hogy

mások is el tudják végezni a feladataikat.

– A következõ néhány évben minden bizonnyal olyan

folyamatokat is útjukra kell majd indítani, amelyek

túlmutatnak egy vezetõi cikluson. Melyek lehetnek ezek?

Hogyan látná szívesen a kart egy évtized múlva?

– Szeretnék bemenni a karra egy évtized múlva,

és látni azt, hogy töretlenül fejlõdik. Amikor azt

mondtam, hogy a tudományos munka, a minõ-

ség, a kutatómunka területén elõre kell lépnünk,

akkor abban is biztos voltam, hogy erre négy

évnél több kell. Ráadásul olyan értékekrõl van

szó, amelyeken mindig lehet javítani. „Több

száz” oka is van annak, hogy a következõ cik-

lusban biztosan nem én fogom irányítani a kart,

de ezt a munkát tovább kell vinni. Biztosan nem

az az egyetlen üdvözítõ vezetési stílus, amely

rám jellemzõ. Lehet más elképzelések mentén

is vezetni, csak a célon nem szabad változtatni.

Ha mi úgy gondoljuk, hogy az SZTE-n belül

kívánunk érvényesülni, akkor ennek, mint fõ csa-

pásiránynak meg kell maradni. Keresni kell az

együttmûködés lehetõségeit, de nem szabad fel-

adni az értékeinkbõl egy csipetnyit sem! Számos

olyan területe van a kultúrának, a tudománynak,

ahol képesek vagyunk kiváló eredményeket

felmutatni, és vagy önállóan, vagy az egyetem

más karaival karöltve elõre tudunk lépni. 

– Sokat hallunk manapság az élethosszig tartó

tanulás fontosságáról. Mit üzenne a hallgatóknak,

hogyan élhetnek ezzel a lehetõséggel? 

– Azt mondják, az Egyesült Államokban általá-

ban 5-7 évenként váltanak szakmát az emberek.

Nem tudom, hogy ez helyes dolog-e, de az

egészen biztos, hogy egy-egy szakmában az is-

meretanyag rendkívül gyorsan változik. Ezért

az ismeretek felfrissítése mindenképpen fontos

egy életciklusban, egy karrierépítésben. A felnõtt-

képzésre nagy szükség van. Aki nem tanul, az

középszerû marad, és a középszerûeket a tár-

sadalom közepes szinten ismeri el. Az ilyen

teljesítményekre is szükség van, de aki ennél

többre vágyik, az nem engedheti meg magának,

hogy a diploma megszerzése után soha többet

nem tanul, és úgy gondolja, hogy a felsõokta-

tásban elsajátított ismeretanyagból meg tud élni

élete végéig. Azt szoktam mondani a fiataloknak,

hogy a tanulmányok alatt megszerzett tudás csak

arra jó, hogy a szakmai intelligenciájuk megfele-

lõ legyen ahhoz, hogy megoldásokat tudjanak

keresni a szakirodalomban. Azt javaslom tehát,

hogy idõrõl idõre gondolják végig, hogy mit

akarnak elérni a következõ jó néhány évben,

és ne sajnálják az idõt a tanulásra annak érde-

kében, hogy elõre tudjanak lépni.

Pusztai Virág

Fotó: Hegedûs Sándor

Kémikus kisgólyából elfoglalt HÖK elnök
Tóth Viktort 2009 decemberében választották
a TTIK HÖK elnökévé. A közelmúltban egy késõ
délután kerestem fel Irinyi épületi munkahelyén,
hogy egy „szusszanásnyi” ideig beszélgessünk
az év vége óta eltelt idõszakról, munkáról, ter-
vekrõl, és a csöppnyi szabadidõrõl.



A rendezvény elsõ napján különbözõ, az egye-

temi és fõiskolai újságírók számára hasznos

témákban elõadások voltak terítéken, majd

egy kerekasztal-beszélgetést hallgathattunk

meg, amely azt tárgyalta, hogy vajon eltûnik-e

a nyomtatott (egyetemi) sajtó és helyette az

internetes újságé lesz-e a fõszerep a jövõben.

A beszélgetés résztvevõi, köztünk lapunk kiadója,

Forró Lajos többé-kevésbé egyetértettek abban,

hogy mindez nem valószínû, azonban egyik

felsõoktatásban megjelenõ lap sem engedheti meg

magának, hogy nem használja ki megfelelõen

a nyomtatás adta lehetõségek

mellett a webes felületeket. 

A folytatásban az egyetemi

lapok, portálok, rádiók és tele-

víziók interaktív bemutatkozása

következett, a nap fénypontja-

ként pedig a MESE díjátadója,

amelyen a Hökkentõ szinte

„mindent vitt”, összesen négy

díjat gyûjtöttünk be. Török

Rozália, lapunk fõszerkesztõ-

helyettese A férfigyûlölõ meséje

ismét tarolt címû cikkével

Kritika kategóriában az Év Írása

2009, Erkölcs címû fotójával

pedig az Év Fotója II. díjat nyer-

te el Mûvészet és tudomány

kategóriában. Rácz Beáta ,

a Hökkentõ korábbi fõszer-

kesztõje Tollasbál a rektorúrnál

cikkével érdemelte ki az Év Írásáért járó ki-

tüntetést Riport kategóriában. Kovács Andor,

sportrovatunk vezetõje a Pál Imre emlékdíj

boldog tulajdonosa lett, melyet A magyarok ezt

úgy hívják: foci címû írásáért kapott. 

A második napon már a szabadtéri progra-

moké volt a fõszerep, hiszen a konferencia

résztvevõi ellátogattak az Agostyán mellett

található ökofaluba, ahol

mindenki betekintést nyer-

hetett a természetközeli

életmód lehetõségeibe és

abba, hogy milyen is az,

amikor nem a különbözõ

akciós termékek határozzák

meg az emberek életét,

étkezési szokásait. A falu

létrehozói azt szeretnék

elérni, hogy sem a gyerekek sem pedig a felnõt-

tek ne veszítsék el a kapcsolatukat a természettel

és komolyan vegyék annak a védelmét. A kis

településen bárki megismerkedhet az önellátó

gazdálkodással, növénytermesztéssel, állattar-

tással, megkóstolhatja a biomangalicából és

bionövényekbõl készült ételeket valamint

megtapasztalhatja, miképpen is lehet egy olyan

házban élni, ahol nincsen semmiféle

közüzemi számla, viszont van helyette

napkollektor és forrásvíz. A hely érde-

kessége még, hogy belefogtak egy kí-

sérletbe, mely szerint megpróbálnak

felépíteni egy középkori falut korhû

módon, ebben pedig segítséget a közeli

ásatások adnak. Ennek köszönthetõen

ma már található a területen egy kö-

zépkori fogadó és egy XIII. századi

körtemplom. 

Remélhetõleg 2011-ben is hason-

lóan tanulságos élményekkel és sike-

rekkel térhet haza majd a Hökkentõ

szerkesztõsége a Felsõoktatási Média

Konferenciáról. 

Varga Tamás Ottó

Fotó: Hegedûs Sándor
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Idén is „happy end”-del
zárult a MESE

Mint az sokak számára ismeretes, a Ter-
mészettudományi és Informatikai Kar
Hallgatói Önkormányzata ebben az évben
is megszavazta, hogy minden államilag
finanszírozott, nappali tagozatos TTIK-s
hallgató kap 7000 forint félévkezdési
támogatást (késõi karácsonyi pénzt). 

Azonban ez az összeg csak februárban
érkezett meg a tanulókhoz, ebbõl kifolyó-
lag sokan adtak hangot a felháborodásuk-
nak és az összeesküvés-elméleteiknek
különbözõ fórumokon. Az ügy tisztázása
érdekében felkerestük az illetékeseket.

A HÖK munkatársa azt a tájékoztatást
adta, hogy a január 12-i ülésen született
meg a határozat arról, hogy megkapják
a hallgatók az említett támogatást. A hall-
gatók úgy számolták, hogy ez körülbelül
20-a körül fog megérkezni a kedvezménye-
zettekhez. Azonban ez sajnos másképp
alakult, ugyanis mint megtudtuk, év eleje
lévén a lezárolt témaszámok még nem
voltak megnyitva, nem volt meg az összeg-
zés, és még arról sem volt pontos adat,
hogy mennyit költhet a HÖK. Azokat
az embereket pedig nem érdemes ezzel
kapcsolatban kérdezni, akik a HSZI

ügyfélszolgálatán ülnek, ugyanis ez nem
az õ feladatuk. „A pletykáknak pedig,
amelyek a fórumon jelentek meg, semmilyen
alapjuk nincsen.”

Természetesen a Hallgatói Szolgáltatói
Irodát (HSZI) is megkérdeztük, mi az állás-
pontjuk ebben az ügyben. Fekete Csaba,
az Iroda vezetõje elmondta, hogy hozzá-
juk a kifizetési kezdeményezés január
14-én érkezett meg. Ez volt az egyik oka
annak, hogy az összeg csak februárban
került kiutalásra, ugyanis számfejtés ja-
nuár 11-én és 12-én volt, ezután pedig csak
február 4-én. „A HSZI a szabályoknak
megfelelõen járt el, az összeg a legközelebbi
számfejtés után, február 9-én került kiuta-
lásra. Azok a szóbeszédek pedig, amelyek azt
feltételezik, hogy az iroda ül a pénzen és esetleg
kamatoztatja azt, teljességgel elképzelhetetlen.
Ugyanis az egyetemi pénzek kincstári számlá-
kon vannak, amelyek nem kamatozhatnak.” 

Remélhetõleg ezekkel a válaszokkal
sikerült megnyugtatni minden hallgatót,
és enyhülnek a pletykák az azóta már
megérkezett pénzzel kapcsolatban.

Varga Tamás Ottó

TTIK félévkezdési támogatás

Idén kilencedik alkalommal rendezték
meg a Felsõoktatási Média Konferenciát,

amelynek ezúttal a Modern Üzleti Tudomá-
nyok Fõiskolája adott otthont Tatabányán.



Az elõadást T. Molnár Gizella intézetvezetõ,

fõiskolai tanár kezdte meg, bevezetõjében rá-

hangolta a közönséget a 20. század közepének

mindennapjaira. Kitekintett az egész világra,

nem csupán Európára, s néhány összefoglaló dia

segítségével könnyen emészthetõ információkat

kapott a közönség arról, hogy milyen volt az

'50-es évek divatláza, autókultusza, rock'n'roll

õrülete – élete. A tanárnõ hangsúlyozta, az

emberek elõtt új lehetõségek nyíltak ekkori-

ban, megindult az „ûrkorszak”, és a mûanyag

feltalálásával gyökeres változás következett

be a mindennapi életben is.

Mindezek után Anderléné Sajti Enikõ,

a Bölcsészettudományi Kar professzora folytatta

az eszmefuttatást, a felszínrõl megpróbálva

a mélybe lehatolni – Közép-Kelet-Európára

helyezve a fókuszt. Az elsõ világháború és

a gazdasági világválság megdöntötte Európa

addigi „mindenek felettiségét”, véget vetett 

a „szép világnak”. A fellépõ (és elhúzódó) vál-

sághelyzet fõ oka Sajti Enikõ szerint az erõ-

egyensúlytalanság volt, ugyanis szerinte azt

a politikai teret, ami azelõtt Japán töltött be,

Európa a háború után képtelen volt pótolni.

Hallhattunk azokról az idõkrõl is, amikor

a Szovjetunió megszállta hazánkat, s országunk

a nagy militarizált gazdaságuk szerves része lett. 

A mai egyetemista számára nehezebben

érezhetõ át a történet, csak felmenõink törté-

neteire és tanulmányainkra támaszkodhatunk.

TSZ, tervgazdálkodás, házasságtörésért börtön

és kényszer, kényszer mindenütt. Az emberek

magánélete is az államé lett. Ebben a helyzetben

nem véletlen, hogy a feszültségek és a káosz

tetõfokára hágott minden leigázott nemzet éle-

tében. Külön tárgyalást érdemelt az elõadáson

Lengyelország kivételes esete, ahol a parasztok

mindössze 7%-a tartozott TSZ-ekbe, s a katolikus

egyház megõrizte a helyét, ám ennek a „füg-

getlenségnek” mindeneknél korábban kárát

is láthatta a villámgyorsan tönkremenõ ország. 

Természetesen egy óra alatt feltárni a közép-

európai helyzetet képtelenség, az elõadás éppen

ezért hangsúlyozottan csak abbahagyva lett, és

nem befejezve. Így is érdemes volt azonban

puszta 60 percet rászánni a múlt megismerésére.

A SZ. E. M. következõ elõadásain is változatos

programokkal várják az érdeklõdõket, így ha

idõtök engedi, látogassatok el rájuk!

További elõadások
2010. március 25. 
Pleskonics András – Azok a 60-as évek – egy forrongó

dekád története zenében elbeszélve

2010. április 15.
Szekeres Ferenc – Boldog békeidõk? – Egy évtized,

mely a „retro-feeling” táptalajává válhatott

TR
Fotó: Vass Viki
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Szakot váltó hallgatók 

Knoll András másodéves matematika szakos hallga-

tó, azonban jövõ évtõl már pénzügy – számvitelen

lesz elsõs. „Mindig is a pénzügyi téma érdekelt és úgy

terveztem, hogy mesterképzésben pénzügyi matemati-

kára megyek majd. De aztán rájöttem, hogy van ennek

egyszerûbb módja is.” András elmondta, szerinte

a mai világban a diploma már csak egy köve-

telmény a munkahelyeken, sokkal többet ér az,

ha valakinek több végzetsége van. 

Egy neve elhallgatását kérõ hallgató most elsõ

éves egy természettudományi szakon, azonban

nem egészem azt nyújtotta ez a képzés, mint

amire számított. Úgy döntött, újra beadja a je-

lentkezését, mégpedig a BTK-ra, mert úgy

érzi, ez a terület mégis közelebb áll hozzá.

Õry Dániel helyzete kissé különbözik a fen-

tiektõl, ugyanis õ harmadéves földtudományi

szakos, de jövõre már történelem szakon lesz

kisgólya, majd egyszerre mindkét képzésen foly-

tatja tanulmányait, mert így a késõbbiekben

nagyobb lehetõséget lát az elhelyezkedésre.

„Nem félek attól, hogy nem fogom bírni egyszerre 

a kettõt. Azonban ha mégsem megy, akkor a fõ sza-

komat majd passziváltatom.”

A pszichológus véleménye

A szakváltás jelenségérõl, okairól és esetleges

következményeivel kapcsolatban felkerestük

az SZTE Egyetemi Életvezetési Tanácsadó

Központját, ahol Katona Miklós pályaorientációs

mentálhigiénés szakember volt a segítségünkre.

Véleménye szerint egy 18-19 éves hallgató ritkán

van tisztában azzal, hogy az adott szak mire is

készíti fel igazán. A választá-

sát fõként a korábban tanult

tantárgyakban szerzett tapasz-

talata, az egyetem hírneve és

a földrajzi távolság határozza

meg. Jellemzõ, hogy a döntés

pillanatában nem mindig ki-

forrott a továbbtanulási elkép-

zelés. Erre nagyon jó példa az,

hogy február 15-én összeom-

lott a Felvi rendszere, mert

mindenki az utolsó pillanatra

halasztotta a döntést. Azonban

nagyon fontos kihangsúlyozni

azt, hogy a jelenlegi rendszer-

ben lehet változtatni, és sokan már az aktuális

képzésük alatt beadják a jelentkezésüket az

áhított szakra. 

A szakember álláspontja szerint változtatni

sohasem késõ, nem véletlen, hogy az élethosszig

tanulás eszméje egyre jelentõsebb. Régen, mond-

juk 15 évvel ezelõtt a szakváltás jelensége kevésbé

volt gyakori, mint ma. Ennek oka, hogy akkoriban

egyértelmûbb volt az, hogy „ha ide jelentkezik az

ember, akkor ez lesz belõle” és kevesebb volt a lehe-

tõség is. „Ma nagyon sok opció van, és ez megnehezíti

a döntést. Lényeges, hogy egyéni és közös felelõsség,

hogy minél több információ álljon rendelkezésre és

legyen egyéni igény az információkeresésre.”

Katona Miklós elmondta, felvetõdhet még az

a kérdés is, hogy a hallgató otthagyja a másik

szakot is, mert elunja a tanulást. „Azonban a szak-

elhagyás nagyon ritkán magyarázható ezzel a ténnyel.

Ennek fõbb okai a következõk: a diák

nem tudja teljesíteni a követelményt,

nem jól mérte fel az alaptudását vagy

esetleg megváltozik a családi háttér.”

Véleménye szerint elõfordul-

hat az is, hogy a szakváltás nem

sikerül a hallgatónak, mert nincs

elég pontja az utólag választott

szakhoz. „Természetesen egy-egy rossz

döntés kihatással lehet az egyén jövõjé-

rõl való aktuális elképzelésére. De nem

jelenthetõ ki, hogy egy szakváltás vég-

leges törést jelentene a késõbbiekre

vonatkozólag is. Újra ki kell hang-

súlyozni, hogy jelenleg olyan nagy 

a választék és sok képzési lehetõség

van, amely magában rejti a megújulást és az egyéni

sikert, az egyénre szabott szakma megtalálását.”

Varga Tamás Ottó

Fotó: Nagy Andrea 

Manapság egyre jellemzõbb a hallgatók
között, hogy egy vagy két év után felfüggesz-
tik megkezdett tanulmányaikat és másik
szakon folytatják az egyetemet. Ennek
legfõbb oka általában az, hogy kiderül, az
elsõre választott szakon nem azt „kapták”,
amit középiskolás fejjel vártak. Persze van-
nak kirívó esetek is, amikor az illetõnek
esze ágában sincs diplomát szerezni, csak
a kollégiumi elhelyezés miatt van szüksége
az adott intézményre, így minden évben
újra és újra beadja a jelentkezési lapját

Egy szak, két szak... hány szak?
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A szakváltás jelenségérõl, okairól, következményeirõl

„SZ.E.M.”-mel tartott ’50-es évek
Érdeklõdõk sokaságát csalogatta be
a Juhász Gyula Pedagógusképzõ Kar
Dísztermébe az újonnan megrende-
zett SZ. E. M. elõadássorozatának elsõ
„felvonása”. A Századokról, emberekrõl

mindenkinek 2010. március 4-én este 
6 órától Közép-Európára fókuszált,
az '50-es évek válságaira és azok meg-
oldási kísérleteire.

A nap témája ezúttal a hivatás lesz. De teret
kap a szegénység is, a szolidaritás jegyében.

Mire számíthat az, aki eljön?
Kézmûves asztaloknál „kreatívkodás”; meleg
tea mellett beszélgetés egyetemistákkal, szer-
zetessel, lelkésszel, szakemberrel. Kötetlenség. 

Emellett, a programot megelõzõ héten
kiállítás látható a szegénységrõl és a hivatás-
ról a TIK-ben.

Csere-Bere Piac
Avagy megunt holmik cserélnek gazdát,
ahelyett, hogy a kukában végeznék. Hozd el
magaddal – már nem használt – dolgaidat, és
vidd magaddal mások tárgyait!

„... és mi arra
születtünk...”

Vajon mit jelenthet a hivatás? Sokan, sok-
féleképpen gondolkoznak róla. A Szegedi

Katolikus Egyetemi Lelkészség erre a kérdésre
próbál válaszolni 2010. április 21-én egész
nap, a TIK kiállító terében.
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A „hatos”
a számmisztikában...

VI. Bölcsészbál

A Bölcsészbál hazai pálya, talán itt érzem legin-

kább otthon magam a „báli túra” állomásai között.

Akik erre a karra járnak, és szívesen látogatnak

el ilyen alkalmakra, már megszokhatták, hogy

minden évben – idén már hatodik alkalommal

– hasonlóan színvonalas és rendkívüli hangula-

tot kínáló estélyen vehetnek részt. 

Ebben az esztendõben a magas sar-

kúk és a fényesre bokszolt cipõk a Green6

zenekar, a szünetekben pedig Dzsí zenéjé-

re „jártak” ütemesen, közvetlenül azután,

hogy a vacsorajeggyel rendelkezõk belakmá-

roztak az ínycsiklandó, svédasztal kínálta

étkekbõl, mindenki megcsodálta a Kalypso

táncegyüttes szemet gyönyörködtetõ nyi-

tótáncát, és meghallgatta Dr. Csernus Sándor

dékán, majd Juhász Tamás Imre fõszervezõ, 

a 6-os szám misztikus jelentésével megkez-

dett megnyitóbeszédét.

A tánc persze nem mehetett volna hajna-

lig a borkóstoló és a koktélkavalkád nélkül, de

színesítette az estét a bûnbarlang, a karikatu-

rista, a fotósarok és az ebben az évben elõször

meghívott, szép jövõt ígérõ jósnõ is.

Nem sokkal éjfél után a fõszervezõ gyüleke-

zõt „fújt”, hogy megkezdõdjék a tombolahú-

zás, ahol tanárok és diákok mellé is szerencse

szegõdött értékes nyeremények formájában. 

A Bálkirály és a Bálkirálynõ címek kihirdetése

elõtti lázas szavazatszámlálás során kiderült, az

est fénypontjai a VI. Bölcsészbálon Rosta Ádám

és Polgár Marianna

lesznek. Késõbb, a dob-

pergéssel egybekötött

eredményhirdetés után

a királyi pár tánca kö-

vetkezett, meglepetés-

ként pedig egy nagy

durranást követõen lég-

gömbzápor árasztotta el

a táncparkettet, hogy

pirkadatig folyhasson

tovább a mulatság.

A szervezõk tehát egész estés, tartalmas

kikapcsolódást nyújtottak a vendégeknek

február 19-ére, amit a Tisza Hotel elegan-

ciája, a tündérmesék világát idézõ díszlet és

a szívélyes fogadtatás csak fokozni tudott. 

Vuk
Fotó: Lutz Gábor

Egyetemi éveim során számtalan bálban
részt vettem már. Különbözõ karok kü-
lönbözõ arcokkal, csodálatos ruhákkal,
kecsegtetõ lakomákkal és programokkal.
A báli „életérzés” nem áll messze Tõlem,
hamarabb ellátogatok az év közben be-
becsúszó egyetemi bulik között egy ilyen
jellegû rendezvényre, mint a számomra
túlélõtábornak ható nyári fesztiválokra.

A Valentin-nap elõtti éjszakán igazi báli han-

gulatra tehettek szert a szegedi GTK oktatói,

hallgatói és családtagjaik, illetve mindazok,

akik megjelentek a GTK bálján. Idén ugyanis

e napon kilencedik alkalommal került sor

a Közgazdász Bál megrendezésére a Tanulmányi

és Információs Központban.

Kezdetben úgy tûnt, hogy nem

volt túl szerencsés február

13-ára kitûzni e mulatság nap-

ját, hiszen ezen a napon volt

a méltán neves Operabál is, és

sajnos nagyon sokan emellett

tették le a voksukat. Viszont

az est alatt sikerült ezt a vé-

lelmet megdönteni...

A klasszikus 19 órát jelölték

meg a rendezõk az érkezés idõ-

pontjának. Ez idõtájban sok-sok

hölgy – urakkal karöltve – lépett ki a taxikból,

szebbnél szebb estélyikben, gyönyörûen elkészített

fizurákkal és igazán dekoratív sminkekkel. Ami

a ruhákat illeti: az igazi trend most a hosszabb-

rövidebb koktélruha, ugyanakkor voltak, akik

ezzel ellentétben igazán kifinomult és elegáns

kosztümökben, esetleg hatalmas abroncsos

estélyikben jöttek a mulatságra. Természete-

sen az urak is kitettek magukért, hiszen igazi

modern, ám báli hangulatot idézõ frakkokat

öltöttek magukra. A megérkezést követõen remek

kiszolgálás üdvözölte a vendégeket, pincérek

kínálták a száraz és édes pezsgõk sokaságát...

A megnyitóbeszédet követõen még érkeztek

vendégek, s végül 20 óra magasságában láthat-

tuk az elsõs és ötödéves hallgatók nyitótáncát:

egy igazán a báli hangulathoz

illõ, ám modern bécsi keringõt

és egy remek, pörgõs latin

táncot. A továbbiakban sor

került a vacsorára, amelynél

a szokásos három menübõl

lehetett elõre választani, s az

étlap alapján elmondható,

hogy tényleg mindenki a sa-

ját szája íze szerint lakhatott

jól a lakoma alatt. Azok sem

unatkoztak, akik csak sétáló-

jeggyel rendelkeztek, hiszen

lehetõség volt a már-már szokásnak mondható

borkóstolóra is, amely igen sok ember szíve

csücskévé vált az estély alatt. 

A kitûnõ hangulatért az Útközband zene-

kar, majd éjféltõl Szekeres Adrienn volt a felelõs, 

a kiállítási téren pedig azok alakíthattak, akik

inkább maguk akarták a közönséget szórakoz-

tatni, ugyanis egész éjjel zajlott a már divattá

vált karaoke is...

Cikk és fotó: Császi Zsüliet

IX. Közgazdász Bál a TIK-ben

Második évem töltöm a koleszban, így már

volt részem süteménysütõ versenyben, tök-

faragásban, ellátogatott szobánkba a Móra

Mikulás, a szilveszteri õrületbõl visszatérhet-

tem baráti beszélgetésekre és koccintásra,

tavasszal nevetve figyeltük a Morgilla csa-

patainak csatáját, majd esténként együtt

buliztunk a megfáradt harcosokkal. Az ezer-

nyi programért is szeretjük a Mórát. Is. Meg

azért is, hogy igazi otthonunkká vált. Erdélyi

Ágnes igazgatónõ, Kovács Attila kollégiumi

tanár és a Kollégiumi Bizottság mindent meg-

tesznek azért, hogy otthon érezzük magunkat.

Karácsonyi mûsort szerveznek a színjátszóink

segítségével, nõnapkor minden hölgyet felkö-

szöntenek, és ott vannak a hangulatos tea-

házi estek is. A nap végén egy tündérfröccs

vagy almás pite mellett összeül a társaság,

és megbeszéljük, milyen napunk volt, mert

a Mórának büféje is van, ahol lakótársaink, Joe,

Lóri és Dani szolgálnak ki. Ha már a szol-

gáltatásoknál tartunk, fontos tudni, hogy

a Mórának könyvtára van, dvd kölcsönzõje,

rádiója, jól felszerelt tornaterme, még egy

csocsóasztal is áll az alagsorban. Márti jóvoltá-

ból a sportosabbak aerobikozhatnak és pilates

edzéseken is részt vehetnek, vizsgaidõszakban

pedig jönnek a folyosóvégi kávézások, amikor

a mosolygó arcok mögött lévõ emberek kicsit

megnyílnak, és egy emberként drukkolunk,

hogy jó eredményt mutasson az etr egy-egy

nehezebb vizsganap után. Aztán éjfélkor mi,

Mórás lányok kinyitjuk a Herman koli felé

nézõ ablakainkat, és az ottani fiúk háromszo-

ri Vilmájára három „Engedj be!” kiáltással vá-

laszolunk, elkerülve így a másnapi bukást.

(Még egy „vilmázás” után sem buktam meg.) 

Több mint 340-en mondhatjuk el ma-

gunkról, hogy a Móra Koliban lakunk, és

legalább ennyi gólya jelentkezik ide éven-

te. Az elsõ emelet csak a fiúké, a másodikon

ilyen és olyan szobákat is lehet találni, míg

a harmadik és negyedik emeletet a lányok

lakják. Különleges lehetõség az ötödik

emelet, ahol egy, kettõ, három és négy

ágyas szobák vannak, amit külön pályázat

során a tanulmányaikban, tevékenységük-

ben kiemelkedõ kollégisták kaphatnak

meg, így lehetõség nyílik „a házon belül”

egymásra talált párok összeköltözésére is. 

Büszke vagyok rá, hogy Mórás lehetek. 

Szegedi Eszter

Fotó: Móra Ferenc Kollégium

Mórás vagy?
Azt mondják,

jó hely!
Aki nem töltött legalább egy évet a Közép
fasori kollégiumunkban, el sem tudja kép-
zelni, mennyire igaz a fenti megállapítás.
Közösségi, kulturális programok, filmklub,
„mindenki köszön mindenkinek”. 

... egy nagy
durranást
követõen

léggömbzápor
árasztotta el 

a táncparkettet,
hogy pirkadatig

folyhasson tovább
a mulatság.

666 66 66
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Angol oldal – English page 
This is the English section of our student's

magazine. This month you will read about

Hungarian Easter habits, April Fools, political

proverbs and, as Alice In Wonderland is now

in theatres, we decided to publish one of the

poems of the mighty Tim Burton. Enjoy!

Feel free to comment and share your ideas

with us via e-mail: vandathevampire@gmail.com 

Welcome to Hökkentõ!

Tim Burton: Robot Boy

Mr. and Mrs. Smith had a wonderful life.

They were a normal, happy husband and wife.

One day they got news that made Mr. Smith glad.

Mrs. Smith would be a mom,

which would make him the dad!

But something was wrong with their bundle of joy.

It wasn't human at all,

it was a robot boy!

He wasn't warm and cuddly

and he didn't have skin.

Instead there was a cold, thin layer of tin.

There were wires and tubes sticking out of his head.

He just lay there and stared,

not living or dead.

The only time he seemed alive at all

was with a long extension cord

plugged into the wall.

Mr. Smith yelled at the doctor,

„What have you done to my boy?

He's not flesh and blood,

he's aluminum alloy!”

The doctor said gently,

„What I'm going to say

will sound pretty wild.

But you're not the father

of this strange looking child.

You see, there still is some question

about the child's gender,

but we think that its father

is a microwave blender.”

The Smiths' lives were now filled

with misery and strife.

Mrs. Smith hated her husband,

and he hated his wife.

He never forgave her unholy alliance:

a sexual encounter

with a kitchen appliance.

And Robot Boy

grew to be a young man.

Though he was often mistaken

for a garbage can.

– April Fools' Day is celebrated in many

countries on 1st April.

– On this day everybody makes various jokes

and pranks on the family, friends and neigh-

bours or sending them on a fool's errand.

– A fool's errand is a task that cannot be

accomplished because it is a joke.

– In some countries, such as the UK, Australia

and South Africa the jokes only last until noon.

– Someone who plays a trick after noon is

called an „April Fool”.

– Elsewhere, such as in Canada, France,

Ireland, Italy, Russia, The Netherlands, and

the US, the jokes last all day.

– Some say it was a Celtic tradition to have

funny celebrations in spring.

– Another explanation is that the tradition

originates from one of the orders of the French

king Charles IX.

– In 1564 King Charles IX officially changed the

first day of the year from 1st April to 1st January.

– The 1986 horror film April Fools' Day is

referring to this day.

– The birthday of the mischievous twins,

Fred and George Weasley from the Harry

Potter series is 1st April.

Kopányi Vanda
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Do you know everything about April Fools’ Day?

Easter is a very strange holiday. It's a so called

moveable feast because we always celebrate it

on a different day each year. Sometimes it's in

March, sometimes in April. What's more it's

not even on the same day in the Eastern and

Western Christianity. This year however, both

churches celebrate it on the 4th April.

In Hungary half of the population is Roman

Catholic, so most of the people follow the

traditions of the Roman Catholic Church. The

Holy Week starts on Palm Sunday which is always

on the Sunday before Easter Sunday. It stands

for the entry of Jesus into Jerusalem before his

Passion. The palm leaf is supposed to symbolise

victory but in the most European countries there

are no palm trees thus, in English speaking

countries, they simply call it Yew or Branch Sunday.

The next celebration is Maundy Thursday,

which is also known as Holy Thursday. On this

day they commemorate the Last Supper. Holy

Thursday is followed by Good or Holy Friday

which commemorates the crucifixion and death

of Jesus Christ.

Holy Saturday is the day before Easter and the

last day of Holy Week. It's also the beginning

of the Easter celebration and lasts until dusk,

when they light the Easter fire (which is actually

a pagan ritual from the 8th century). After that

the Easter Vigil (Night Mass) starts, which

celebrates the resurrection of Jesus.

In Hungary on Easter Sunday the Easter

Rabbit, which has German origins, brings

chocolate eggs and gifts for the children.

Parents usually hide them in the long grass.

The Easter Egg Hunt is great fun for the little

ones. At home we decorate eggs and hang

them on pussy willow branches. We also have

a tradition of boys sprinkling girls with water

and the girls give them red eggs as gifts. In

the olden days they used to do the sprinkling

with cold water from the wells. Nowadays it is

more common to do it with smelly perfumes

and they expect money in return. This tradition

however is going out of fashion mainly because

it seems to be more about the money than

fun. To avoid the celebrations people tend to

go away for the weekend to the countryside.

Kopányi Vanda
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Easter habits

„Politics is the art of preventing people from taking

part in affairs which properly concern them.”

(Paul Valery)

„A professional politician is a professionally

dishonorable man. In order to get anywhere near high

office he has to make so many compromises and submit

to so many humiliations that he becomes indistinguishable

from a streetwalker. ” (H.L. Mencken)

„’Politics' is made up of two words, 'poli’, which is

Greek for 'many’, and 'tics’, which are blood-sucking

insects.” (Gore Vidal)

„Government is like a baby. An alimentary canal with

a big appetite at one end and no sense of responsibility

at the other.” (President Ronald Reagan)

„In politics, stupidity is not a handicap.” (Napoleon)

„There are two kinds of people, those who do the work

and those who take the credit. Try to be in the first

group; there is less competition there.” (Indira Gandhi)

„I have come to the conclusion that politics are too

serious a matter to be left to the politicians.”

(Charles DeGaulle) 

„One of the penalties for refusing to participate in

politics is that you end up being governed by your

inferiors.” (Plato)

„Politics is supposed to be the second oldest

profession. I have come to realize that it bears a

very close resemblance to the first.” (Ronald

Reagan)

„In my country we go to prison first and then

become President.” (Nelson Mandela)

Political quotes



„Olaszország mint nyaralóhely mindent kínál, amit

csak egy nyaralni vágyó kívánhat. Északon az alpesi

tájak a közép-európai klímával tökéletes téli sport- és

túralehetõségeket nyújtanak. Közép- és Dél-Olasz-

ország az enyhe telével és a forró, száraz nyarával

megteremti egy napos nyaralás feltételeit. Miután

a terület az ókorból római leletekben gazdag, számos

kulturális látnivaló is található a vidéken.” – tudjuk

meg a Holiday Home egyik munkatársától.

De hogyan is szervezzük meg az utunkat?

A Hökkentõ most tuti tippeket ad egy tökéle-

tes, láblógatós kiránduláshoz.

Utazás

A legcélszerûbb és legolcsóbb megoldás a repü-

lést választani. Diákpénztárcához szabott árakat

fõleg a fapados repülõtársaságok kínálnak

– meglepõ módon ezekkel utazni sokkal olcsóbb,

mint például busszal vagy vonattal. Budapestrõl

a WizzAir gépei indulnak Bolognába, Rómába,

Velencébe, Milánóba, Nápolyba, illetve Pisába.

Ha szerencsénk van, és csak egy hátizsákkal

utazunk, retúrjegyet akár már 6000 Ft-tól is

kaphatunk, feltéve, ha két hónappal elõre ren-

deljük meg. Ez az utazási mód olcsóságán felül

még azért is szerencsés, mivel egy-másfél óra

alatt a célunknál vagyunk, nem

kell tíz-tizenöt órát zötykölõdni.

Ezen kívül utazhatunk vonat-

tal (Velencébe 16 ezertõl 25 ezer

Ft-ig kapunk diákjegyet), illetve

a Eurolines buszjárataival (ha egy

hónappal elõbb, interneten vásá-

roljuk meg, jegyünk itt is olcsóbb,

kb. 14 ezer Ft oda-vissza).

Ha már ott vagyunk

Ne legyenek illúzióink: az olasz tömegközlekedés

borzalmas. A vonatok még csak-csak közleked-

nek, azonban hihetetlen különbségek lehetnek

az ugyanarra a vonalra szóló jegyek között. Diák-

jegy, mint olyan, nem létezik. Gyakran megesik,

ha lekésünk egy vonatot, melyen 11 euróért

utazhattunk volna, a nap többi részében már

csak 85-90 eurós szerelvények közlekednek.

Erre a problémára az sem megoldás, ha az in-

terneten keresgélünk. Náluk ugyanis nemigen

létezik a mi Elviránkhoz hasonló oldal. Az olasz

szenvedély és lazaság ebben az esetben sajnos

kivetnivalót is hagy maga után. A legjobb,

ha a menetrendekrõl és a jegyárakról valame-

lyik helyi állomás jegypénztárában tájékozódunk.

A busszal még rosszabb a helyzet. Jelen

cikk írója 21 olasz szakos Erasmusost kérdezett

meg ebben a témában, és mindegyik azt vála-

szolta, hogy e téren sem létezik az interneten

egységes, egész Olaszországra kiterjedõ menet-

rend, sõt! A legtöbbjük az egy év kint töltött idõ

alatt még arra sem jött rá, honnan, kitõl lehetne

ezt megkérdezni. Nemegyszer az is megesett,

ha nem volt a buszon elég utas,

a járat nem indult el, mondván,

így nem éri meg a társaságnak.

A legtöbb buszjáratot ugyanis

magánszemélyek üzemeltetik.

Okosabb tehát jobban meg-

becsülni a mi jól bevált, poros,

koszos MÁV-unkat és VOLÁN-

unkat, kint pedig összefogni,

s hárman-négyen autót bérelni.

Szállás

Vékonypénzûeknek célszerûbbek a diákszál-

lások, itt általában 10-12 ágy van egy szobában,

viszont már napi 3000 Ft-tól álomra hajthatjuk

múzeumi nézelõdéstõl és mászkálástól elfá-

radt buksink. Akik exkluzívabb környezetre

vágynak, ennek az árnak a négyszereséért, tíz-

szereséért bérelhetnek szállást.

Enni kék

Az olaszok napi étkezésére az olcsó tésztaételek

(pasta) jellemzõek. Olaszországban gyárilag

több százfélét készítenek. Ma már az ország-

határon túl is elterjedt a spagetti,

a makaróni, a lasagna, a canelloni,

a tortellini és tagliatelle. A tésztá-

kat vagdalt húsokkal, mártásokkal,

pestoval, zöldségekkel, gombával,

felvágottakkal, hallal variálják,

de feltétként használnak kagylót,

rákot, tojást vagy füstölt szalon-

nát is. Egy tésztafogás átlagos ára

4 eurótól 12 euróig terjedhet.

Különleges specialitás a világ-

szerte elterjedt pizza, melyet gombával, son-

kával, zöldséggel, tenger gyümölcseivel, hallal

készítenek, majd a tetejére reszelt sajtot tesz-

nek. Ezek körülbelül annyiba kerülnek, mint

itthon. Olcsó és laktató a pizza margherita,

melyet már 1-2 euróért lehet fogyasztani.

Desszertek közül Taljánföldön készül a vi-

lághírû fagylalt (gelato), melyet itáliai cukrászok

találtak fel.

Az olasz itallapokon a bor foglalja el a leg-

elsõ helyet, az itáliai szõlõfajták többségét az

igencsak borkedvelõ rómaiak telepítették (és

fogyasztották a nedût szorgosan). Ismertek ezen-

kívül a vermutok, mint a Cinzano, a Martini

vagy a Campari. Jó minõségû törkölypálinka 

a grappa, mely a mi fütyülõsünk

gyengébb változata.

Italiani...
Az olasz emberek nagyon vallásosak,  85%-uk

római katolikus. Mivel szinte minden város

minden utcájában szebbnél szebb templo-

mok, kolostorok találhatók, nyáron célszerû,

ha a hölgyek táskájában mindig akad egy ken-

dõ, amit a templomba való belépéskor a vál-

lukra terítenek – ilyen helyeken ugyanis a vál-

lat, illetve a lábszárat illik eltakarni. Az erõs

napsugárzásra való tekintettel

jól jön egy napszemüveg, illet-

ve egy flakon naptej is.

Menyecskéknek

A marokkói árusok a turisták

körében igen kedveltek, mi-

vel az eredeti Louis Vuitton,

Dolce&Gabbana, illetve Prada termékekre

megszólalásig hasonló hamisítványokat árul-

nak. Egy táskát pl. 45-50 euróért kínálnak,

amit ha szerencsénk van, 15 euróért is meg-

kaphatunk – fõleg, ha jönnek a rendõrök. Ez 

a fajta kereskedelem ugyanis illegális, ezért

velük fõleg eldugott, sötét kis utcákban talál-

kozhatunk. Termékeik között – a táskákon

kívül – fõleg órák, övek szerepelnek.

Legényeknek

Olaszország szerelmét a futball iránt, azt hiszem,

senkinek sem kell bemutatni. Már négy alkalom-

mal nyertek foci VB-t: 1934-ben, 1938-ben,

1982-ben, illetve 2006-ban. A másik két kedvelt

sport a méltán népszerû Forma-1 és a Moto GP. 

Communicazione

Talján barátaink angol- vagy némettudása

körülbelül a mi urdutudásunkkal vetekszik,

így ne számítsunk hosszasabb beszélgetésre

senkivel. Ennek egyik oka a fertelmes angol-

tanításban rejlik, másik oka a nemzeti büsz-

keségben, e téren velünk egy korosztálybeli

társainktól se számítsunk sok jóra. Északon

egyébként sem valami barátságosak az embe-

rek. Nem így délen, Nápoly környékén, ahol 

a tipikus töltött galamb formájú, olasz Mamma

pátyolgat minket. Mindezek hallatán azért ne

essen kétségbe a kedves olvasó, lehet pl. mu-

togatni. És egyébként is:

Il bacio e la musica il solo linguaggio universale. 

(A csók és a zene – ez a kettõ a világ közös

nyelve).

Cikk és fotók: Noika
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Fiat, pizza, ciao bella!
Az átlag szegedieknek valószínûleg ez
jut eszükbe Olaszországról. De milyen
lehet valójában da Vinci, Verdi, Dante,
Boccaccio, Petrarca, Galilei, Garibaldi
szülõhazája? Aki még nem járt talján
tájakon, most megtudhatja, mit és ho-
gyan kell felfedezni.

Talján barátaink
angol- vagy

némettudása
körülbelül a mi

urdutudásunkkal
vetekszik, így ne

számítsunk
hosszasabb

beszélgetésre
senkivel.

Ha szerencsénk

van, és csak egy

hátizsákkal utazunk,

retúrjegyet akár

már 6000 Ft-tól 

is kaphatunk,

feltéve, ha két

hónappal elõre

rendeljük meg.



Lengyelország és Magyarország jó kapcsolatá-

nak az alapja a sok helyen egybefonódó közös

történelem. Ugyanazok a királyok, ugyanaz 

a diktatúra a XX. században, amely ellen

mindkét ország népe fellázadt, sajnos siker-

telenül. Na, és persze azt sem szabad elfeled-

ni, hogy mindkét ország ugyanakkor lett az

Európai Unió tagja.

Államformáját tekintve Lengyelország

köztársaság. A rendszerváltás után az ország 

– a mi hazánkhoz hasonlóan – nem kapott új

alkotmányt, hanem a régit módosították.

Azonban érdekesség, hogy mivel nagyon erõs

a katolikus egyház befolyása, így az alkotmány

tartalmazza annak követeléseit is, többek között

az élethez való jogot. (Ez utóbbi azt jelenti, hogy

Lengyelországban tilos abortuszt végezni.)

Az ország legnagyobb része síkság, azonban

találhatunk itt festõi szépségû hegységeket

is. Legmagasabb pontja a 2499 m magas Rysy

(Tengerszem-csúcs). Bár Lengyelországnak

van tengerpartja a Balti-tengernél, leginkább

csak gazdaságilag jelentõs, strandolásra az

éghajlat miatt nem igazán alkalmas.

Az ország fõvárosa 1596 óta Varsó, mind-

emellett kulturális, tudományos, politikai és

gazdasági központja is. A II. világháború alatt

a város csaknem teljesen megsemmisült, de 

a béke idõszakával megkezdõdött a város re-

habilitációja. Sokan azt mondják, hogy Varsó

nem a szépségével emelkedik ki az európai fõ-

városok közül, hanem elpusztíthatatlanságával.

Olyan, mint egy fõnixmadár: mindig meg-

semmisül, de mindig maradéktalanul újjá is éled. 

Mindezek ellenére bõvelkedik a látniva-

lókban, melyek közül a legfontosabbak a Királyi

Palota, a wilanów-i kastély, a Lazienki-park és

a Kultúra és Tudomány Palotája. Ez utóbbi

Európa 12. legmagasabb épülete és Varsó leg-

inkább ismert jelképe. A palota a szovjet nép

ajándéka volt a lengyeleknek az újjáépítés

során. Többek között itt koncertezett a Rolling

Stones 1967-ben, mely az elsõ alkalom volt,

hogy jelentõs nyugati rockegyüttes a vasfüg-

gönyön túl lépett fel.

A városban több magyar vonatkozásba ütköz-

het a turista. Többek között egy utca Teleki Pál

nevét viseli, aki kiállt a lengyel-magyar barátság

mellett a náci Németországgal szembeszegülve,

illetve 1701-ben a Krakowskie Przedmieœcie

utcában lakott II. Rákóczi Ferenc is.

A lengyel konyhára a tipikus szláv voná-

sok jellemzõek. Bõségesen fogyasztanak húst

és káposztát, továbbá erõteljes a fûszerezés is.

Egy étkezés alkalmával mindenképpen jelen

vannak az étlapon a különbözõ kásák is, nem-

zeti ételeik pedig a barszcz (céklaleves), a pierogi

(töltött tészta) és a gulyás. Általánosságban

elmondható, hogy a lengyel konyhamûvészet

gazdag és kiadós; a lengyelek megadják a mód-

ját a fogások élvezetének, néhány ételük el-

készítése több napot vesz igénybe.

Végezetül: a 2012-es labdrarúgó EB-t

Lengyelország rendezi Ukrajnával közösen,

így a legjobb úgy idõzíteni egy kirándulást,

hogy egy meccs is beleférjen. Fontos még,

hogy a Szegedi Tudományegyetem diákjainak

van lehetõsége arra, hogy egy-két csodálatos

hetet vagy hónapot töltsenek el lengyel bará-

tainknál, és így ismerhessék meg ezt a csodá-

latos országot.

Varga Tamás Ottó

Fotó: internet

Bár manapság a Húsvét alkalmával egyre többen

inkább egy kis hétvégi kirándulást részesítenek

elõnyben, mégis még mindig nagyon sokan õrzik

a hagyományokat, és lelkesen készülnek az

ünnepre. Nem is beszélve arról, hogy a hosszú,

hideg téli esték után mindannyian várjuk 

a tavasz beköszöntét és a természet ébredését.

A nyiladozó virágok színes kavalkádja és a ta-

vasz illata csodálatossá teszi ezt az évszakot.

Lakásunk cserepes virágait úgy tehetjük

egészen különlegessé, ha az ünnephez igazodva

barkaágat szúrunk a virágföldbe, vagy színben

harmonizáló szalagot kötünk a virágokra. Ter-

mészetesen egy-egy díszcserép is nagyon mu-

tatós, háncsból készült virágtartókba, mázas

vagy festett cserépedényekbe, réz vagy üveg

kaspóba állíthatjuk virágainkat. Húsvéti deko-

rációként egy pici nyuszit vagy csibét is a virágok

közé ültethetünk.

Nemcsak Karácsonykor lehet különlegesen

széppé varázsolni az elõterünket, legyen az

lépcsõház, folyosó, terasz stb., hanem az év

bármely idõszakában. Csinálhatunk színes

szalagokon lógó fûzfaágból

vagy fûbõl tekert apró ko-

szorúkat, amikre szalagon

lógó színes tojásokat aggat-

hatunk. Az elmúlt években

egyre több ház, lakás bejá-

rati ajtaján lehet szebbnél

szebb tavaszi, húsvéti ajtódí-

szeket látni. Vékony gallyak-

ból hajlítsunk kerek formát

vagy olyan hosszú ívet, amire

különbözõ díszeket tehetünk.

A legegyszerûbb, ha dróttal

összefogunk néhány ágat, és

arra helyezzük a dekorációt. 

A sárga és a lila jól kombi-

nálható színek, hangulatossá

teszik a lakást, behozzák a természetet a négy

fal közé. Tegyünk az asztalra fonott kosárba

ültetett sárga rózsát, vízzel telt tartóba pedig

állítsuk a vágott virágokat. A kompozíciót egé-

szítsük ki örökzölddel, rezgõvel, vagy egyéb

virággal, amely csak háttérként szolgál, de az is

elég, ha a tavasz virágaiból állítunk össze egy

kosárkára valót. A Húsvétot hangsúlyozhatjuk

kosárba tett hímes tojásokkal. 

Ha lakásunk mérete miatt nincs elég te-

rünk a helyigényes dekorációkra, használjuk

ki otthonunk rejtett zugait, a bútorok kiálló

szögleteit, a szabad falfelü-

leteket. Az állványról vagy 

a szekrény oldaláról lelógó

szobanövényeinket is húsvé-

ti díszbe öltöztethetjük, ha

például sárga kartonból csi-

beformákat vágunk ki. Csõ-

rüket pirosra színezzük és

két csibe közé hurkapálci-

kát ragasztunk, így szúrjuk

a virág földjébe. Minden

háztartásban akad egy ko-

sárka, amiben apróságainkat

tartjuk. Varázsoljuk át az ün-

nepre, tegyünk bele fûvel,

tollal, szalaggal díszített tojá-

sokat, Húsvéthoz kapcso-

lódó állatkákat, és kössünk egy nagy sárga

masnit a kosár fülére. Mindjárt más hatást kelt,

mint az év többi hónapjában.

Kovács Katalin

Fotó: Török Rozi 
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Élvezzük a tavaszt, és
készüljünk a Húsvétra!

Kirándulások az Európai Unióban
Polak, Weiger dwa bratanki, i do szabli, i do szklanki
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Egy régi húsvét fényénél borongott
S vigasztalódott sok tûnt nemzedék,
Én dalt jövendõ húsvétjára zsongok,
És neki szánok lombot és zenét.
E zene túlzeng majd minden harangot,
S betölt e Húsvét majd minden reményt.
Addig zöld ágban és piros virágban
Hirdesd világ, hogy új föltámadás van!

Juhász Gyula: Húsvétra

„Lengyel, magyar, két jó barát, együtt harcol, issza borát”

– mondja a régi mondás. Ez a mondat pedig

nemcsak a magyar köztudatban él, hanem 

a lengyelben is. Ugyanis ennek a két népnek

a barátsága évszázadok óta megbonthatatlan.

Kirándulások az Európai Unióban



Számtalan legenda és mítosz kering 1848. már-

cius 15-rõl, a magyar polgári forradalom napjáról.

Március 15. az egyetlen állandó ünnep az el-

múlt 160 évben, független minden politikai

rezsimtõl. Mégis felmerül a kérdés, hogyan

csinálták ezt Petõfiék: egy vér nélküli, lövöldözés

nélküli forradalmat csináltak. Március 15-én

nincs halott, nincs puskaropogás, nincs erõszak

se a hatalom, se a forradalmárok oldaláról.

Miért nincs? Hiszen az ember úgy képzeli

a hatalomátvételt, az elnyomottak rabigájának

a lerázását, hogy eldurvulnak az események,

és patakokban folyik

a vér az utcákon. Hát,

kérem, a mi hõseink

ismét bizonyították, hogy

nemcsak az atombom-

bát és a dinamót tudjuk

feltalálni (sok más ér-

dekes kütyü mellett),

de a nevünkhöz köthetõ

a vér nélküli forradalom

kialakításának, feltalálá-

sának jogcíme is.

Három pontban össze lehet foglalni,

miért nem volt vérfürdõ 1848. március 15-én.

Kell egy király, azt mindig el lehet zavarni.

Kell egy kormány, mint konkrét, legitim vég-

rehajtó hatalom, amit át lehet venni, és kell

egy országgyûlés, egy törvényhozó hatalom,

amit meg lehet változtatni. Ebbõl egy sem

volt márciusban Budán.

Petõfi Sándor „Bibliája” a francia forradalom

története, amiknek a híre, a francia események

története megérkezik Pestre. A lelkesedés per-

sze általános, de nem történik semmi. Hogy

miért nem? Mert senki sem tudja, hogyan kell

forradalmat csinálni. A Márciusi Ifjak szem-

telenül fiatalok, nem is veszi õket komolyan

senki, hát, nosza rajta, bizonyítanak. Március

13-án kitör a forradalom Bécsben, 14-én az

Ellenzéki Kör összeül a Pilvaxban. Megbe-

szélik, hogy másnap találkoznak, de Petõfi

otthon durmol, húzza a lóbõrt, egyes források

szerint kicsit felöntött a garatra elõzõ este.

Bizonyított források szerint 15-én reggel

7 óra körül egy szürke „fiatalember”, Sükei

Károly kiviszi a Váci utca és Kígyó utca sarkára

a 12 pontot. Sükei úrfi dadogós, de megpróbálja

elkiabálni a híres dokumentumot. Szerdai nap,

esik az esõ, de ez senkit nem zavar: 3-400 ember-

rel tér vissza a fiatalúr a Pilvaxba, ahol tovább

várnak Petõfiékre, aki – miután összeszedte

magát – félúton találkozik Vasvárival.

Az egyre dagadó nép végigjárja az egyetem

fakultásait. Az ifjak tömegestül özönlenek

Petõfi „Talpra magyar”-jától a szabadság

zászlaja alá, de azon kívül,

hogy egy-két tisztesség-

ben megõszült és felhábo-

rodott professzort nyakon

vágtak, ha esetleg hangot

adott nemtetszésének,

amiért kilendítették a meg-

szokott, monoton beszé-

débõl, itt sem történt

komolyabb erõszak.

Több forrás említi,

hogy Landerer volt az, aki

azt súgta Petõfinek: el kell

foglalni a nyomdát. Landerer elõzõ nap a szoká-

sosnál több papírt áztatott be, munkásainak

azt mondta, ha kevesen jönnek, kiverik õket,

ha sokan, engednek az „erõszaknak”. A nyom-

dafõnök tartotta békés mederben a folyama-

tot, ha õ nincs, talán még mindig ott állnának

a tanácstalan ifjak a nyomda elõtt, vagy pedig

bátorságot szerezve valóban vér folyt volna.

Számos, a legendák fényétõl a valóság szür-

kének tetszõ adatai adnak még választ bizonyos

kérdésekre. Névtelen hõsök emelkedtek ki

Petõfi, Kölcsey, Vasvári és társaik oldalán. Ne

feledkezzünk meg róluk sem, mert a háborút

a közkatona nyeri meg.

Móricz Gábor Antal
Fotó: internet
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Eljött az idõ, amikor már

az olyan alapvetõ funk-

ciók, mint a tökéletesen

finom anyai érzék telje-

sen fölöslegessé vált.

Mit számít már ma, hogy

van egy két lábon járó,

dobogó szívvel rendel-

kezõ perfekt, élõ, óramû

pontosságú „gépezet” a kisbaba mellett, aki

saját magából termelt, príma kis immunerõsítõ

tejecskével áldja meg a világ egyik legújabb

jövevényét, és mit számít, ha az anya az, aki

fogja a kezét az elsõ lépteinél? 

Mind a múlté, kit érdekel, ugyan? Bizo-

nyára mindenki számára ismerõs a már oly sok

helyen használatos babaõrzõ. Vannak ennek is

különféle fokozatai: van, amelyik csak hangot

közvetít egyik szobából a szomszédos másikba

(biztos nem a paneldzsungelben használják),

de van olyan is, ami korrekt kis képanyagon

tálalja egy monitoron az anyukának-apukának,

mit csinál a bébi. Mini valóságshow kevés ak-

cióval, alacsony nézettséggel. Az teljesen elha-

nyagolható eljárás már, hogy az anyuka a gyerek

mellett tölti az idejét, és hogy félóránként

ránéz, minden rendben van-e vele. De nem áll

meg a menet! Már feltalálták a sírásmódfelis-

merõ hiperszuper szoftvert! Annak idején sem

volt mindegy, hogy hogy sír a baba, de úgy fest,

azt már nem tudja tökéletesen beazonosítani az

Anya, akinek eddig, ezredévek óta bizonyára

gondja sem volt hasonló problémákkal, maxi-

mum a „nagyonelején”. Az Anya elbutult,

lusta, haszontalan, nem tud mit kezdeni a saját

sarja bömbölésével. Tökéletes érzékei lekö-

röztettek egy program által. Elavult és gagyi

formula a kézzel történõ felmérés, hogy van-e

valami a bugyiban, vagy sem, forró-e a kicsi

bõre, izzad-e? Elfeledi a mama, mikor etette-

itatta, aggódhat tehát, hogy megfeledkezik róla

egyszerûen, és a bölcsõ rácsos kordonjai között

jól kiszárad és éhen veszik a kicsi – HA NINCS

kéznél a szuper szoftver, ami riaszt, ha szomj-

vagy éhsírást hallat a baba. 

Hát fantasztikus. Már csak az hiányzik, hogy

még az olyan szentségek közé is, mint anya

(szülõ) és gyermeke, belábatlankodjon a szá-

mítástechnikai csodavilág. Aztán nehogy túlsá-

gosan is lekösse a mamát, és peluscsere helyett

elkezdjen órákat szörfölgetni meg „fészbukolni”,

hogy milyen jó móka is az, míg a gyerek a saját

nedveiben kénytelen úszkálni. Aztán a lurkó

csak bõg és bõg, és mondja a szoftver, hogy

a gyereked beteg, a gyereked termelt, a gyere-

kednek fáj valami, vigyed az orvoshoz, de nem.

A mama csak termeli a rizsföldeken a napra-

forgómagokat, meg lovat patkol és négylevelû

lóherét gyûjt virtuális pipacsmezõkön. Mi jön

még ezután? Robotmamák ringatják majd

fémes-hideg-kemény karjukon a babát, gép-

hangon éneklik nekik a mondókákat, és olvassák

esténként a betáplált favorit esti mesét? Nem

egyszerûbb, olcsóbb, emberibb csak szimplán

ott lenni a kicsi mellett, amíg és amikor csak

lehetséges? Tényleg rajtuk kellene ilyen mó-

dokon energiát spórolni?

torokrozalia@hokkento.hu

Bébi
gazdaságos

Török Rozália

Az 1848/49-es
forradalom és

szabadságharc mítoszai

...senki sem tudja,

hogyan kell

forradalmat csinálni. 

A Márciusi Ifjak

szemtelenül fiatalok,

nem is veszi õket

komolyan senki, hát

nosza rajta,

bizonyítanak.

Van ez a vicc, hogy Petõfi március 16-án
lemegy a Pilvaxba, kérdi tõle a csapos: 
„A szokásost, Sanyikám?” Mire így válaszol
Petõfi: „A fenéket, tegnap is mi lett belõle.”



A szobatársam szerint, ha valaki a TIK-ben

tölti az idejét, akkor érzi magát igazán egyete-

mistának. A modern üvegpalota, a rengeteg

fiatal, a számítógépek és persze a sok-sok

könyv – legyen szó szép – vagy szakiroda-

lomról – mind-mind egy különleges érzést

sugároznak: jó helyen vagyunk, tudásunk pal-

lérozódik, és valamikor elérjük céljainkat az

életben. Többségében ahhoz a réteghez tarto-

zunk, akik a középosztály sarjai, pedagógus,

orvos, mérnök és egyéb családokból szárma-

zunk, és nemsokára mi fogjuk

alkotni az úgynevezett értel-

miséget. Azt a réteget, akik-

nek a leginkább látniuk, érte-

niük kell a körülöttük zajló

eseményeket, akik nem for-

dulhatnak el a közélettõl, sõt

akik akár képesek befolyásolni

is azt. Anélkül, hogy bármiféle

értelmi-mûveltségi cenzus irá-

nyába vezetném gondolataito-

kat, biztosan kijelenthetõ,

hogy az egyetemisták, fõisko-

lások azok, akiktõl elvárható, hogy nem csu-

pán a saját életük, hanem annál tágabb

körben, össztársadalmi szinten is képesek le-

gyenek racionális döntéseket hozni. Leg-

alábbis elméletben.

A valóságban azt látni, hogy ez a kor-

osztály, amely már elvileg mentes az otthoni

befolyásoktól, nem mosták át az agyát egyik

rendszerben sem, és tiszta fejjel, szabadon

dönthet, nehéz helyzetben van most, 2010-ben,

kevéssel a választások elõtt. Nehéz helyzet-

ben, ugyanis dönteni kellene az ország sor-

sáról. Azt mondják: „Menj el szavazni, hiszen ez

állampolgári jogod!”, de „útmutatót” nem kapunk,

amely alapján nyugodt szívvel tehetnénk le 

a voksunkat bármelyik jelölt, párt neve mellé.

Amit a médiából kapunk, az minden, csak nem

segítség. Ha kinyitjuk a tv-t, rádiót, felme-

gyünk az internetre, az örökös csatározásokkal

szembesülünk, az „igen”-ek, „nem”-ek har-

cával, és el is megy a kedvünk mindenféle

olyan dologtól, amely úgy kezdõdik: köz. Pe-

dig a köz MI vagyunk, a közélet a mi életünk,

a közügy a mi ügyünk, a közegészségügy a mi

egészségünk, a közérdek a mi érdekünk. És 

– azt kell mondani – nem a mi hibánk, hogy

ezektõl kezdünk talán végérvényesen elfor-

dulni, és egy vállrándítással elintézzük: „majd

lesz valahogy”. 

Az utóbbi két választási idõszak talán

minden idõk legvérmesebb küzdelmét hozta.

Politikus vitatkozott politikussal, szomszéd 

a szomszédjával, rokon 

a rokonnal. Még mé-

lyebbek lettek azok a bi-

zonyos árkok, ahelyett

hogy betemetõdtek volna

– legalább részben. Most

mintha másként festene

a helyzet: sokakra jel-

lemzõ lett a fásultság, 

a „minden mindegy” ál-

lapot, esetleg a „csak azt

tudom, hogy kit nem aka-

rok”, és nem utolsósorban

a rend óhajtása. Rend a köz-

életben, a közpénzek terén és biztonság minden

értelemben. És ezt a vágyott közállapotot je-

lenleg egy erõ képviseli dominánsan, mely

egyre nagyobb szerephez jut – ahogy ez lenni

szokott. A történelem ismétli önmagát...

Éppen a fentiek miatt még fontosabb, hogy

beszéljünk egymással, értsünk szót a másik-

kal, mondjuk el a véleményünket egymásnak,

és jutassuk el egymást a helyes irányba azzal,

hogy formáljuk a magunk és a többiek gondol-

kodását. Mi magunk legyünk az útmutató a má-

sik számára, mely nem is elsõsorban arra szolgál,

hogy hová tegyük az x-et, hanem hogy legyenek

önálló gondolataink és véleményünk. Gondolkod-

junk el a politika és a demokrácia szavak eredeti

jelentésén, és talán észrevesszük, hogy a mi va-

gyunk azok, akik értelmesen is tudnak disku-

rálni komoly dolgok kapcsán, és nem fejezzük be

ennyivel a vitáinkat: „Gyerekek, ne politizáljunk!”

Kovács Andor

Választás – 2010
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VÉLEMÉNY

Vége
Végéhez közeledik orszá-
gunk egy kínkeservesen
hosszú idõszaka. Leköszön
majd egy olyan politikai
csoportosulás, amely a pénz-
világ oltárán feláldozta saját

választóit, hazáját. Akinek a hazaárulás nem
valamiféle bûn, hanem napi rutin. Aki még na-
gyobb bajban lett volna, ha nincs a gazdasági
válság, mert akkor nem lehetett volna mire
fogni a gyászos teljesítményt. Az átverés, 
a megvezetés, a korrupció kormánya semmi-
féle hitet nem adott az országnak. Épp ellenke-
zõleg: hosszú éveken keresztül demoralizálta
az ország lakosságát. Hiszen jövõképet nem
adott, ahelyett elzavart bennünket nyugatra.
Nem igaz, hogy „hinni a templomban kell”.

Hinni még az ország élén is kell valakinek. Ha
ez a garnitúra hitt valamiben, akkor az kizáró-
lag a saját meggazdagodása, hatalomszerzése,
befolyása volt. Azonban nem állt meg a demo-
ralizálásnál. Ez a garnitúra nyílt terrort indított
az emberek ellen. A fõvárosi tüntetések vérbe
fojtása, a tömegek összeterelése, a rendõri
brutalitások új fejezetet nyitottak történelmünk-
ben. Még egy lépcsõvel közelebb kerültünk
a szomorú sorsú gyarmati országok minõsége
felé. Kettészakadó társadalom, alul nyomor,
felül fényûzés. A középosztály állását féltve
retteg, vagy éppen csúszik lefelé. Az egész-
ségügyben sikerült többhónapos várólistákat
felduzzasztani, az egyébként is bizalmatlan
embereket még bizalmatlanabbá tenni. Impo-
tens külpolitika, önsorsrontó oktatáspolitika,
rekord munkanélküliség, kilátástalanság, ki-
ábrándultság, anómia. A magyar szellem és
lélek állapota elkeserítõ. Ez a rövid mérlege
8 év „baloldali” kormányzásnak. 

Bízom abban, hogy a változás gyökeres lesz.
Remélem, hogy az emberek tudnak meríteni
majd a következõ kormány hitébõl. Szükség
lesz rá. De még nagyobb szüksége van ennek
a népnek az önbizalomra, az egységre, a gon-
doskodásra, a tiszteletre, a szeretetre, a mosoly-
ra. Ne engedjük, hogy eluralkodjon felettünk
a reménytelenség! Mert ezzel saját magunk is
hozzájárulunk egy igazságtalan hatalom kiépü-
léséhez. Akarat, képzelõerõ és jókedv. Egészség,
mûveltség és önbizalom. Ezektõl retteg ez 
a kormány. Tegyünk jobbá mindent, amit
csinálunk! Igen, még a kormányt is.

Székely László
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Az utcát járom
egymagamban...

Fotó: Hegedûs Sándor
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Avagy gondolatok a könyvtárban

Pedig a köz 
MI vagyunk, 
a közélet 

a mi életünk, 
a közügy 

a mi ügyünk, 
a közegészségügy
a mi egészségünk, 

a közérdek 
a mi érdekünk.

„A rendszert az egész magyar nép söpörte el. (...) 

A világon páratlan szabadságharc volt ez, a fia-

tal nemzedékkel a népünk élén. A szabadságharc

azért folyt, mert a nemzet szabadon akart dönteni

arról, hogy miképpen éljen. Szabadon akar hatá-

rozni sorsa, államának igazgatása, munkájának

értékesítése felõl.”

(Mindszenty József 1956.)

Sorozatunkban az 1956-ban kivégzett mártí-
roknak állítunk emléket. Õk azok, akik éle-
tüket adták a magyar szabadságért.

G. Tóth László hentes, se-

gédmunkás Felsõzsolcán szü-

letett 1914-ben. 1956. október

26-án tüntetésen vett részt

Miskolcon, majd csatlakozott

a fõkapitányság elõtt összegyûlt tömeghez.

A vád szerint részt vett a sortüzet követõ

népítéletek végrehajtásában. Ezért és

szervezkedésben való részvétel vádjával

halálra ítélték, és 1957. július 20-án kivé-

gezték. Élt 43 évet.

Gulyás Lajos lelkész Kis-

újfalun született 1918-ban.

1956. október 26-án, a mo-

sonmagyaróvári tragédia

után mindent megtett

a rend helyreállítása érde-

kében. Október 27-én

lakóhelyén részt vett a helyi nemzeti tanács

megválasztásában. Testi épségét kockáztatva

megmentett egy határõrtisztet a népítélet

végrehajtásától, mégis a legsúlyosabb bünte-

tést kapta. 1957. december 31-én kivégezték.

Élt 39 évet.
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a Vega

Kowalsk
y
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– Idei elsõ koncerteteket itt, Szegeden tartottátok. Mi-

nek köszönhetjük, hogy éppen minket választottatok?

– Ez tulajdonképpen szervezési kérdés, de az

biztos közrejátszik, hogy Szegeden mindig

nagyon jó koncert volt az elmúlt években. Ide

általában évente háromszor is visszajövünk; 

a Jate Klubba tavasszal és õsszel illetve a fesz-

tiválra, a SZIN-re, s mindegyik fergeteges

koncert, úgyhogy azt gondolom, hogy ez min-

denképpen szerepet játszott ebben, és szeren-

csésen alakult így. 

– Ez az év nagyon sûrû lesz számotokra, fõleg Neked,

hiszen a Vega mellett ott a Black-Out és a ParaGerilla.

Hogy lehet mindezt összeegyeztetni?

– A Black-Out mondhatni inkább kuriózum

lesz, hiszen hat-hét koncert van egész évben,

ez nem olyan sok. Legfõképpen fesztiválokon

játszunk majd a csapattal, és lesz két általunk

szervezett koncert; az egyik március 27-én 

a Wigwamban, a másik valamikor õsszel, tehát

ez tényleg csak egy ajándék azoknak, akik ezt

a zenekart annak idején kedvelték és eredeti

felállásban szeretnék látni. A Kowalsky meg 

a Vega gõzerõvel fog menni, hiszen ebben az évben

megjelenik egy új nagylemez. A ParaGerilla

nevében is benne van igazából egy gerillaakció:

egyfajta háttérbõl mûködõ, de érdekes színfolt

a hazai palettán. Úgyhogy itt a fõhangsúly azért

a Kowalsky meg a Vegán van.

– Mikorra várhatjuk az ötödik nagylemezt? Meg-

tudhatunk-e kulisszatitkokat róla?

– A legutolsó idõpont az május. A kiadón belül

most történtek változások, fõleg a zenei rész-

legen, de én nagyon remélem, hogy ez nem

befolyásolja a megjelenést. A munkával mi el

fogunk készülni áprilisra, így reményeink sze-

rint ez a lemez tavasszal ki is jön. Általában

mindig új és új vendég kerül fel a lemezekre,

úgyhogy lesznek vendégszereplõk. Nem feltét-

lenül annyira közismert személyiségek, tehát

például most jellemzõbb lesz, hogy hangszeres

emberek, akiket lehet, hogy annyira nem ismer-

nek, de nagyon tehetségesek.

– Hogy haladnak a könyv elõkészületei?

– A nagy változás a kiadóban ezt befolyásolja

szerintem jelentõsen. Nem rajtunk áll, hiszen

ez a könyv már nagyjából teljesen készen van;

majd finomításokra lesz még szükség. Valószí-

nûleg õsszel fog megjelenni, de az biztos,

hogy ebben az évben.

– Ez saját írás vagy csapatmunka?

– A beszélgetések alapján én írom meg a többiek

sztoriját úgymond; nyilván az én szemüvegen

keresztül. Egy igazán õszinte vallomás lesz

így tulajdonképpen ez a könyv.

– Nektek nagyon fontos a rajongókkal való kapcso-

lattartás, most viszont lebénult a honlapotokon

lévõ közkedvelt fórum.

– Terrortámadás! – szólal meg az együttes

mellettünk hangoló szólógitárosa, Cha-Cha.

– Igen. (nevet) Nyilván nem megfelelõ helyrõl

mûködtetjük ezt a fórumos dolgot, maga a szer-

ver is bajba került, úgyhogy szeretnénk egy jó

megoldást találni erre, hogy minél

kevésbé legyen támadható; ezt

majd szépen rendbe rakják azok,

akik értenek hozzá. Addig is egyéb-

ként több közösségi oldal is van,

ahol tudunk adott esetben be-

szélgetni a barátainkkal, például

a Facebook-os személyes oldala-

mon. Minél hamarabb megoldást

akarunk erre találni, hiszen az ereje

a Kowalsky meg a Vega „jelenség-

nek”, hogy tényleg folyamatos

kommunikáció van a közönséggel.

– Igen, szinte minden koncerteteken el-

hangzik, hogy ha van kedvünk, akkor

folytathatjuk valahol – valakinél 

a bulit. 

– Gondolom, a koncert hevében

mindenki bátran jelentkezik, de

amikor tényleg alkalom nyílik,

hogy körülbelül száz embert

meghívjanak magukhoz, hát...

(nevet) Hozzáteszem, hogy volt

már egyszer tábor szervezve,

ami egy nagyon jó lehetõség

volt arra, hogy tényleg talál-

kozzunk és egy hetet együtt

töltsünk a közönséggel, a barátainkkal. Ter-

vezzük, hogy a közeljövõben is lesz majd ilyen;

azt nem tudom ígérni, hogy ebben az évben,

de jövõre biztosan. Most a lemez miatt megint

rengeteg munka van és ez a tábor azért komoly

szervezést igényel, de el tudom képzelni,

hogy nyár végére mégiscsak képesek leszünk

összehozni. Majd meglátjuk, hogy haladnak

a stúdiómunkálatok. S ez például egy tipikusan

olyan lehetõség, amikor tényleg találkozhatunk

nap mint nap, tehát együtt kelünk, méghozzá

reggel 4:30-kor már ébresztõ van és akkor

program. (nevet) Jó, ez egy erõs túlzás, de tény-

leg arról szól, hogy egész nap együtt tudunk

lenni és különféle programok vannak.

– Ha azt mondom szabadidõ, ti azt mondjátok...

– De jó lenne. (Cha-Cha)

– Igen, körülbelül ez a legjobb mondat rá. (nevet)

Nekünk a zenekaron belül a munka az maga 

a pihenésünk is, maga a szórakozásunk is.  Minél

több zene van, annál jobb. Nyilván mellette van

néhány dolog, az írás, néha festés, de egyébként

zene 100%-on. Én azt élvezem, ha ezt csinál-

hatom. Meg persze természetesen a család, ami

mindenkire vonatkozik majdhogynem; egyedül

a Sóder aki még szingli. Azt gondolom, hogy

mindenkinek ugyanolyan mértékben nagyon

sokat jelent a család is, tehát a velük eltöltött

idõ is éppoly fontos.

– Mit jelent forradalmárnak lenni tulajdonképpen?

– Én azt gondolom, hogy nem csak a szövegek-

ben, hanem úgy általában véve, tehát minden

fórumon, ahol megnyilatkozik ez a zenekar, elég

széles spektrumon beszél arról, hogy mit tart

fontosnak, mivel foglalkozik, és mi van a zász-

lajára írva. Amellett, hogy felszabadultak vagyunk,

szórakozunk, élvezzük az életet, egy emberi élet-

ben nagyon fontos kérdések merülnek fel, ame-

lyekkel foglalkozni kell. Én azt gondolom, hogy

minden túlzás, meg minden okoskodás nélkül

ez a zenekar foglalkozik is ezekkel a dolgokkal

és értelmesen társalog a barátaival, a közönséggel.

Orosz Krisztina

Fotók: internet, PartyPonty

A’la Vega Z
e
n
e

A 2010-es zenei év nyitásaként Kowa,
Cha-Cha, Jimmy és Sóder Szegeden
mutatta meg, milyen egy forradalmi
Kowalsky meg a Vega koncert. Éltem
is az alkalom adta lehetõséggel és utá-
najártam, mit tartogatnak a rajongók-
nak ebben az évben. Az elõkészületek
alatt lopott félórában a zenekar front-
emberével beszélgettem.

Interjú Kowalskyval

„Én csak egy levél vagyok a fánÉn csak egy darab a nagy egészben és csak
Neked mondom el: Veled együtt lehetnénk Hurrikán!”(részlet a Forradalom Rt. címû számból)
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Gyivicsán György harsonamûvész és hét tanítvá-

nya nagy érdeklõdésre számított – hiszen nem

elõször lépnek fel ebben a felállásban együtt –,

de várakozásaikat is felülmúlta az a tömeg, ami

a hangversenyre érkezett. Sokan tisztában voltak

vele, hogy milyen színvonalú produkcióra szá-

míthatnak, sokan csak hallomásból tudták, hogy

nem mindennapi, nem

hagyományos elõadást

láthatnak ezen az estén.

Valóban, a TRAM-mal,

a villamossal egy olyan

zenei körúton vehettünk

részt, amelynek állomá-

sai különbözõ stílusok és

mûfajok voltak. Nemcsak

komolyzenei darabok,

operák és szimfonikus át-

iratok voltak repertoáron, hanem

a könnyûzenébõl a pop, a rock

és jazz mûfaj egy-egy remekét

is eljátszották, természetesen

harsonára áthangszerelve. 

Beethoven Egmont nyitá-

nyától kezdve, a Gyivicsán György

által írt Stájer Rock Balladán

keresztül Eric Clapton Laylájig

sokszínû zenei élményben volt

részünk, sõt Bach 106. Sonatiná-

ja és John Williams Star Wars-a

sem maradhatott ki a zenemûvek sorából. A reper-

toárt olvasva egy konzervatív zeneértõ elszörnyül-

ködne, hogy micsoda eklektikus katyvasz ez az

egész, de miután meghallgatná, neki is kinyílna

a szíve, a lelke, az agya és örömmel fogadná be

Carmichael örökzöld jazz melódiáját, a Georgiát,

vagy visszatarthatatlanul beindulna a lába

Lotzenhiser rumbájára, a Trombumbára. 

Ez nem csak egy harsonazenekar koncert-

je volt. A fellépõk nemcsak két héten át napi

három-négy órában próbáltak, hanem a mûsor

több darabját maguk hangszerelték át olyanra,

hogy a közönség még inkább élvezhesse, a mû-

sorszámokat titokban tartották, hogy mindenki

számára meglepetés legyen. A közönség megle-

petten élvezte a koncertet, és vastapssal jutalmazta

a mûvészeket. A TRAM-Bones  egy emlékezetes

koncert volt. A publikum nevében köszönöm

a szép estét Gyivicsán Györgynek, Asztalos

Tamásnak, Kalmár Zoltánnak, Moldován Ádám-

nak, Sebestyén Istvánnak, Simon Áronnak,

Takács Zoltánnak, Vörös Péternek,

az ütõsökön közremûködõ Szegény

Istvánnak és Meszlényi László oboa-

mûvésznek, a Zenemûvészeti Kar

docensének, aki mûsorvezetõként el-

kalauzolt bennünket a zenetörténet

világában is egy kicsit.

Papes Márta
Fotó: internet

Kedvenc ausztrál énekesnõm legújabb sorle-

meze hozza a papírformát, kiemelkedõ dalok

éppúgy találhatók rajta, mint kevésbé kiemel-

kedõk. De, hogy ennél a közhelyes megálla-

pításnál többet is felfedjek

az igazságból, ott kezde-

ném, hogy a háttérben

nem mindennapi arcok áll-

tak Imbruglia kisasszony

rendelkezésére. 

A lemez egyik érde-

kessége a Lukas, amely

tulajdonképpen egy soha

meg nem jelent Coldplay-

szerzemény, és a zenekar

nagylelkûségének kö-

szönhetõen az énekesnõ

a dal mellé megkapta pro-

ducerük, Brian Eno közre-

mûködését is. De Chris

Martin mint dalszerzõ

alaposan kiveszi részét

a Fun, illetve a Want címû dalokból is, amelyek

szintén az album legjobb pillanataihoz tartoz-

nak. A lemez elsõ felét inkább az akusztikusabb,

rockosabb dalok uralják, míg a második etapra

jutottak a dögösebb, elektro-

nikusabb opuszok, amelyek

picit talán visszavesznek az

élménybõl, de végül az All

The Roses megidézi a régi

idõket is.   

Tehát, mint fentebb is

utaltam rá, vannak magasz-

tos és kevésbé magasztos

pillanatok, de rossz dal nincs

a lemezen. Natalie Imbruglia

továbbra is önmagát adja

– tisztán és magabiztosan.

És már csak ezért is érde-

mes meghallgatni a Come

to Life-ot.   

Veres Imre 

Fotó: internet

Natalie Imbruglia – Come to LifeC
D

Z
e
n
e Zenei utazás harsonával

a TRAM-Bones-on
Megmondom õszintén, ilyen banális és sze-

rencsétlenül hangzó zenekarnévvel már ré-

gen találkoztam. Pláne furcsán hangzik ez

akkor, ha egy banda ennyire érti a popzene

lényegét, mint ez a délnyugat-londoni kvar-

tett – bár az utóbbi hónapokban már csak

trió. 

De nem is ez a lényeg, hanem az, hogy

ebben az anyagban van kraft annak ellenére,

hogy néhol egészen a capelláig le vannak

csupaszítva bizonyos részek. A The XX be-

mutatkozó albuma egy egészen furcsa, de

egyszerû recept alapján áll össze. Már-már

nevetségesen minimál hangszeres alapokra

épül a stílusosan kitalált ének (néhol inkább

suttogás) sajátos férfi-nõi dialógusok formá-

jában. Nagy meglepetésekre nem számítha-

tunk, maximum annyira, hogy még így is

mûködik az egész. Pontosabban fogalmazva

ennek köszönhetõen mûködik, és emeli ki a

zenekart a többi hasonszõrû bubifrizurás

nyakkendõs arc közül. 

Összességében kissé monoton, techni-

kai furfangoktól mentes, de mégis kísérlete-

zõ kedvû muzsikát hallhatunk. Ami egy

poplemezt általában hazavág, az itt mûkö-

dik, és maradandóvá válik. Nagy ötlet egy

debütáló bandától, amelyet még egyszer

nem lehet elsütni.

Veres Imre 

Fotó: internet

The XX – XX C
D

A harsona nem az a hangszer, ami meg-
mozgatja a nagyközönséget. De ha sok
harsona összeáll, az életet beléjük fújó
zenészek pedig egymásra odafigyelve – együtt
lélegezve, minden tudásukat és érzésüket
beleadva – egy olyan, tizenkét megállós,
négy évszázadon átívelõ képzeletbeli zenei
utazás élményét nyújtják, mint a Szegedi

Harsonaegyüttes a TRAM-Bones címû koncert-
jével, akkor a nagyközönség is „trombolni”
fog. Ahogyan tombolt is a ZMK Fricsay-
termében március 3-án.

Filmajánló
ÍÍggyy  nneevveelldd  aa  ssáárrkkáánnyyooddaatt

Rendezte: Dean Deblois, Chris Sanders 

Mozipremier: 2010. március 25.

Az animációs filmek és a 3D szerelmesei

hamarosan egy újabb vidám kalandnak le-

hetnek élvezõi. Az Így neveld a sárkányodat

különösen kedvez majd a mitikus története-

ket, a sárkányok, a vikingek világát elõnyben

részesítõ gyermek és felnõtt nézõknek. 

A Cressida Cowell azonos címû regé-

nyébõl készült film fõszereplõje a serdülõ

vikingfiú, Hablaty, aki Berk szigetén nevel-

kedik, olyan környezetben, ahol a sárkányölés

a mindennapi élet velejárója. Ennek követ-

keztében Hablaty is hozzákezd a Sárkány-

vadász Kiképzõprogramhoz, remélve, hogy

belõle – törzse körében csekély népszerûség-

nek örvendõ kamaszból – is hatalmas harcos

válhat. Hablaty minden számítását keresz-

tülhúzza, hogy találkozik és megbarátkozik

egy sebesült sárkánnyal, és elkezdõdnek

hihetetlen kalandjai...

F
ilm

A repertoárt olvasva

egy konzervatív zene-

értõ elszörnyülködne,

hogy micsoda

eklektikus katyvasz ez

az egész, de miután

meghallgatná, neki is

kinyílna a szíve, 

a lelke (...)
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– Miért éppen itt találkoztunk? Ez a törzshelyed?

– Miért itt? Mert ez a hely az enyém január 18. óta.

Régi vágyam volt egy olyan hely, ami nem disz-

kó, hanem inkább klub jellegû, ahova beülünk,

beszélgetünk. Jelenleg is folynak a felújítások,

a festõk ma hajnalban fejezték be a belsõ rész

festését. Ezt amolyan V.I.P. teremnek szánom,

ahol majd borkóstolókat szeretnék rendezni.

A feleségem nagyon ért

a borokhoz. Vendéglátói

végzettsége van, a borok

és a kávé a mániája. Hét-

végenként be szokott

segíteni a pult mögött,

nagyon szereti ezt csinál-

ni. Képzeld, nyáron ki

szoktunk bérelni egy

strandot Sándorfalván.

Igazán klassz, a fiúkkal egész nap a vízben

pancsoltunk, de a feleségem még csak be sem

jött a vízbe, mert csinálta a büfét.

– Anno hogyan lett belõled dj? Hogyan lehet vala-

kibõl dj?

– 17-18 évesen, amikor még „rocker csöves”

voltam, derékig érõ hajjal, úgy gondoltam,

hogy el kéne menni diszkóba, de nem nagyon

akartam fizetni a belépõért. Ekkor mondta az

egyik barátom, hogy miért

nem pakolok hangfalakat,

mert akkor ingyen bemehe-

tek a buliba. Tök jó ötlet,

de most nem!? Akkoriban

mindenkinek saját cucca

volt, amit vitt a buliba. Egyik

alkalommal szereltük össze

a cuccot, hangpróba, minden

volt. Én a zenekarom miatt

nem féltem a mikrofon-

tól, tudtam lökni a szöve-

get. Már láttam keverõt,

és a hangpróbán átcsúsz-

tattam az egyik zenét

a másikba. Tudod, akkor

még kazettás magnóról

ment a zene... (nevet)

Aztán a buliban a dj meg-

kért, hogy ugorjak be

helyette 10 percre, mert

dolga van. Nah, ebbõl

lett fél óra. Kiderült, hogy a színpad mellett

állt, és figyelte, mit csinálok. A buli végén oda-

jött hozzám, adott egy kis pénzt, és azt mondta,

reméli legközelebb is itt leszek, mert jó, amit

csinálok. Hát, így lett belõlem diszkós.

– Tehát már elég régóta kevered a zenét a bulikban.

Milyen életed volt emellett?

– Nekem nagyon kalandos életem volt. Hód-

mezõvásárhelyen születtem, a 18 éves fiam is

ott lakik az édesanyjával. Általános iskolában

matek-orosz szakos voltam, de semmi közöm

az oroszhoz, már semmit nem tudok belõle.

Aztán megjártam két gimit, érettségi után ka-

tonaság következett, mert az olyan jó dolog,

aztán mikor leszereltek, megnõsültem. Elõször

programozó – matematika szakra jelentkeztem

ide, Szegedre, el is végeztem 4 félévet, amikor

rájöttek, hogy nekem semmi közöm a progra-

mozáshoz, „csak ott vagyok”. Aztán átmentem

a JuGYu-ra, mûvelõdésszervezõ – média szakra.

Végigcsináltam az egészet, mindig 4,0 feletti

átlagom volt, de az államvizsga, az kemény me-

net volt. Az utolsó évet levelezõn csináltam,

aztán végül lediplomáztam. Vizuális kultúra

témakörbõl választottam a szakdolgozati té-

mámat: Barlangrajzoktól a Hollywood-i filmekig.

De én ezt nem úgy csináltam,

mint a többiek, engem ez a té-

ma tényleg érdekelt. Egyszer

elkapott a gépszíj, csak írtam-

írtam, alig bírtam abbahagyni.

A Patkós doktor név pedig

onnan ered, hogy nagy ál-

mom volt a gyógyszerészeti

egyetem elvégzése. Hogy

nem kezdtem neki sosem...

– Az elõbb említetted a családod. Hány gyermeked

van? És a feleséged hogyan bírja ezt a pörgõs élet-

módot, amit folytatsz?

– Három fiam van, Kolos, Ádám, Gellért. A leg-

nagyobbik 18 éves, õ az elsõ feleségemmel közös

gyermek, a középsõ 8 éves és a legkisebb 4 éves,

õk pedig a második feleségemtõl vannak. A je-

lenlegi feleségemmel úgy ismerkedtünk meg,

hogy egy buliban voltunk, ott ült a barátnõjével

a pultnál. Jól nézett ki, tetszett. Kérdezõsköd-

tem, hogy ki õ, majd odamentem hozzá, löktem

neki a szöveget, ahogy kell, aztán tulajdonkép-

pen azóta együtt vagyunk. És tudod, az a jó

benne, hogy abszolút megbízunk egymásban.

Én megyek, diszkózok, iszogatok a többiekkel,

csinálom a bulit, néha berúgok, és a feleségem

tudja, hogy sosem csalnám meg. Haverkodni

szoktam, ez hozzá tartozik a r'n'r-hoz.

Cikk és fotó: Kiss Kriszti

Vörös Róka, diszkó,
család, rock’n’roll

Z
e
n
e

Jó ez a „fészbúk”. Megtalálni rajta minden-
kit, aki számít. Itt vettem fel a kapcsolatot
egy kedves ismeretlen ismerõssel. Küld-
tem az üzenetet, hogy szeretnék interjút
csinálni vele. És a válasz – majdnem –
azonnal jött is: rendben, ekkor érek rá.
Én pedig elmentem a megbeszélt idõ-
pontban a Vörös Róka nevû helyre,
hogy beszélgessek Patkós Attilával.

Interjú DJ Patkóssal

17-18 évesen, amikor

még „rocker csöves”

voltam, derékig érõ hajjal,

úgy gondoltam, hogy el

kéne menni diszkóba, de

nem nagyon akartam

fizetni a belépõért.

B
u
li

Az egyetemista csajok jól és jót tudnak bu-

lizni. Akár pasival, akár pasi nélkül. De talán

a legjobban pasik nélkül, mert akkor nem áll

fenn a veszély, hogy végigtapiz a szórakozó-

hely legbeképzeltebb alakja, és nem lép rád

egy kigyúrt izomfej.

Lesznek férfiak, de csak azért, hogy az

est királynõi mindennél jobban érezzék

magukat! A házigazda Dj Xandro lesz, aki reg-

gelig, a legelsõ busz indulásáig adja a talp-

alávalót. A fellépõ vendégek is az erõsebb

nemet képviselik, a színpadra a Csillag szü-

letik macsó fiútagokból összeverbuvált Bad

Boyz csapatát várjuk, akik ígéretük szerint 

a fellépés után lent maradnak a klubban, és

közös képeket lehet velük készíttetni.

Éjfél után nem ér véget a varázslat,

mint a mesében, sõt, még inkább fokozódik

a hangulat! Lesz közös koccintás, masszázs

és tombola értékes nyereményekkel.

Hívd fel barátnõdet és egyeztesd vele

az idõpontot már most, hogy még véletlenül

se legyen semmi más programja a csajparty

estéjére! Aki volt már csajbuliban, az tudja

mennyire jó, õ azért jöjjön, aki pedig még

nem, annak épp itt az ideje, hogy kibulizza

magát a barátnõivel! Kell egy este, amikor

szabadon csacsoghatsz, pletykálhatsz és egy

jót táncolhatsz a csajokkal! Ne feledd: sok jó

nõ kis helyen is elfér. Hajrá Csajok!

Rácz Bea

Fotók: internet

Itt az idõ, hogy minden gondot, bánatot
és bút otthon hagyva, barátot lekop-
tatva, csini ruhát felvéve átmulasd az
éjszakát! 2010. március 23-án 21 óra-
kor veszi kezdetét a Csak Csajok Buli 

a JUGYU Klubban, ahová szigorúan
csak lányok léphetnek be.

Egy este
csak

csajoknak
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Hermann Hesse, német író, költõ mûveiben elõ-

revetítette a közelgõ háborút, ezért azonban

kora csak kigúnyolta, s az egyik – késõbb leg-

népszerûbbé váló – mûvét, A pusztai farkast

betiltották. Sokan koholt vádakkal támadtak, 

s még ennél is többen félreértették mûveit. 

A legvitatottabb alkotása a már említett A pusz-

tai farkas. A személyiség haláltáncát látták az

olvasók a fõhõs, Harry Haller gyönyörû gyógyu-

lási folyamatában. A regény központi témája 

a lélek sokrétûsége, s ezen különálló univerzumok

elbûvölõ, olykor komor harca. Az ember hajla-

mos magában két én-t elkülöníteni: a mûvészt

és a polgárt. Az elõbbit nevezi az író pusztai

farkasnak. A meg nem értett egyén, aki örökké

magányra s függetlenségre vágyik, végül pedig

épp ebbe bukik bele. A vad mellett természete-

sen megbújik az átlagember is. Hiába tagadjuk:

ott él bennünk a szobahõmérsékletû életével

elégedett polgár is. Hesse megérteti minden

naiv, magát kétéltûnek hívõvel, hogy a világ

nem csupán fehér és fekete színekkel lett lefest-

ve. Mindannyiunk életében megtalálhatóak

azok a jelzõtáblák, melyek a helyes útra terelnek

minket. Rádöbbenünk, hogy egészen különleges

dimenziói is vannak lelkünknek, s nem egy-

szerûen definiálható génállományok vagyunk.

Haller sorsát egy könyv és Hermina, a rossz-

életû szent tereli új mederbe. Bebizonyítja az

öregedõ Harrynek, hogy

akad még új felvonás 

a varázslatok színházá-

ban. Barátjával, Pabló-

val bevezetik az Életbe:

kurtizánok közé viszik,

bálba és táncolni járnak,

esznek, isznak – úgy

tesznek, mintha nem

létezne holnap. Hermi-

na és Harry új távlato-

kat tárnak fel egymás

elõtt, miközben tud-

ják, az összes élmény, a min-

denség tudástára nem lehet

az övék. A hangulat deka-

dens, mégis akad benne

kellem. Mesés képzet úgy

meghalni, hogy az élet teljes

palettáját megismertem,

még ha nem is próbálhattam

ki minden színét. 

A mû zárlata egy delíriu-

mos álomhoz hasonló. Egy

különös színházat tár a fõhõs

elé, ahol minden álma és

rémálma testet ölt. Gyilkos-

ság és háború, szerelem és

kéj, minden megtalálható a színfalak mögött,

ami valaha is foglalkoztatta az egyént. Ahogy

Hesse írja: „Tudja, hogy hol van ez a másik világ,

és azt is tudja, hogy saját lelkét kutatja. A másik

valóság, amit keres, kizárólag önmagában létezik.”

Ez a más világ az, ami rádöbbenti a fõhõst,

és ráébreszt minket is, merre érdemes elindul-

nunk ebben a túlontúl földhözragadt világban.

Bohócdoktorunk olvasóinak a kö-

vetkezõ receptet ajánlja gyógyír-

ként: végy egy csipetnyi humort,

egy kiskanálnyi nevetést, s fûsze-

rezd némi boldogsággal. Garantált

orvosság ez mindennemû búra-bajra.

Papp Melinda

Fotó: internet

A bennünk élõ vadak

K
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y
v

Alan Alexander Milne az 1920-as években ve-

tette papírra a mackóról szóló történeteket, 

a Micimackó 1926-ban, folytatása, a Micimackó

kuckója pedig 1928-ban jelent meg, magyarra

Karinthy Frigyes fordította 1936-ban. A kötete-

ket E. H. Shepard illusztrálta, a rajzokat pedig

igazi játékállatok ihlették. A helyszín a Száz-

holdas Pagony, ami az angliai Ashdown-erdõ

mintája, Róbert Gida pedig az író Christopher

Robin nevû fia volt. A könyveknek több rétege

is van, gyerekként talán a mesék báját, míg

felnõttként már más értékeket látunk bennük.

Egy csapásra megismerte a világ a történe-

tet, mikor a Walt Disney Company megvette

a megfilmesítési jogokat, de nem csak ilyen

irányban volt „utóélete” a mûnek, gondoljunk

csak Benjamin Hoff könyveire (Micimackó

és a tao, Malacka és a tao), amelyekben a taoiz-

must, mint keleti filozófiát akarta bemutatni

a mese szereplõi által.

Tavaly jelent meg a Micimackó visszatér

David Benedictus tollából, aki nem kisebb fel-

adatra vállalkozott, mint, hogy az eredeti stí-

lusban próbál meg új történeteket létrehozni.

Benedictus saját bevallása szerint már majd'

10 éve dolgozott a könyvön, és tudja, hogy

merész ötletnek tûnik folytatni a mesét, de

amíg az eredetiben nem tesz kárt, addig nem

tart tõle. Az illusztrátor, Mark Burgess ugyan-

ebben a szellemben próbálta „újrateremteni”

Shepard figuráit. A könyv elején Micimackó,

Malacka és Róbert Gida támogatásukról biz-

tosítják az írót, drukkolnak, hogy sikerüljön

számukra új meséket írnia, Füles persze kétel-

kedik: „Hát azt kötve hiszem. Még soha senkinek

sem sikerült.” Ez amellett, hogy szép alliterá-

ció, kétség kívül igaz is, de talán a színvonalas

próbálkozás nem bûn. 

A szereplõk jellemét viszonylag jól vissza

tudta adni az író: Malacka borzong, ha idegen

szót hall, (hiszen a szinonima csak egy nagy

szörny lehet), Nyuszi rohangál és mindent

megszervez, Bagoly monográfiát ír, és amikor

az állatok helyesírási kvízt rendeznek, Mici-

mackó rögtön megkérdezi, hogy „kméz” is

van-e. Az nem meglepõ, hogy Micimackó

nyugodt személyiség, bárkit képes megnyug-

tatni, és akkor nem lehet baj, ha az éléskam-

rában található még egy-két csupor méz, de

akkor már annál inkább, ha Nyuszi ezt felis-

meri, és mikor Egészen Súlyos Idegállapotba

kerül, hozzá fordul segítségért. A régi szerep-

lõk mellett találkozhatunk egy újjal is, mikor

egy nap egy Kecsesen Hajlékony Valaki jön

ki a folyóból...

Micimackó szokásos versei sem maradhat-

nak el, csakúgy, mint a filozofikus kérdések,

mint például hogy ha az Egyenlítõ egy Kép-

zeletbeli Vonal, akkor honnan tudjuk, hogy

egyáltalán ott van, ahol; és minek beszélni róla?

Ez a könyv nem az eredeti, de nem is egy

halvány utánzat, mindenképpen érdemes

elolvasni, helyet bérelt magának a könyves-

polcon az elõzõ mellett.

Kurucz Aliz

Micimackó visszatért!
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A legtöbb ember magán hordja az elõ-
dök bélyegét. Azt a csúf hagyományt
örököltük felmenõinktõl, hogy ami kö-
telezõ, az szükségszerûen unalmas és
ódivatú. Amit az irodalmi kánon örök-
becsû sorai közé emel, számunkra
csupa elitista locsogás. Mi történik
viszont, ha egy Nobel-díjas író megih-
leti az egész beatnemzedéket? Mi van
akkor, ha akad egy olyan tollforgató,
kinek könyvcímét egy amerikai rock
banda, a Steppenwolf elcsente zene-
karnévnek? Itt megáll az egyszeri
ember tudománya, s nem képes több
ellenérvet hozni. Nem marad más,
mint az olvasás.

Talán hallhattuk ezt a mondatot már egy pár-

szor vagy éppen annyiszor, hogy ne kapjuk

fel rögtön a fejünket, de most Micimackó

tényleg visszatért. Az igazi, a legeredetibb,

akit még Milne álmodott meg.

Mindannyiunk életébenmegtalálhatóak azoka jelzõtáblák, melyek
a helyes útra 

terelnek minket.Rádöbbenünk, hogyegészen különlegesdimenziói is vannaklelkünknek, s nemegyszerûen definiálhatógénállományok vagyunk.



A megtekinthetõ alkotások témái között szere-

pelnek Désire Dihau dalai, a cirkuszok világa,

színésznõk, a mûvész mindennapjainak jellegze-

tes alakjai. Touluse-Lautrec kedvenc énekesei,

táncosai, bohócai adták a legtöbb kép ihletét.

Mindezeket litográfiákon, plakátokon jelení-

tette meg. A litográfia, más

néven kõnyomat egy sík-

nyomásos eljárás. Lautrec

újítása, hogy fogkefével

vitte fel a festéket a kõlapra

így változatosabb színeket

tudott létrehozni. A külön-

leges színvilág pedig még

jobban vonzza a tekintetet. 

A mûvészrõl tudnunk kell, hogy szülei

unokatestvérek voltak, vérfertõzõ kapcsolatuk

miatt gyermekük tömöttcsontúsággal született.

Emiatt csontjai nagyon gyengék voltak, és amikor

14 évesen mindkét lábát eltörte, megállt a nö-

vésben, 152 centisen. Apja ettõl kezdve nem

tekintett rá férfiként, hiszen korlátai miatt nem

tudott vadászni, férfias tevékenységekben

részt venni. Érettségi után festészete tökélete-

sítésébe kezdett, beiratkozott Léon Bonnat

mûhelyébe, majd megismerte van Goghot és 

a kor jelentõs fiatal festõit. Együtt kísérleteztek

az impresszionizmussal majd egyre modernebb

irányzatokkal is. 

Hogy miért érdemes megnézni a kiállítást?

A tárlat berendezõi fantasztikus hangulatot

teremtettek a Reök Palotában: ahogy belép 

a látogató az egyik terembe – ami telis tele van

kivilágított képekkel és a XIX. Századi kávéhá-

zak hangulatát idézõ asztalokkal és székekkel –

máris kedve támad leülni,  és csendben, hosz-

szasan nézni La Goule-t ábrázoló plakátját egy

kávé mellett. Lautrec alkotásai rendkívül kife-

jezõek: ha ránézünk egy

mûvére, például Yvette

Guilbert portréjára, máris

kirajzolódik elõttünk, mi-

lyen személyiség lehetett

az ismert kabaré-énekesnõ.

A cirkusz világát pedig

egyszerre láttatja mesés

világnak, és tragikus sorsok gyûjtõhelyének. 

A kiállítás terei a képek és a berendezés

által tehát egyszerre energikusak és élettel

teliek, mégis hihetetlen nyugalmat árasztanak.

Magával ragad a megjelenített varázsos világ,

és hosszú, szoros ölelésben tart minket. 

Szegedi Eszter

Fotó: Török Rozi
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Welcome to the Moulin Rouge!
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Hangzik el oly sokszor a jól ismert mon-
dat. Mi csak sejthetjük, milyen lehetett 
az élet a Vörös Malomban, de Touluse-

Lautrec mindezt átélhette, így május 6-ig
mi is részesei lehetünk „az érzésnek”
a mûvész mintegy 100 kiállított munká-
ján keresztül a REÖK-ben.

(...) ha ránézünk egy

mûvére, például Yvette

Guilbert portréjára, máris

kirajzolódik elõttünk,

milyen személyiség

lehetett az ismert kabaré-

énekesnõ.

Indulási hely: Csongrád. Jó, semmi gond, Sze-

gedrõl átbuszoztunk, és megérkezés után nem

is kellett sokat várni, szinte rögtön mentünk

is tovább a velencei járattal. Este indultunk,

fél nap, vagyis 12 óra volt az út Velencéig.

Reggel 8-kor leparkolt a busz, irány a hajó,

amivel bevettük Velencét. Reggeli borús idõ,

álmos, nyomott légkör, de a tudat, hogy mind-

járt megérkezünk az úti célhoz, mindenki

arcára sóvárgó mosolyt csalt.

Olaszország éghajlata mediterrán, de feb-

ruár közepén ott is hidegre számítottunk. Jól

felöltöztünk, nem bíztunk semmit a véletlen-

re. Én fõleg nem, hiszen annak ellenére, hogy

sokan azt mondták, meg fog fagyni a lábam 

a gumicsizmában, azt viseltem. És milyen jól

jártam! Ugyanis annyira fent volt a víz, hogy

a Szent Márk téren az egyik oldalról a másikba

való átjutást nem lehetett szárazon megúszni.

Sokan átugrándoztak a kialakult kistengeren,

de néhol olyan mély tócsa volt, hogy ha térdig

nem áztak fel, akkor semeddig. És ha belegon-

dolok, hogy utána egész nap vizes cipõben

sétálgattak a 10 fok alatti hõmérsékletben,

akkor kiráz a hideg. Persze akinek volt esze,

az inkább került valamelyik kisebb sikátorban...

A karnevál reggel még eléggé kezdetle-

ges felhozatalt mutatott, szinte csak minden

huszadik ember volt beöltözve. Ahogy telt az

idõ, úgy jelent meg egyre több szebb és szebb,

furcsábbnál furcsább maskarás. Gyönyörû ru-

hákban vonultak fel, mi pedig csak tátottuk 

a szánkat, és néha azt sem tudtuk, melyik

csodalénnyel fotózkodjunk.

Meglepetésemre nagyon sok magyar láto-

gatott el a mulatságra. Útközben egy benzin-

kúton is magyar társasággal találkoztunk össze,

majd a külvárosi parkolóban is a legtöbb busz

hazai rendszámú volt. Már nem is csodálkoz-

tam, hogy Velence sikátorainak felderítése

közben mindig hallottam magyar szavakat 

a mellettem elhaladóktól.

Gondola, gondolé, gondolát tessék! Áh,

arra nem volt pénzünk! És csajokkal gon-

dolázni amúgy sem romantikus, ennek a tevé-

kenységnek csak párral az oldalunkon van

értelme. Szóval az kimaradt. De nem csak 

a gondolát kínáló olasz férfiak csábították ma-

gyarul a velencei vendégeket, hanem egy kis

árus is, kis bódéjával, aki nemhogy anyanyelvün-

kön kérdezte meg, mit szeretnénk vásárolni,

hanem nála forintban is lehetett fizetni.

A legfrankóbb eladók

mégis a fekete fickók vol-

tak, akik mondhatni rádtuk-

málták a portékát. Addig nem

hagytak elmenni, míg vagy meg

nem vetted a terméket, vagy el nem

húztad a csíkot az addigi sétatempó

háromszorosában. Minket is ki-

spécéztek maguknak, a csávó „már-

kás” táskát kínált 45 euróért, vagyis

tizenkétezer forintnál is több volt

a kikiáltási ár, ami végül kisebb

alkudozás árán (az eladó vitte egyre

lejjebb az értéket) háromezer forin-

tért került megvásárlásra. Alkudni

kötelezõ, de mint kiderült, õk is egyre lejjebb

tornázzák az árakat.

Isteni az olasz latte machiato és a cappuccino

is! Bár sokan azt mondják, nem jó a pizza, nekem

kifejezetten ízlett. A kínált termékek nem túl ol-

csók, a szebb álarcok 20 eurónál kezdõdtek, fülbe-

valót 4, hûtõmágnest 3 euróért lehetett venni.

Délutánra megtelt az összes tér, maskará-

sok és civil ruhások hada sétált Velence utcáin,

így a nevezetességek körüllátogatása esélyte-

len volt. Ez a nap csak a karneváli kavalkáddal

való azonosulásról szólt.

Remélem, ezzel a karnevállal teljesen elbú-

csúztattuk a telet odakint, és haza már csak a jó

idõt hoztuk! Ajánlom mindenkinek, hogy egy-

szer látogasson el a Velencei Karneválra, óriási

élmény. Igaz a non-stop túra alatt és ennyi em-

ber között nem vehetõ szemügyre minden,

de ezt a feelinget mással nem lehet pótolni.

Rácz Bea

Fotó: Hegedûs Sándor

Egy röpke iwiw üzenet, melyben egy ked-
ves ismerõsöm felhívja a figyelmemet
arra, hogy csoportos buszkirándulást
szervez a Velencei Karneválra, és van
még kiadó hely. Több se kellett, jelentkez-
tem negyedmagammal, és nekivágtunk.

Non-stop Velence

Gondola, gondolé,

gondolát tessék!



Számos nagyszerû elõadást láthatott a kultúra

iránt érdeklõdõ publikum a társulattól az el-

múlt években úgy, mint a Karnyónét vagy 

a Szerelmesek és Don Quijotékat. Idén mutatta

be a többségében egyetemistákból és fõiskolá-

sokból álló csoport az Argentína címû darabot.

A Darvasi László Stern úr címû novellájából

készült színdarab mûfaja ellenmoralitás. 

A fõhõs, Stern egy rendkívüli betegségben szen-

ved: fokozatosan elvesznek a szavai. Eleinte

csak a kutya szó nem jön a szájára, majd Mozart

nevét is képtelenné válik kiejteni. Beszûkül 

a kommunikáció, s a kapcsolati háló is. Egyedül

marad a szavak utáni légüres térrel és a mérhe-

tetlen hiánnyal. Az annak idején lenyûgözõen

érvelõ, vallásban, filozófiában és a szépség

minden tudományában jártas Stern lassacskán

leépül. Mintha a kifejezések eltûnését a világ

kiüresedése indukálná. Nincs Isten? Nincs

szerelem? Akkor mi van?

Stern ellenpontja Ress,

az antihõs, aki mindig ott

ólálkodik az emberi elme pe-

remén. Mindenkiben ott él,

és mindig akkor szól, mikor

hallgatnia kellene, s csend-

ben marad, mikor tanácsra

lenne szükség. Hellerné

és leányai a tucatember

képét hozzák be a darabba.

Uniformizáltságuk alól csak

egy-egy pillanatra buk-

kanna ki az individuum,

de azt is elfojtják. 

A nõi eszményt Matild képviseli. Stern és

Matild párosa volt maga a megtestesült harmónia,

míg valami fel nem bomlott – jelen esetben

meg nem bomlott. A tudaton keletkezett stig-

mákat nem képes gyógyítani az orvostudomány.

Stern egyre inkább elveszti a világba és ön-

magába vetett hitét. Egyre csak az Én, az iden-

titás érdekli. Nem képes megbékélni a világ

Istenképével, nem hiszi el, hogy Istent sérti,

ha azt mondja: én, I, yo. 

Saját gondolatainak erdejében veszett el,

miközben Matild a fákon kívül rekedt. Õ még

hitt az álmaiban, ezért elutazott Argentínába,

ahol az illúziók virágoztak ugyan, de más nem.

Csalódottság és hiány ölelte át kedvesétõl távol

Matildot. Talán nem is az álmai nyomába sze-

gõdött, épp ellenkezõleg. Látta Sternt, a saját

világát romba dõlni, s ezért menekült. Minél

messzebb kell mennünk, hogy minél hama-

rabb haza kívánjunk térni.

A SZESZ utolsó produkciójának elõkészü-

letei már folynak. A színészek A félszárnyú tün-

dérek völgye címû családi elõadással búcsúznak

a nézõktõl. Akik megszerették ezt a kis kultúr-

missziós csoportot, azok úgyis jelen lesznek az

utolsó bemutatón, akik viszont még nem tapasz-

talták meg testközelbõl, milyen is a varázslat,

azoknak kötelezõ a jelenlét. A kisebb színtársu-

latok lelkesedését, õszinteségét és emberi báját

nem kapjuk meg sem a Madáchtól, sem a Katoná-

tól, de még a Nemzetitõl sem. Az Itt és Most

játék örömét nem lehet leírni, érezni kell.  

Papp Melinda
Fotó: internet
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Az elmúlt évszázad során több mint 200 film

készült Holmesról, 75 színész elõadásában. 

A magyar közönség a legjobban a Jeremy Brett

féle Sherlockot, a magas, vékony, mindig jól

öltözött, szarkasztikus nyomozót ismeri, aki, ha

csak a filmeket vesszük alapul, nagyon hiteles

Holmesnak bizonyult. Ám a filmfeldolgozások

(nem tudni, hogy akarva vagy akaratlanul) kissé

elferdítették hõsünk eredeti mivoltát. Elég

csak egy novellát elolvasni, és máris kiderül,

hogy mennyire messze vagyunk az igazságtól. 

A könyv lapjairól egy kokainfüggõ, elha-

nyagolt külsejû, enyhén beképzelt detektív

köszön vissza. Beképzeltsége persze jogosnak

mondható, hiszen puszta megfigyeléseire ala-

pozva többet tud meg bárkirõl, mintha szóba

elegyedne az illetõvel. Különös nyomozási mód-

szerei vannak, néha hetekig nem jön elõ a szobá-

jából, kék pipafüsttõl és kokaintól bágyadtan

temetkezik bele könyveibe, és rejtélyeken töri

a fejét. Ám amint kikövetkezteti a megoldást,

kirobbanó formába kerül. Elmegy a végsõkig,

hogy elméletét bebizonyítsa, ezért imád kísérle-

tezni. Megszállottan, elképesztõ szorgalommal

tanulmányoz mindent, amirõl csak tudni érdemes.

Kémiai, anatómiai, jogi és geológiai tudása ki-

magasló. Akár egy nadrágon lévõ sárfoltból meg

tudja állapítani, hogy London melyik szegletébõl

származik (könyvet is írt a talajfajtákról és a szi-

varhamukról). Nos, nekem ez egy kicsit más szín-

ben tünteti fel a nyomozó urat, mint a sorozatok.

Az olvasó Dr. Watson tolmácsolásában kö-

vetheti nyomon Sherlock Holmes kalandjait,

akit kétségtelenül önmagáról min-

tázott az író. A filmekben Watsont

kicsit lealacsonyították, úgy jelenik

meg, mint Holmes béna társa, pedig

õ sem hülye, végtére is katonaorvos

volt Indiában, majd az afgán háború

után magánorvosként kezdett prak-

tizálni. Elõször nagyon szkeptikus

Holmes módszereit illetõen, színjá-

téknak hiszi, hogy csupán ránézésre

megmondja valakirõl, merre járt, vagy

mivel foglalkozik. Miután közös lakást

bérelnek a Baker Streeten, lassan õ is

kezdi átvenni módszereit, és néha

nagy segítségére van barátjának.

A legújabb Guy Ritchie által rendezett verzió

végre visszanyúlik a könyvekhez; egy hóbortosabb,

vadabb, „tökösebb” Sherlock Holmest mutat be,

ami közelebb áll az eredeti történethez, mint

eddig bármelyik feldolgozás. A „hagyományos”

Holmes sztorikon nevelkedett közönség hõbör-

gött is rendesen. Talán Jude Law verekedõs jelene-

teit kicsit tényleg eltúlozták, viszont a regények-

ben Sherlock valóban jól bokszol és hegedül, csak-

úgy, mint a filmben Robert Downey Jr., akinél

jobb, tehetségesebb színészt keresve sem ta-

lálhattak volna a dilettáns nyomozó szerepére.

Bevallom, az új film elsõre nekem sem tet-

szett annyira. Egyrészt, mert a magyar szinkron

elvette a viktoriánus Anglia varázsát, másrészt,

mert én sem ismertem az eredeti regényeket.

Több Conan Doyle novellával a hátam mögött

viszont azt hiszem, mégis szívesebben fogom

újra meg újra megnézni Guy Ritchie adaptá-

cióját, mint az összes eddigit.

Kopányi Vanda

Fotó: internet
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Sokak számára elenyészõ hír volt a saj-
tóban, másoknak viszont életterük, min-
dennapi boldogságuk és keserûségük
színhelyének újjászületését jelentette. 
A születéssel viszont szükségszerûen
együtt jár a halál is. Így ér véget az évad
végén egy 2003-ban életre kelt álom:
a Pinceszínházban búcsúzik el a Szegedi

Egyetemi Színház (SZESZ) jelenlegi for-
májában közönségétõl.

Ha valakitõl megkérdezném, hogy ki 
a világ leghíresebb detektívje, szinte biz-
tos, hogy kapásból rávágná: Sherlock
Holmes. Meséjét valahogy gyerekkorunk-
tól kezdve belénk csepegtetik, és minden-
ki emlékezetében a kalapos, pipázó, éles
eszû angol úriember él. De utánaolvas-
tatok valaha is, hogy pontosan milyen
volt Sir Arthur Conan Doyle figurája?

Stern egy rendkívülibetegségben szenved:fokozatosan elvesznek a szavai.Eleinte csak a kutya szó nemjön a szájára, majd Mozartnevét is képtelenné válik kiejteni.

Sherlock Holmes
a kokain mámorában



Repülés, gazdasági válság, elbocsájtások, mû-

mosoly, széthullott család lecsekkolása, gyönyör-

ködés fentrõl a felhõs tájban, vicces beszólások,

hotelfoglalás, magányos iszogatás, repülés, újabb

elbocsájtások, hotelfoglalás, további repülés.

Ennyiben összefoglalható a legújabb Ivan

Reitman (Juno, Thank you for smoking) szatiri-

kus komédia és életkép, az Egek ura lényege.

Adott egy sármos, magabiztos menedzser, aki

a világ egyik lerühelltebb munkáját

végzi, naphosszat embereket bocsájt

el. Laza eleganciájával papol megke-

seredett egójukba roskadt embertár-

sainknak a szakmai újjászületésük

lehetõségérõl, meg az örök optimiz-

mus erejérõl. Naná, hogy ezt õ sem

gondolja komolyan. Titokban csak

a kötetlen élet és az utazási mérföldek

gyûjtése érdekli. A repülés, a luxushotelek és

a szobaszervizek császárának George Clooneyt

nyerte meg a rendezõ. Választása igazi telitalálat,

amely Oscarért kiált.

Plusz csavarként az örökké úton levõ egy-

személyes humánleépítõ osztag kap egy kotnye-

leskedõ, de nagyon szerethetõ újoncot (Anna

Kendrick), akivel együtt nyerünk betekintést

ebbe az egyedi életformába. A könnyed vígjá-

téknak induló mûbe

ötletes felütése után

a rendezõ jócskán

pakolt drámai és szen-

timentális elemeket

egyaránt. Ennek kö-

vetkezménye, hogy

igazi emberi filmél-

mény született, de saj-

nos a mûnek sehogyan

sincs egységes összképe.

Egyszerre lesz egy bizonytalan, riasztóan

kapitalista világ pillanatképe, és egy utazá-

saiban élõ, felnõni nem akaró üzletember

fura pszichoanalízise. A játékidõ felétõl

pedig riasztóan lecsökken a humorfaktor,

ami kissé ront a film dinamikáján. A család-

jához hazatérõ megtért karrierista jele-

netsor kilóg a filmbõl, miközben a fõhõs

látszólagos lelki társának, Alexnek (Vera

Farmiga) hála, egy felnõtt, megállapodott

családi élet lehetõsége is felsejlik. 

Amíg bolyongunk a leépítési szakma

útvesztõiben, nem gyõzünk csodálkozni

a lenyûgözõ operatõri munkán, a kirúgási inter-

júkon és a merész, videoklipes begyorsításokon.

A rendezõ ezúttal is sok rutinos nagyágyút nyert

meg kisebb szerepeire, akik kiválóan kiegészí-

tik, és frissen tartják a cselekményt. A kellemes,

intelligens humort egyébként is mindenki

örömmel fogja venni, ahogy azt is, hogy Clooney

az évek során milyen klasszissá nõtte ki magát.

Lehengerlõen elegánsan játssza, gyakorlatilag

saját magát a vásznon. Sok remek alakítás,

zseniális aranyköpések és egy nagy tanulság,

miszerint szeretteink a munkánál is fontosab-

bak, már biztos marad hátra az Egek ura után.

Nehezen elképzelhetõ, hogy van, akit a gazda-

sági világválság idején ne érintene meg a film

stílusa, és könnyed emberi hangulata. Talán nem

lesz az év legjobbja, de nem sokon fog múlni. 

Vass Attila

Fotók: internet

A film valóban olyan, mint egy színdarab, egy

kamaradráma. Adott három, egymás számára

idegen szereplõ, majdnem egyetlen helyszín,

a történet pedig egy éjszaka alatt bontakozik ki.

Ugyan alacsony a költségvetés, a forgatás is pár

nap alatt zajlott le, apró kis stábbal, mégsem

lehet egy elbagatellizált, könnyû vállalkozásnak

minõsíteni Dyga Zsombor mostani produkcióját.

A Tesó, illetve a Kész cirkusz filmjei után ez 

a mostani sokkal lassúbb ütemû, nem annyira

pörgõs. Így a feladat igenis fokozottan nehe-

zebb volt: 80 percen keresztül fenntartani a nézõ

figyelmét, megírni egy magával ragadó történe-

tet anélkül, hogy a párbeszédeken kívül tulaj-

donképpen bármi is történne. A film egy balul

sikerült randival kezdõdik. Zolinak (Elek Ferenc)

gátlásokat okoz nem csupán

az, hogy már évek óta nem

létesített romantikus légyot-

tot nõvel, hanem maga a randi

„kimondottsága” is. Mihelyt

Eszti (Tompos Kátya) leszö-

gezi, hogy a férfi nem várhat

tõle semmit, és õ sem akar

Zolitól semmit, a randevú-

mivolt megszûnik, feloldód-

nak a szereplõk. A film innentõl kezdve maga

a hol lassan, hol pergõn folyó feloldódás, ki-

bontakozás. Kiderül, a szereplõknek igenis

sok közük van egymáshoz: Zoli 8 éve halott fe-

lesége egyszer Eszti bátyjával, Gáborral (Rába

Roland) csalta meg hû férjét. Gábornak mel-

lesleg az elhunyt nõ volt az utolsó szeretõje,

már ami az ellenkezõ nemet illeti. A volt fele-

ség vállán pedig a megcsalás éjszakája elõtt

Eszti sírta ki magát. Kerülgetni lehet a forró

kását, de elõbb-utóbb minden

kiderül. Bizonyítja ezt a film

is. És a legvégsõbb csattanót

még el se árultam, de ezt meg-

hagyom a leendõ mozizóknak.

Amiért még érdemes meg-

nézni az alkotást, az a mûfaja.

Magyarországon ugyanis nem

igazán terjedt el az efféle

minidráma, noha külföldön,

Amerikában elég ismert, Bergman is igen kedvel-

te az ilyesfajta „szösszeneteket”. Nem nehézsúlyú,

cselekményben és látványban gazdag filmek

ezek, a feszültség mégis magas fokon van bennük. 

Három ember titkokkal, nyitott kérdések-

kel, akik a sors fintorának, azaz Dyga Zsombor

egyben forgatókönyvírónak köszönhetõen kény-

telenek színt vallani, válaszokat kapni, majd

megoldásként megkönnyebbülni. Ám igazi

katarzis nincs a filmben. Dolgok tisztázódtak

ugyan, de azok a jelenre nem igazán hatnak

már. Mégis nem csak a szereplõknek, de a né-

zõnek is fellélegzést jelent, hogy valami lelket

nyomó, lappangó titok feloldódott az éjszaká-

ban. Nem egy limonádé, mégsem egy borongós,

mély értelmû alkotás. A trailerben ez a felirat

jelenik meg: an urban legend. Én inkább így

mondanám: a little story in Budapest.

Csatlós Hanna
Fotó: internet
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Egy utazó élet

F
ilm Minidráma:Köntörfalak
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Egek ura

A 41. filmszemle alkotásai közül nem
sokat vetítenek vidéken a mozik. Ám
Jancsó Miklós Oda az igazsága mellett
már egészen korán felköltözött a vá-
szonra Dyga Zsombor legújabb filmje, 
a Köntörfalak is.

Zolinak (Elek Ferenc)

gátlásokat okoz nem

csupán az, hogy már

évek óta nem

létesített romantikus

légyottot nõvel,

hanem maga a randi

„kimondottsága” is.

Laza eleganciájával
papol megkeseredett

egójukba roskadt
embertársainknak 

a szakmai
újjászületésük

lehetõségérõl, meg
az örök optimizmus

erejérõl.
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A magam részérõl zseniálisnak tartom az egész

produkciót, úgy ahogy van. Nem kellett csa-

lódnunk Tillában, a magyar filmipar régen

nem rukkolt már elõ ilyen igényes munkával.

Nem akarok senkinek csalódást okozni, ezért

elõrebocsátom, hogy akik buknak a hollywoodi

stílusra, szeretik az akciót, és a kevésbé mé-

lyenszántó filmeket részesítik elõnyben, azok

valószínû, hogy az elsõ perc után lekapcsolják

a tévét. A film ugyanis meglehetõsen – és jobb

szót tényleg nem találok – alternatív. 

Teljesen mentes mindenféle filmes sab-

lontól, soha nem lehet tudni, mi fog történni 

a következõ jelenetben, fogalmunk sincs, mi

lesz a történet vége. A film nem csak egy-kettõ

fõszereplõ köré épül, hanem több szálon fut,

sok igazán remek magyar színésszel. Ezek a szá-

lak természetesen itt-ott összetalálkoznak, Tilla

mindig ötletesen, finoman köti össze a rész-

leteket. A mûben felcsendül Péterfy Bori és 

a Quimby zenéje is, ezek az elõadók pedig pon-

tosan passzolnak a film sajátos képi világához,

mely vágói és operatõri szempontból is döbbe-

netesen igényes és remek.

Maga a sztori nem túl bonyolult, de annál szo-

katlanabb. Adott egy harmincéves PR-igazgató,

Zsuzsi (Gubík Ági), aki egyik napról a másikra

pánikbeteg lesz. Hogy meggyógyuljon, bevonul

egy magánklinikára, ahol egy rendkívül ambi-

ciózus orvos (Schell Judit) kezei alá kerül, aki

nagyon komolyan veszi magát, és a különbözõ

idióta módszereit. A klinikán kívül persze min-

denki teljesen normális. Zsuzsi klimaxos anyukája

(Bánsági Ildikó) a nagy kapuzárási pánikban egy

egész csapat tûzoltót szedne fel, és úgy lóg a vá-

rosban a barátnõjével, mintha húsz

éves lenne. Az öccse pisztollyal

akarja megszabadítani anyukáját

a gonosz ûrlénytõl, aki szerinte

megszállta, ezt pedig már csak teté-

zi a srác dilis barátnõje (Stefanovics

Angéla – avagy köszönjük, Emese).

Mindeközben két homoszexuális

rendõr is pánikol: az egyik a titko-

lózást nem bírja, a másik a lebukás-

tól fél. Õk azonban még csak néhány beteg a sok

közül, mert ebben a filmben minden lényege-

sebb szereplõnek van valami oka a pánikra.

És itt van a kutya elásva, ide szerettem

volna kilyukadni. Ez a film ugyanis nem egy

csapat idiótáról szól, az én szememben ez a mû

egy nagyon komoly társadalomkritika. Legjobb,

ha közvetlenül az alkotó, Tilla szavait idézem:

„Kicsit úgy érzem, hogy az emberek nem tudnak mit

kitalálni jó dolgukban, ezért lesznek pánikbetegek.

Olyan idõkben, amikor egyébként is nagy volt a baj,

sokkal kevesebben kattantak be. Most egy kicsit min-

dent túldimenzionálunk és felnagyítunk. Meg mintha

trendi is lenne pánikbetegnek lenni.” Azt hiszem,

ez meg is felel zárszónak, hiszen a rendezõ úr

ezzel mindent elmondott, amit a filmrõl, és

amiért a filmrõl tudni kell. 

Czipa Éva

Fotó: internet

Nem tudom, ti hogy vagytok vele, de nekem

már nagyon elegem van a Twilight õrületbõl.

Valószínûleg azért, mert a vámpírrajongók azon

táborát erõsítem, akik még Anne Rice-on és

Anita Blake-en „nevelkedtek”. Ezért is ért

szinte sokként, hogy a legújabb vámpíros

mozit, a Daybreakers-t ez idáig nem mutatták be

nálunk, – annak ellenére, hogy az USA-ban ja-

nuárban nyitott – és hiába kutakodtam, nyomát

se találtam magyar premier dátumának. Nem

volt mit tenni, mint az internethez folyamodni.

A rendezõk végre új vámpír sztorival ruk-

koltak elõ. Ezúttal ugyanis nem a vámpírok-

nak kell rejtõzködniük és megõrizni titkaikat,

épp ellenkezõleg: a társadalom szinte csak és

kizárólag vérszívókból áll. Elsõre jól hangzik,

de felvet némi problémát.

2019-ben járunk, és az emberi populáció

mindössze 5%-a maradt fenn, ami azt jelenti,

hogy nem sok vacsi jut már szegény agyarosok-

nak. A vérhiánynak pedig az a következmé-

nye, hogy a gyönyörû borostyánsárga szemû

halhatatlanok gyorsan mutálódni kezdenek, és

nagyon ronda, összeaszalódott szárnyas lények-

ké alakulnak. Az egyik embereket begyûjtõ

cég, a Bromley Marks egy új, vért helyettesítõ

löttyel próbál megoldást találni. Edward Dalton

(Ethan Hawke), a vállalat

kutatóorvosa kísérletezik

a pótanyag elkészítésével,

sikertelenül. Egy nap vélet-

lenül bujkáló emberekbe

botlik, és kiderül, hogy az

egyikük, Lionel „Elvis”

Cormac (Willem Dafoe) egy-

kor vámpír volt, de sikerült

visszaváltoznia. Miután Edward is újra ember

lesz, eltökélt szándéka, hogy mindenkit meggyó-

gyítson, de persze nem megy az olyan könnyen.

Túlbuzgó testvére, Frankie kezdi üldözni a cég

vezetõje, Charles Bromley (Sam Neil) paran-

csára, akinek esze ágában sincs semmilyen

gyógymódot a nagyközönség elé tárni, hiszen

a helyettesítõ szer sokkal nagyobb üzlet.

Szokásos happy end vagy teljes anarchia

lesz a történet vége? Nem lövöm le a poént. Ha

kíváncsiak vagytok, pár kattintás

az interneten és már nézhetitek is.

A film látványos, nagyon

modern, és elég jó megoldások

vannak benne. A hétköznapi

életet már-már teljesen vámpír-

baráttá alakították. A városok

alatt húzódó nappali sétáló

alagutak, a vérrel dúsított kávé

vagy az UV-biztos, teljesen lesötétített autók

elég praktikusnak tûnnek. Pár dologgal kap-

csolatban azért vannak fenntartásaim. Például

a vámpíroknak nincs tükörképük. Azt hiszem,

ebbõl az erdélyi hiedelembõl már megjöt-

tünk. Az is elég furcsa, hogy nem rendelkezik

senki szuperképességekkel, vagy leg-

alábbis senki nem él velük, mint ahogy

azt várnánk, de hát, nem lehet minden

történet ugyanolyan.

Az alakítások jók, bár a nõi mellék-

szereplõvel szerintem mellényúltak.

Twilight drukkereknek nem ajánlom,

bár a Hawke fiú elég jól mutat a kép-

ernyõn. A történet nincs túlbonyolítva,

jó kikapcsolódás azoknak, akik szeretik

az efféle filmeket. Vesszen a magyar

„mozi bizottság”!

Kopányi Vanda

Fotó: internet

Daybreakers
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Till Attila elsõ filmje
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Pánik

Azon a bizonyos mozifilmes tévécsator-
nán akadt meg a szemem a Pánikon.
Mikor vége lett, hirtelen el sem tudtam
dönteni, hogy akkor én most egy nagyon
jó, vagy egy nagyon rossz filmet láttam.
Annyira megdöbbentett a mû sajátos
stílusa, hogy odafagytam a stáblista elé.
Persze három másodperccel azután,
hogy az utóbbi kérdést feltettem ma-
gamnak, már tudtam is a választ.

Hát nem frusztráló? Mi az, hogy nálunk
nem játsszák a mozikban? Az még
hagyján, hogy 2-3 hetes késésekkel jut
el hozzánk a legtöbb külföldi sikerfilm,
de az, hogy van, amit egyáltalán nem
láthatunk, esetleg csak hónapok múlva
DVD-n, amirõl sosem hallott senki, az
elég felháborító. Nos, én, mint nagy
filmfaló, szinte vadászom az ilyeneket,
mert a legtöbb esetben jobb alkotásokra
akadok, mint amiket épp a mozikban
adnak. És most nem csak a mûvész-
filmekrõl beszélek.

Filmek, amelyek sohasem kerültek a magyar mozikba I.

(...) nem a vámpíroknak

kell rejtõzködniük és

megõrizni titkaikat, 

épp ellenkezõleg: 

a társadalom szinte

csak és kizárólag

vérszívókból áll.

Kicsit úgy érzem, hogy az
emberek nem tudnak mit

kitalálni jó dolgukban, ezért
lesznek pánikbetegek. Olyan
idõkben, amikor egyébként is

nagy volt a baj, sokkal
kevesebben kattantak be.



– Meglepõdtél, amikor kerestelek az interjú miatt? 

– Nem igazán, bár nincs nagy gyakorlatom az

interjú-adásban.

– Magyarországon a versenyszintû kerékpározás

nem annyira elterjedt. Jól látom?

– Igazad van, nem annyira elterjedt, és még ke-

vésbé van prezentálva. Sokan kerékpároznak,

versenyszerûen is, csak ez a sport nem olyan,

mint mondjuk a labdarúgás, hogy a szponzorok

annyira keresik. Ez egy egyéni sportág, és nem

sokan kíváncsiak rá. 

– A lányok általában csapatsportokban szoktak részt

venni, vagy épp tornáznak, ezért engem kicsit meglepett,

amikor megtudtam, hogy Te versenykerékpározol.

– Igen, az egyesületemben egy ideig én voltam

az egyetlen lány, aki ezt a sportágat ûzte.

– Hogyan szerettél bele ebbe a sportágba?

– Apukám révén. Õ is kerékpárversenyzõ. Elõ-

ször spinningórákra jártam (zenés szobabiciklizés

– a szerk.) edzõterembe, majd pár év után ültem

fel országúti bicajra. 

– Ez hozzávetõleg mikor volt?

– 3 éve.

– Ezek szerint 3 év alatt eljutottál addig, hogy orszá-

gos bajnok lettél. Ez nem rossz teljesítmény. Vissza-

térve édesapádhoz: õ egyébként is a példaképed?

– Igen, leginkább õ motivál. Ha pedig hullám-

völgybe kerülök, Lance Armstrong példája és 

a könyvei adnak erõt. Armstrong sorozatban

hétszer nyerte meg a Tour de France-t, miután

felépült rákbetegségébõl. 

– A kerékpározás nyilván nem az olcsó sportok kö-

zé tartozik. Milyen árak jellemzõk? Mibõl fedezed a

felmerülõ költségeidet?

– Nekem a jelenlegi az elsõ biciklim. Ennél nem

az volt a cél, hogy a legmagasabb technikai

követelményeknek megfeleljen, hanem hogy

lehessen vele versenyezni. Így ez kb. 150 ezer Ft

volt, használt alkatrészekkel, csak a váz új.

Újonnan egy versenybicikli 250-300 ezer Ft-tól

indul. Az egyesületem állja a versenyzés költ-

ségeit és a technikai hátteret is biztosítja (az

egyik szponzor által). Ilyen pl. az idõfutam-

kerékpár, egyéb felszerelések. Az utazást, szál-

lást és egyebeket pedig magam fizetem. 

– Másra jut idõd a tanulás és a sport mellett? 

– Nem, sõt, így a tanulás is kicsit nehézkesebb,

de azért próbálok arra is minél több idõt fordí-

tani. Nyáron jobb a helyzet, olyankor szoktam

olvasni könyveket, fõleg regényeket. Moziba

néha elmegyek, úgy félévente egyszer.

– Azért nem mondhatod, hogy rosszul menne a tanu-

lás. Ezt a Jó tanuló, jó sportoló pályázaton elért

második helyezésed és a 4,6-os áltagod is bizonyítja. 

– Szeretek tanulni és szeretnék többet is, csak

nem mindig van rá lehetõségem. A pályázatról

már korábban is tudtam, de eddig nem voltak meg

a szükséges a felté-

telek. Tavaly viszont

már beadhattam rá

a jelentkezést, és ami-

kor megtudtam a helye-

zésemet, úgy örültem,

mint amikor versenyt

nyerek meg. 

– Ért már baleset a versenyzés során?

– Még nem, de biztosan fog, mert ez

elkerülhetetlen, fõleg a mezõnyverse-

nyekben, amelyekben én még eddig

nem nagyon vettem részt. 

– Milyen célokkal rendelkezel a közeljövõt il-

letõen?

– Szeretném befejezni az iskolát. A másik,

hogy nemzetközi szinten is ki szeretném

magam próbálni kerékpározásban. Ezek

a tervek pár évre meghatározzák az éle-

temet. Utána még nem tudom. Már

most is tartok edzéseket, azzal is szeret-

nék majd komolyabban foglakozni. 

(Az Anikóval készült teljes interjút a Hökkentõ

honlapján olvashatjátok.)

Cikk és fotó: Kovács Andor
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Hó volt,
hó nem volt

Idén meglepõen sok

hó örvendeztetett meg

bennünket, s ráadá-

sul a tájat borító fehér

paplan a hidegnek

köszönhetõen sokáig

meg is maradt. Így

volt lehetséges az,

hogy kivételesen a ma-

gyar sípályák – így az

eplényi, a mátraszentistváni vagy a kékestetõi –

huzamosabb ideig fogadhatták a csúszni vágyó-

kat, és az üzemeletetõk az idei nyereségbõl

kompenzálhatták a korábbi évek vesztesé-

geit. Kevésbé örültek a nagy és tartós hónak

a Magyar Labdarúgó Szövetségnél, ahol 

a február 19-re tervezett szezonnyitó elha-

lasztásában állapodtak meg a futballpályák

használhatatlansága miatt. Nem is lenne

még ebben semmi különös, ha nem tud-

nánk, hogy milyen komédia zajlik évrõl

évre ezen a téren.

Minden évben olvashatóak a nemzet

sportnapilapjának oldalain nagyröptû fejte-

getések arról, hogy a decembertõl február

végéig tartó hosszú téli szünet nem jó se 

a focistáknak, se a szurkolóknak. (Persze

sokan inkább örülnek, hogy legalább erre az

idõszakra megkímélik magukat a pályán zaj-

ló szenvedések látványától...) Évente szóba

kerül, hogy mi lehetne a megoldás, és ehhez

mennyi pénz kellene. A fûtött pályák gon-

dolata már hosszú ideje felmerült, mégsem

történik semmi változás – hisz' ez elég sok-

ba kerülne. Jellemzõ az is, ahogy kiragadták

a jelenlegi MTK-edzõ, Garami József mon-

datát (melyben elmondja, hogy szerinte

mintegy 30 milliárd forintból meg lehetne

oldani a futballpályák gondjait) a vele ké-

szült interjúból, az alcímben szerepeltették,

és még egy sportközgazdászt is megkérdez-

tek ezzel kapcsolatban. (Aki aztán kifejti,

hogy ennyi pénz kevés.) Persze az egésznek

a világon semmi jelentõsége, mert nem

Garaminak kell azt megmondania, hogy

mennyibõl lehetne felújítani a magyar stadio-

nokat, és lerövidíteni a téli szünetet. És

egyébként is lényegtelen a felvetés, mivel

az állam soha nem fog ennyit költeni ilyen

célokra, nemhogy többet. 

Érdemes lenne talán körülnézni a szom-

szédos országokban, Romániában vagy

Ausztriában, ott vajon hogyan oldják meg 

a helyzetet. Mert az idõjárás náluk se kedve-

zõbb, a színvonal és a nézõszámok viszont

jobbak, illetve magasabbak. De azon is

érdemes lenne elgondolkozni, hányan járná-

nak ki 0 fokos hidegben a meccsekre, még

ha a pálya maga fûtött is. Lehet, hogy mégse

kellett volna elsorvasztani a téli teremlabda-

rúgó bajnokságot...

Miközben nálunk ezek a gondok adtak

témát, Vancouverben a kevés hó miatt ver-

senyszámokat kellett elhalasztani...

koanx@freemail.hu

Beszélgetés Révész Anikóval, az országos
bajnok versenykerékpározóval

Kovács Andor

3 év alatt jutott
fel a csúcsra

Névjegy
Név: Révész Anikó

Születési hely, idõ: Szeged, 1985. 09.09.

Sportág: országúti kerékpározás 

Egyesület: : Szegedi Kerékpáros Sport Club

Tanulmányok: SZTE-JGYPK, testnevelõ-edzõ

Foglalkozás: OB idõfutam 1. hely, páros idõfutam

2. hely; MEFOB idõfutam 1. hely; Jó tanuló,

jó sportoló pályázat (2009) 2. díj

A fûtött pályák gondolata már

hosszú ideje felmerült, mégsem

történik semmi változás.

Ha (...) hullám-
völgybe kerülök, 

Lance Armstrong
példája és a könyvei

adnak erõt.



A naponta bevitt energiát (ami zsírból, fehérjé-
bõl és szénhidrátból származik) kilokalóriában
(kcal) mérhetjük, vagy korszerûbben kilojoule-
ban (kJ). Ha egy átlagos egyetemista fiatalt nézünk,
akkor a napi energiaszükséglete 2000-2500 kcal
körül van, ami függ nemtõl, napi tevékenysé-
gektõl, testalkattól stb.

Diéták során ezt az energia-
bevitelt lehet variálni, attól füg-
gõen, hogy mit akarunk elér-
ni, pl. lehet csökkenteni, vagy
a bevitel forrásán változtatni
(több fehérje).

A felesleges kalória zsír-
ként raktározódik el, azonban

általános hiba, hogy a fogyókúrázók drasztikusan
lecsökkentik az energia-bevitelt, amivel ugyan
gyors, de semmiképpen sem tartós fogyást ér-
nek el. Ugyanis elõször az izmokból élik fel az
energiát, a zsírszövet csak késõbb jön a képbe.
A másik gond, hogy hiába számolják ki a kaló-
riákat, és felezik meg a bevitelt, ha a diéta egy-
oldalú vagy egészségtelen. Nem mindegy, hogy
az X kalóriaszám csak zsírból vagy megfelelõ
mértékû fehérjébõl, szénhidrátból tevõdik
össze. Ráadásul a kalóriadús és az energiadús
táplálkozást sem szabad összetéveszteni.

Néhány adat
Energiabevitel (1 egység = 100g)
Kefír: 33 kcal
Trappista sajt: 345 kcal
Mandarin: 44 kcal
Csokifagyi: 172 kcal

Kalóriaégetés (átlagosan óránként)
Közepes iramú futás: 600 kcal
Hastánc: 300 kcal
Takarítás: 150 kcal

A kalóriaszámlálást nem tanácsos
mániákus módon ûzni, de néha
nem árt (fõleg az egészségtelenül

táplálkozóknak vagy a fogyni vágyóknak), ha
alaposabban megvizsgáljuk a táplálkozásunk
minõségét és mennyiségét.
Kalória- és tápérték-számláló: www.kcal.hu

Zámbó Eszter
Fotó: T.R.
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A charmonix-i viadal éremtáblázatán az elsõ öt

hely birtokosa sorrendben Norvégia, Finnor-

szág, Ausztria, Svájc és az Egyesült Államok.

A hét során hat magyar állhatott rajthoz, de

egyiküknek sem sikerült helyezést elérnie.

Hazai szempontból az elsõ áttörés 1932-ben

következett be, Lake Placid-ban, ugyanis

Magyarország megszerezte elsõ olim-

piai érmét. Páros mûkorcsolyában

Rotter Emília és Szollás László a dobogó

harmadik fokára állhatott (Orgonista

Olga és Szalay Sándor ugyanebben 

a számban negyedikek lettek), és ezzel

Magyarország feliratkozott az érem-

táblázat tizedik helyére. Az elõkelõ

helyeken sok változás nem történt,

Kanada és Svédország felzárkózott 

a nagyokhoz.

A II. világháború miatt 12 évig

nem rendezték meg a téli olimpiákat,

így nagy szünet után, legközelebb

1956-ban mérkõztek meg a sportágak

nagyjai. Elsõ ízben szerepelt a résztvevõ nem-

zetek között a Szovjetunió, mégis rögtön sike-

rült az éremtáblázat legelsõ helyén végezniük

16 medállal. Érdekesség, hogy ez volt az elsõ

téli olimpia, amit közvetített a televízió, így

még többen láthatták, ahogyan Nagy Marianna

és Nagy László bronzérmet szerzett Magyaror-

szágnak páros mûkorcsolyában.

1988-ben, Calgary-ban nem mindennapi

esemény szemtanúi lehetettek a nézõk, ugyan-

is rajthoz állt a jamaikai bob csapat. Ahogyan

az várható volt, nem sok sikerrel vették az

akadályt, egy rossz kanyarvétel után felbo-

rultak, de egyikük sem sérült meg. 

Négy évvel késõbb úgy döntött a Nem-

zetközi Olimpiai Bizottság, hogy az elkövet-

kezendõ években a nyári és téli játékokat

nem azonos évben, hanem elcsúsztatva

rendezik meg, így történt, hogy a kilencve-

nes évek elsõ téli játékát '92 helyett '94-ben

rendezték Lillehammerben. Ebben az évben

szomorkodott a magyar, meg nem is, ugyanis

megszületett az elsõ hazai származású arany-

érem ezer méteres gyorskorcsolyában, igaz,

sajnos Hunyady Emese nyugati szomszédunk,

Ausztria színeiben diadalmaskodott.

Huszonhat évet kellett rá várni, hogy helye-

zést érjen el magyar versenyzõ, de 2006-ban,

Torinóban Huszár Erika és Knoch Viktor (elõbbi

4. utóbbi 5. 1500 méteres gyorskorcsolyában)

szereplése újabb

pontokat eredmé-

nyezett hazánknak. 

Az összesített

éremtáblázat alapján

az 1924 és 2006 kö-

zött rendezett húsz

téli olimpia legered-

ményesebb nemzetei

Norvégia (284 érem,

584 pont), az Egyesült Államok

(220 érem, 459 pont), Szov-

jetunió (197 érem, 407 pont),

Ausztria (186 érem, 353 pont)

és Németország (182 érem,

386 pont). Magyarország

6 medáljával és 8 pontjával

a 32. a rangsorban.

Kovács Viktor S.

Fotó: internet

Az év talán legjobban várt tömegsport-

rendezvényei az utcai futóversenyek. Idén

négy alkalommal hódolhatnak szenvedé-

lyüknek a futás, kocogás szerelmesei: a sort 

a március végi Vivicittá Városvédõ futás nyit-

ja, utána május közepén következik a Cora

Utcai Futófesztivál, amely a Széchenyi térrõl

indul majd. A nyári pihenõt követõen

szeptemberben és októberben is várják a ren-

dezõk a sportolni vágyókat a Dóm térre.

A futás mellett – a hagyományokhoz híven –

számos családi programban is részt vehetnek

majd a kilátogatók. További információk

a Szegedi Sport és Fürdõk Kft. Honlapján,

a www.szegedsport.hu oldalon olvashatók.

március 27. (Szo): T-Home Vivicittá Vá-

rosvédõ Futás

Helyszín: Dóm tér

május 16. (V): 11. CORA Utcai Futófesztivál

Helyszín: Széchenyi tér

szeptember 18. (Szo): K&H Olimpiai

Futónap

Helyszín: Dóm tér

október 9. (Szo): PICK Utcai Futófesztivál

Helyszín: Dóm tér

Sport és egészség

A téli olimpiák lángjai

(Le)számolni a kalóriákkal

Programajánló
utcai futóversenyek

2010
Sokan megszállottan számlálgatják a ka-
lóriákat, mások meg még a gondolattól is
rosszul lesznek... Kinek van igaza? Ter-
mészetesen azoknak, akik tudatosan
élnek egészségesen, és nincs szükségük
a kalkulátorra. Ennek ellenére sosem árt
kicsit a dolgok mögé nézni.

1932-ben LakePlacid-banMagyarországmegszerezteelsõ olimpiai
érmét.

... általános

hiba, hogy 

a fogyókúrázók

drasztikusan

lecsökkentik az

energia-bevitelt,

amivel ugyan

gyors, de

semmiképpen

sem tartós fo-

gyást érnek el.

Egy olimpia mindig nagy esemény, igaz,
talán hozzánk, magyarokhoz, közelebb
állnak a nyári játékok, azonban van
néhány (nem is olyan kevés) sportág,
aminek nem kedvez az augusztusi
hõség. Bár elõbb 1908-ban a mûkorcso-
lya, majd 1920-ban a jégkorong is sze-
r e p e l t a s z o k á s o s p r o g r a m b a n ,  
a megoldást mégis a Francia Olimpiai
Bizottság hozta: 1924-ben Téli sportok
nemzetközi hete néven megrendezte az
azóta I. Téli Olimpia néven ismertté
vált játékokat.



„A kineziológia görög szóösszetétel: a kinesis mozgást,

a logos pedig tudományt jelent. Mint holisztikus gyó-

gyító és személyiségfejlesztõ módszer, a kineziológia

szervezetünk szabad energiaáramlásának biztosítá-

sát, az energiák útjában álló akadályok feloldását

célozza, bármilyen témára vonatkozóan, amelyben

jobbulást, pozitív változást szeretnénk elérni.”

Ez a tudomány a távol-keleti harcmûvé-

szetek filozófiájából és az õsi természeti népek

hiedelmeibõl, rítusaiból táplálkozik, melyeknek

lényege a légzés a mozgás összehangolása, az

energiáink harmonikus felhasználása a szemé-

lyiség és a lélek fejlõdése érdekében. 

A kineziológia azonban nem csak elméleti

tudomány, hanem egy hatásosnak bizonyuló

gyógymód is, melyet igen széles körben alkal-

mazhatunk. A módszert Dr. George Goodheart,

amerikai tudós fejlesztette ki 1960-ban. Lényege,

hogy elõsegítse az agyféltekék integrált mûködé-

sét. „Ez azért szükséges, mert az agy két féltekéjének

együtt kell dolgozni, anélkül, hogy bármelyik átvegye

az uralmat a másik felett, így egyszerre lehetünk

logikusak és szimbólum felismerõk, fantáziadúsak és

racionálisak, aktívak és passzívak, stb.” A kezelés

során az izomtesztek segítségével megtalálják

az adott probléma tudatalattiban található okát,

majd korrekciókkal helyreállítják az energia

egyensúlyát. A tesztek során az izmok összehú-

zódását és elernyedését vizsgálják, mivel a tudat

alatti izommûködés gátolhat

egyes élettani és agyi folyama-

tokat. Ezen gátlás feloldása után

viszont újra kiegyensúlyozott-

nak érezhetjük magunkat. 

Hazánkban még csak nem-

rég fedezték fel ezt a gyógy-

módot: a kineziológia 1997-tõl

a természetgyógyászathoz tartozó hivatalos

szakma. Mivel nagyon sokféle betegséget

lehet ezzel a módszerrel gyógyítani, többféle

terápia létezik. Nálunk a legelterjedtebb az

ún. Three In One Concepts (Három az egyben

koncepció), amit az 1980-as években az ame-

rikai Gordon Stokes, Daniel Whiteside és Candace

Callaway fejlesztettek ki. Legfõképpen tanu-

lási képességek javításával, személyiségfej-

lesztéssel, és mindenfajta stressz oldásával

foglalkozik. De kezelhetõek e módszerrel

kényszeres viselkedések, szenvedély-és

pánikbetegségek, beszédhibák, pszichoszo-

matikus betegségek, félelmek,

allergiák is. Természetesen ennek

a módszernek is az alapja az

izomteszt. Elvégzésekor a stressz

helyét keresik a szervezetben,

figyelembe véve a páciens ér-

zelmeit, személyiségét, a stressz-

helyzetben szokásos viselkedését.

Visszavezet a stressz keletkezé-

sének idejére, helyére, és ott

próbálja meg feloldani azt. A ke-

zelés eredményeként a negatív

emlék megmarad, de már nem

rendelkezik érzelmi töltettel, így a beteg meg-

szabadul annak gátló hatásától.

Mint láthattátok, a kineziológiával szinte

mindenféle testi és lelki betegséget, problé-

mát lehet orvosolni. Bátran forduljatok tehát 

a szakemberekhez! Ehhez látogassátok meg 

a www.kinezioligia.lap.hu vagy a www.kineziologia.hu

oldalakat, ahol a még több információ mellett

olvashattok sok személyes tapasztalatot, a tan-

folyam idõpontokat és több száz kineziológus

elérhetõségét is.

Szabados Gabriella

Fotó: internet
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Számtalan helyen, könyvekben, internetes

portálokon utánajárhatunk, mire kell figyelni,

ha állásinterjúra készülünk. Sok esetben ezek

az információk nem terjednek ki minden apró

részletre, leírják ugyan, hogy határozottság,

szemkontaktus tartás, magabiztos kézfogás,

ám ez korántsem elég. 

Mielõtt nekiindulunk a megmérettetésnek,

készüljünk fel alaposan a cég profiljából. Nem

árt, ha tudjuk, mennyit keresnek az emberek

hasonló beosztásban, mint amelyik posztra

pályázunk, hogy aztán reális összeget mondhas-

sunk, amikor rákérdeznek: mennyit vár fizetés

gyanánt? Ha betanultuk, amit kell, új kérdés:

mit vegyünk fel? Lányok: Hanyagolni a ballagós

fekete kosztümöt! Minden más, visszafogott

árnyalat megengedett ezen kívül, a ruha szabá-

sát illetõen pedig ügyeljünk arra, a szoknya pont

térdig érjen. Cipõnek egy zárt, középmagas

darabot válasszunk, és ha felruházkodtunk,

összekötöttük copfba vagy kontyba a sörényün-

ket, és visszafogottan felvittük a vakolatot

arcunkra, mindenképp csatoljunk végezetül

a bal kezünkre egy karórát. Óraügy ugyanígy

a férfiak esetében is. Öltöny-

szín tekintetében nincs sok

választási lehetõség, a közép-

szürke a kívánatos, és kímél-

jük meg az ingválasztással is a

munkaadó retináját – a neon

zöld és türkiz felejtõs, min-

dennél tökéletesebb a fehér.

Cipõnek fekete, fûzõs bõrci-

põt válasszunk! 

Ha a testi és a szellemi

felkészülésen is túlestünk,

a találkozón ezt hanyagoljuk.

Már az esést. Percre ponto-

san érkezzünk az összes

elképzelhetõ irattal és azok

fénymásolataival felszerel-

kezve, amire csak szükség

lehet. Bármit kínálnak, mindent elfogadunk

vita nélkül – helyet, kávét. (Ellenben ha nem kí-

nálnak, nem teszünk semmit, csak türelmesen

várunk.) Ha bejutottunk az ördögkatlanba

– csak és kizárólag a titkárnõ nyomában –,

elkezdhetünk aggódni, hogy a szokásos kéz-

fogási, bemutatkozási rituálé után hova

tegyük le magunkat, ha hellyel kínálnak,

és százhúsz szék van az irodában. Asztalfõre

soha – egy támpont. Ha a helyet egyértel-

mûen megmutatják – újabb támpont. Kanapé

tiltott gyümölcs, csak egy fotelt tehetünk

magunkévá, mégpedig az

ajtónak inkább háttal állót.

Hátradõlhetünk, lábunkat egy-

más mellett tartjuk párhuza-

mosan, térd derékszögben,

kezek az ölben. Indul a menet.

Ha már odáig is eljutottunk,

hogy megszólalunk, kerüljük

a magánéleti, fizetésügyi és

munkaidõvel kapcsolatos kérdé-

seket. Lehet, hogy el lesznek

ragadtatva tõlünk, de azonnal

soha ne fogadjunk el állást,

egy nap gondolkodási idõvel

várassuk a munkaadót! Így

megmarad a hierarchikus rend

fõnök-beosztott között, ami

eleve megdõlne, ha egybõl tal-

pat nyalva hálánk ezreit küldenénk

az „Isten” felé. Tud várni egy napot, ha tényleg

kellünk. Ha meg nem, legalább nem leszünk

kihasználva. Sok sikert! 

– R –

Fotó: internet

Gondosság: fél munkahely

Kineziológia
Azt hiszem mindenki hallott már róla, de
igazán pontosan csak kevesen tudják,
mit is takar ez a fogalom. Most tiszta
vizet öntünk a pohárba...

Az új természetes
gyógymód

Elõbb-utóbb mindannyian bele fogunk
kerülni egy igen nagy odafigyelést és óva-
tosságot kívánó szituációba, sõt, több
mint valószínû, nem is egybe. Az emle-
getett helyzet nem más, mint az állás-
interjú. Nem elég agyilag felvértezettnek
lenni, és millió egy dologhoz kiválóan
érteni, legalább ugyanennyire fontos az
is, hogyan „tálaljuk” magunkat leendõ
munkaadónk elõtt.

A tesztek során
az izmok

összehúzódását
és elernyedését
vizsgálják, mivel 
a tudat alatti
izommûködés

gátolhat egyes
élettani és agyi
folyamatokat.



2277
BBáájjiittaall

in
fo

@
h
o
k
k
e
n
to

.h
u

Aki vegetáriánus, vagy úgy dönt, hogy az lesz,

annak sem kell a hús íze nélkül élnie, hiszen

rengeteg húspótló készítmény található már 

a piacon. A különbözõ ízesítésû fasírtporokból

nagyon egyszerû fasírtokat gyúrni, egy fõzelék

mellé feltétként tökéletes. A gabonahús sütve,

a gabonavirsli pedig bab vagy lencselevesbe

téve ad olyan ízt, mint „igazi hús” társai. A ga-

bonakolbász állaga miatt talán a darált húsra

hasonlít leginkább, ezért annak pótlására, rakott

zöldségek közé tehetjük, de akár nyersen, vaj-

jal kikeverve vajkrémként is fogyaszthatjuk. 

Alapvetõen azért számít valami bionak,

mert nincs benne semmiféle vegyszer, és

ellenõrzött gazdaságból származik. Ezek a hús-

pótlók növényi eredetû anyagokból készül-

tek, legtöbbször gabonából, de a fûszerezésük

(amihez persze szintén csak természetes

anyagokat használnak) olyan ízûvé teszi õket,

mintha igazi húsok lennének. 

Ha kenyérre téve, egyszerû szendvics

részeként fogyasztjuk a bio-dolgokat, szóba

jöhet még a vegetáriánus pecsenyezsír is, ami-

vel szimpla zsíros kenyérnek érezhetjük ke-

nyerünket, persze mindenféle állati eredetû

zsír nélkül, hiszen összetevõi között növényi

eredetû zsírt, napraforgóolajat, citromlevet,

hagymát találhatunk.

A tofu egy szójatejbõl elõállított termék,

de elkészítése szintén a fantáziánkra van bízva:

akár rántott sajtként, akár

megfelelõ fûszerezéssel bras-

sói aprópecsenyébe téve

fogyaszthatjuk. Ha köreten

törjük a fejünket, ne csak 

a krumplira, rizsre, tésztára

gondoljunk, a köles, a hajdi-

na, a bulgur vagy a kuszkusz

is ugyanolyan finom lehet,

ráadásul változatosabbá te-

szi az étkezésünket.

Jöhetnek a desszertek!

Itt a veszély leginkább talán

a sok mesterséges anyagban és

„E-számban” áll, így a legjobb

mindig a házi készítésû édesség. Aki tej- vagy

tojásallergiás, annak sem kell lemondania róluk,

mert a rengeteg süti mellett – ami elkészíthetõ

tojás nélkül, a tejet pedig rizstej pótolhatja –

olyan édességek is elérhetõek, mint a tejmentes

tejcsoki, ami szintén laktózmentes rizstejbõl ké-

szül, vagy a 100% gesztenyébõl készült gesz-

tenyepüré, amihez az elõbbi tejbõl elõállított

tejszínhab dukál. A rizstej képes teljesen he-

lyettesíteni az állati tejet bármilyen ételben.

Ahogy egyre felkapottabb lesz ez az irányzat,

úgy születnek egyre újabb dolgok, például miután

megettük a bio-ebédünket,

fogat moshatunk bio-fogkrém-

mel, aztán kenhetünk ajkaink-

ra bio-rúzst. Ez nem tartalmaz

kõolaj-származékot, és egyéb

mesterséges anyagokat. Meg-

lepõ, hogy vannak ilyenek,

de amíg igény van rá, vagy

csak divat, mindennek ki fog-

ják találni ezt a változatát.

Persze aki teljesen

egészséges, és nincs rákény-

szerítve arra, hogy ilyen

dolgokat egyen, annak nem

ezek az ételek fogják a napi

tápanyagbevitelének jelentõs részét biztosítani,

de egyszer-kétszer megéri kipróbálni és elméláz-

ni azon, hogy vegetáriánusként vagy allergiás-

ként is mennyi mindent ehet már az ember.

Cikk és fotó: Kurucz Aliz

Unatkozz egy kicsit!

Az agynak idõnként szüksége van üresjáratok-

ra, hogy feltöltõdjön, regenerálódjon. Naponta

legalább pár percet szánj rá arra, hogy csak

fekszel egy kicsit az ágyon, gondolattalanul,

afféle meditációként, és nem elmélkedsz

semmin. Komolyan! Zárd be az ajtót a zh,

szakdolgozat, referátum, akármi elõtt, ez a kis

idõ csak a tiéd. Hallgass nyugtató zenét! Ké-

sõbb újratöltve kezdhetsz neki a dolgaidnak. 

A Sith-lovagok bölcsessége:
„Engedj a haragodnak!”
A harag rossz tanácsadó, de kiengedni a dühö-

det nagyon is egészséges, az elfojtott indulat

ugyanis méreggé válhat. Ha mindent magadban

tartasz, egyre rosszabbul érezheted magad, és

egy nem várt pillanatban dühöd derült égbõl

villámcsapásként érheti környezetedet. Eset-

leg olyan emberekre sújtasz le (persze csak

szavakkal), akik nem is tehetnek semmirõl.

Ehelyett mutasd ki, mit érzel, ne félj néha

dühöngeni egy kicsit. Megkönnyebbülsz, és 

a harag is hamarabb elpárolog, míg, ha elraktá-

rozod, belülrõl emészt, és nem tudod elkép-

zelni, miért kapsz idegösszeomlást csak azért,

mert épp nincs a kedvenc kajád a menzán. 

Mozgás, mozgás!

Nagyszerû feszültséglevezetõ, egészséges,

fogyaszt is, és kiegyensúlyozottá tesz a rend-

szeres testmozgás. Ha kényelmesebb vagy, a jóga

is megteszi, de még jobb, ha tornázol vagy futsz,

mindegy, hogy a levegõn, otthon, vagy edzõte-

remben, társaságban vagy éppen egyedül trení-

rozod magad. Az is nagyon frissítõ, szellemileg

is, ha például tanulás közben megcsinálsz né-

hány felülést, vagy fekvõtámaszt. Különösen,

ha már fáradsz, és lankad a figyelmed. 

Nem csak vegáknak

A zöldség- és gyümölcsfogyasztás a legjobb módja,

hogy vitaminokat juttassunk szervezetünkbe.

Emellett ismét a rendszeresség a jelszó, legyen

szó marhapörköltrõl vagy tofutálról, mindegy,

mit eszel, fiatalon többnyire még következmé-

nyek nélkül falatozhatunk. Ha megpróbálod be-

tartani, hogy nem maradnak el a fõétkezések,

és idõnként végzel egy kis testmozgást is, már

nagyon sokat tettél kiegyensúlyozottságodért. 

Egy kis õszinte érzelem-meg-
nyilvánulás még nem „nyálas”

Nem csak a haragra vonatkozik, hogy mutassuk

ki, mit érzünk. Merd megmondani a másiknak

a véleményedet, a pozitív és negatív kritikát is,

csak arra vigyázz, hogy ez utóbbi ne legyen

bántó. Öleld meg a kedvest, verd hátba a cimbo-

rát, ha pedig szomorú vagy, és vigaszra vágysz,

ne titkold el! Különben hiába várod a közeledést,

ha nem lehet látni rajtad, hogy segítségre van

szükséged. Ne csak azt tudasd, hogy örömöd-

ben át tudnád ölelni a világot! 

Ugyanúgy te is legyél fogékony, vedd észre,

ha egy barátod gondokkal küzd! Néhány jó szó

csodákat tehet, és egy õszinte beszélgetés, érze-

lemfeltárás nem nyálas dolog a férfiaknál sem.  

Ha a lelkünk beteg, testileg is azok leszünk,

ha szervezetünk gyengélkedünk, szellemileg

sem vagyunk egészségesek. Ezért figyelj oda,

hogy idõnként mindkettõt kényeztesd, kap-

csold ki, vagy éppen vezesd le a feszültséget

egy jólesõ kiabálással, vagy fuss három kört

a ház körül, az minden szempontból felüdít.

Ahogy Hofi énekelte: „Majd aztán megint mehet

– minden tovább”.

Soczó Gabi

Fotó: Rozi

Ételed az életed

Próbálj meg lazítani!
Az ember képes túlhajszolni magát, tanu-
lás és munka, de még magánélet terén is.
Ám mindez nem árt az egészségnek, ha
közben idõnként kiengeded a fáradt gõzt,
vagy egy-egy elvégzett feladat után pihensz.

Abban az idõszakban, mikor nem lehetünk
benne biztosak, honnan származik, amit meg-
eszünk, mikor a kínai fokhagyma olcsóbb
tud lenni a magyarnál, elterjedni látszik a bio
irányzat. Az egészséges táplálkozás egyre
nagyobb szerephez jut, és már egy teljes, nor-
mál élet megszervezhetõ bio alapanyagokból,
hiszen nem csak étel lehet, ami bio.

Feszültségoldás egyszerûen
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Kezdjük talán a gót stílussal. A gótok rendkí-

vül érzelmesnek vallják magukat, és idegennek

érzik a kort, melyben élnek. Öltözködésükre

jellemzõ színek a fekete és a sötétlila külön-

féle árnyalatai. Az õket érdeklõ témák között 

a halál és a miszticizmus elõkelõ helyet foglalnak

el. Sokak szerint állandóan szomorúak és búsla-

kodnak a sors kegyetlensége fölött, de ez koránt

sincs így! Rendezvényeiken, fesztiváljaikon,

ahol találkozhatnak hasonszõrûekkel, kinyílnak,

és éppúgy élvezik az életet, mint bármelyikünk.

Különleges szubkultúra a cybergoth is. 

A Londonból induló õrület Magyarországon csak

az utóbbi idõben kezdett gyökeret ereszteni,

így sokak számára még ismeretlen. Számukra 

a legfontosabb a jövõ. Ruházatuk is meglehetõ-

sen futurisztikus, kedvelik az élénk neon színe-

ket és pc-latex ruhákat. Vad ruhakölteményeik

nagyon egyediek. A meghökkentés érdekében

világító szögecses karkötõket, nyakláncokat és

hegesztõszemüveget viselnek. A frizurájuk sem

hétköznapi, a szivárvány minden színében

pompázik, sõt a látvány érdekében olykor még

mûrasztával is megtûzdelik azt.

A következõkben vegyük szem-

ügyre a legnagyobb viszályok

okozóját, az emó stílust. Gábor

Kálmán ifjúságkutató szerint:

„Az emós életérzés minden bizony-

nyal az elit, de legalábbis a közép-

osztálybeli gyerekek nyafogása.”

A gót stílussal szemben, mely

akár a felnõttkorban is jellemzõ lehet az egyénre,

az „emóság” tipikusan kamaszvonás. Általában

a 13 és 15 év körüli fiatalokat éri el ez a láz.

Legtöbbjüket a másság és az öngyilkosság gon-

dolata foglalkoztatja. Ez valamelyest betudható

az ifjúság figyelemfelhívó akciójának is, de van,

amikor ennél súlyosabb a gond. Öltözködésben

a csõnadrág és a kockás-csíkos, halálfejes ruhák

számítanak vagánynak köreikben. Általában fe-

kete, félhosszú, tépett, arcba lógó hajat viselnek. 

Az éles elhatárolódás a társadalomtól el-

sõsorban a fiatalságra jellemzõ. Azt, hogy egy

bizonyos stílus mellett meg-

állapodnak, nevezhetjük

gyengeségnek vagy az egyé-

niség hiányának is. Könnyebb

álarcok mögé bújniuk, mint

felvállalni önmagukat. Ám

nem árt azon is elgondol-

kodni, hogy léteznek még

a világon olyan értékek,

eszmék, ideák, melyek nemcsak egy embert

mozgatnak meg, hanem akár százakat, sõt

ezreket is. Tõlük pedig gyarlóság lenne elõí-

téleteinkkel elvenni azt a lehetõséget, hogy

néha maskarát öltsenek, és egy kicsit végre õk

is úgy érezhessék: hazatértek.  

Papp Melinda

Fotó: Rozi

Március

16., 17., 18.
A hosszú hétvége után a munkanapok folyta-

tódnak. Menj el az Anna Fürdõbe, szaunázz

és relaxálj! Ez fel fog tölteni.

19., 20., 21.
Ha tele vagy energiával, akkor szervezz prog-

ramot, és ne ülj otthon, hanem mozdulj ki! 

22.
Ne felejtsd el, hogy a hónap végén lejár a diák-

matrica érvényessége, ezért menj el a HSZI-be,

és vedd fel az e félévit!

23.
Csak Csajok Buli a JUGYU Klubban! Egy este

csak csajoknak! Lesz tombola, tánc, masszázs.

A szolgáltatást csak férfiak nyújtják. Fellép 

a Bad Boyz! A srácok aznap estére keressenek

másik bulihelyszínt!

24.
Hozd helyre a biciklidet! Itt a tavasz, így a tö-

megközlekedés (vagy rosszabb esetben autó)

helyett ideje lesz visszaszokni a biciklizésre.

Sok esetben gyorsabb, valamint friss levegõn

vagy, és mozogsz is.

25.
A Testvérek címû film premierje a mozikban.

Két fivér harcol egy nõért. Jó a téma, és kíván-

csi vagyok, hogy a filmnek az lesz-e a vége,

ami az igaz életben is lenne, vagy teljesen

másként alakul a történet?

26., 27., 28.
A Szegedi Nemzeti Színházban a Szegedi

Kortárs Balett mindhárom nap az Unisono 

(A Tiszánál) címû darabot játssza. Ez két egy-

felvonásos mû Beethoven zenéjére. Ha idõd

engedi, nézd meg!

29., 30., 31.
Tánc, tánc, tánc! Itt is, ott, amott is! Hétfõn menj

el az egyik egyetemi szórakozóhelyre, kedden

Rozsdamaró Táncház a JUGYU Klubban!

Április
1.
Bolondok napja! Viccelõdj mindenkivel! Csak

vigyázz, meg ne bánts valakit!

2., 3.
Nagypéntek, nagyszombat. Az elsõ keresz-

tények ezeket a napokat liturgia nélküli

ünnepként tartották egész napos szigorú

böjtölésben. Szóval, ha te is ezt a vallást

gyakorlod, ne egyél húst!

4., 5., 6., 7., 8., 9.
Elérkezett a tavaszi szünet! Ünnepeljük vasár-

nap és hétfõn a Húsvétot! Együnk sok sonkát,

tojást, tormát! Fogadjuk a locsolkodókat, és

adjunk nekik csokitojást!

10., 11., 12.
Ha nagyon sokat ettél, akkor ideje lesz kicsit

mozogni, még mielõtt meglátszódna rajtad az

a pár szelet sonka és kalács. Bár ennyitõl még

nem hízik el az ember. De mozogni jó.

13.
Ma kiderül, hogy ki lesz az új Egyetem Arca, 

a Hökkentõ arcszépségverseny idei gyõztese.

A lányokat élõben a Gálán tudod megnézni. 

A döntõ a SZOTE Klubban lesz.

14.
VII. Egyetemi Egészség- és Sportnap! Két helyszí-

nen, a TIK-ben és a Hattyas sori Sportközpont-

ban zajlik a rendezvény. Látogass el minden

programra! A nap Kowalsky meg a Vega és

Karthago koncerttel zárul.

15.
Az Egy világpolgár ajándékai Szegednek címû

kiállítás április 18-ig látható a Móra Ferenc

Múzeum kupolájában, ahol Diczfalusy Egon

professzor (1944-ben végzett az akkori szegedi

orvos-egyetemen) gyûjteményébõl válogatott

tárgyak sorát láthatják az érdeklõdõk.

Figyelem, azért lehet, valamirõl én is megfe-

ledkeztem! Tegyétek meg, hogy szóltok! Köszi!

RB

info@hokkento.hu

Gót és emó

MegMondoM
Mindent, mindig, miért ne?! Van
néhány fontos információm! Hogy ne
feledkezz meg semmirõl, összeírom
a teendõket! Persze lehet, egy-két dol-
gon már túl vagy...

Egyre megy?„Már semmin nem lepõdök meg.” – akár
lehetne ez a 21. század jelmondata. 
A sokszínûség korát éljük, amikor ró-
zsaszín hajú lányok, arcukra fekete
pókokat festõ fiúk és extrém frufrus,
meghatározhatatlan nemû egyedek
rohangálnak az utcákon. Mindannyian
kikérik maguknak, ha összekeverik
õket egy másik stílus képviselõjével.
Hatalmas veszekedéseket okoz ma-
napság az is, hogy ki követi szívbõl
s ki divatból az adott stílust. A nevet-
séges vitáknak elejét vesszük, s adunk
egy általános képet arról, hogy melyik
csoportosulásról mit kellene tudnia egy
bolygónkra pottyant földönkívülinek.

Rendezvényeiken,

fesztiváljaikon, ahol

találkozhatnak

hasonszõrûekkel,

kinyílnak, és éppúgy

élvezik az életet,

mint bármelyikünk.



Pezsgõs koktélok

Az emberek nagy része édesszájú, és szerencsére,

sok minden máshoz hasonlóan, a nyalánkságok

területén is bõség van. Több száz szakácskönyv-

nyire való finomságból válogathatunk, ha ma-

gunk akarunk valami csemegét készíteni. 

A most következõ recept egy „édes kis

semmiség”, könnyen elkészíthetõ, mégis

mutatós és nagyon mókás. 

A legjobb akkorra idõzíteni,

mikor épp vendéget

várunk, ez a bájos

desszert biztosan

leveszi a lá-

báról. 

Amire szükségünk lesz

15-20 dkg rizs,

1 púpozott evõkanál kakaó,

Reszelt csoki,

Mandula,

Tej

Elkészítése

Nagyon gyors és egyszerû. A rizsbõl édes, sûrû

tejberizst készítünk, és ha már rotyog, hozzá-

keverjük a kakaót. Ezután várnunk kell egy

kicsit. A kihûlt és megkeményedett rizsbõl

tojásnyi gombócokat formálunk, és egyik olda-

lukat kissé megnyújtjuk – ez lesz a süni feje.

Megszórjuk a reszelt csokival, majd a fejecske

kivételével sûrûn teletûzdeljük a hosszúkásra

vágott, hámozott mandulával. Ezt követõen

már tálalhatjuk is. (Persze a mandulát pótolhat-

juk bármilyen más édességgel, amit sünitüske-

szerûen kicsit hosszúkásra tudunk szelni). 

Ha épp nincs vendégünk, saját örömünkre

is elkészíthetjük ráérõs idõnkben, egy-egy

sikeres zh után, jól megérdemelt jutalomként. 

Cikk és fotó: Soczó Gabi

Kezdeményezésünk
támogatói

A lap az Európai Unió 
támogatásában részesül

A pezsgõ egy igen népszerû ital, egyetlen

ünnep sem képzelhetõ el nélküle. Ennek elle-

nére sokan a „tiszta” fajtáját ismerik, pukk, és

azonnal az üvegbõl a pohárba, a pohárból a ben-

dõbe mechanizmust részesítik elõnyben, pedig

egy kis finomsággal összekeverve igazi íny-

csiklandó koktélok készíthetõek belõle.

A férfiak általában a száraz pezsgõt kedvelik,

a nõk pedig az édeset. Mindegy, hogy éppen

milyen pezsgõ kerül az asztalra, mert mindkét

nem a maga szája íze szerint módosíthat az

alap italon.

Bucks fizz

Ez fele-fele arányban tartalmaz pezsgõt és na-

rancslevet, de a narancslevet bármilyen másik

gyümölcslével lehet helyettesíteni. Ez a koktél,

amellett, hogy finom, édeskés, a gyümölcsös

íz miatt még üdítõ jellegû is.

Black Velvet

Ez a koktél inkább férfias jellegû. A legfinomabb

csapolt sörrel, de üveges sörrel is megoldható.

A sört és a pezsgõt ebben az esetben is fele-

fele arányban kell összekeverni. Persze a pezsgõ

önmagában nem egy nagy alkohol tartalmú ital,

de ezen egy kis „plusszal” lehet változtatni.

Sorbet fizz

A kereskedelmi forgalomban is kapható gyü-

mölcsös sorbet-fagyiból egy gombócot tegyünk

egy pohárba, majd öntsük fel pezsgõvel. Díszí-

teni lehet idénygyümölccsel, vagy fagyasztott

gyümölccsel, és egy édes-krémes, hideg alko-

holos desszertet kapunk.

Brandy pezsgõ

Ez a koktél inkább férfiaknak való, de elké-

szítésének enyhén összetettebb módja miatt 

a tálalás valószínûleg a hölgyekre marad.

Lányok, ezzel a koktéllal tutira belopjátok

magatokat a kedvesetek szívébe.

Egy adag elkészítése: 1 evõkanál cukor-

szirupban össze kell törni 2 db menta levelet.

Ezt a folyadékot át kell önteni egy minden-

képpen szélesebb szájú brandy-s pohárba,

majd 2 és fél cl brandyt hozzá kell önteni,

végül pezsgõvel lehet hígítani, ízesíteni.

Kiss Kriszti

Vendégváró édes kis falatok
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E havi rejtvényünk két Sudoku.

Beküldési határidõ:

2010. április 5.  

A helyes megfejtõk között Hökkentõ

ajándékcsomagot sorsolunk ki.

A nyertes az elõzõ hónapban:

Novák Ákos

Gratulálunk!

(Az ajándékcsomag átvehetõ

Szerkesztõségünkben, a Hattyas sor 10. alatt

található Hallgatói Médiacentrumban

munkanapokon 10-tõl 14-ig.) 

REJTVÉNY

A HÖKKENTÕ
a Magyar Egyetemi 
és Fõiskolai Sajtó

Egyesület tagja

Lapunkat rendszeresen szemlézi

Magyarország legnagyobb 

médiafigyelõje az

Hökkentõ – A szegedi hallgatók lapja • Fõszerkesztõ Vass Viktória • Fõszerkesztõ-helyettes Török Rozália • Fõmunkatársak F. Szél Ildikó,

Bíró Csaba, Rácz Bea • Munkatársak Hegedûs Sándor (fotó), Kovács Andor (sport), Pál Imre, Székely László (nézõpont) • Korrektúra Berczeli Anett •

Hirdetés 30/627-02-42 • Felelõs kiadó Forró Lajos • Szerkesztõség és Kiadóhivatal 6720 Szeged, Hattyas sor 10., telefon: 62/544-759 • Drótposta
info@hokkento.hu • Kiadja a Fiatalok a Dél-alföldi Médiában Alapítvány • Borítóterv Márok Attila • Tördelés és nyomdai elõkészítés Veres Ildikó

• Megjelenik 6000 példányban • Lapengedély száma 163/149/3/2008 • Nyomda Bába és Társai Kft. 62/464-015 • A megjelent hirdetések tartalmáért

felelõsséget nem vállalunk! • Lapunk elõjegyezhetõ a szerkesztõség címén: 205 Ft/szám. • A lap megjelenését az Európai Unió és a Mobilitás Ifjúsági

Szolgálat, a JGYPK Hallgatói Önkormányzat és a SZEPA Alapítvány támogatta • ISSN 1585-1605
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Gyógy-szertár

SZAKÉRTÕNK: 

DR. SZEMERÉDI ISTVÁN

Tisztelt hallgatók!
Januárban hírértékû volt egy Tolna megyei

faluban megjelenõ tbc-s megbetegedés.

A XX. század elején a tuberkulózist a nem

éppen dicsérõ „magyar betegségnek”, azaz

Morbus Hungaricusnak nevezték. A Koch-bacilus

által terjesztett kór köhögéssel, köpetürítéssel

terjed, a beteg közvetlen környezete fertõ-

zõdik meg a legkönnyebben. Az elhanyagolt

egészségügyi környezet, a szegénység volt és

jelenleg is ez a fõ forrása a betegségnek.

Kell-e félnünk?

A kötelezõ tbc szûrések megszûntek a betegség

visszaszorításával párhuzamosan. Már ekkor

voltak aggályok, hogy a szûrések hiányában,

a romló szociális helyzet miatt ismét megje-

lenhetnek aktív, köpetürítõ betegek. Az

ÁNTSZ akkor rendel el kötelezõ szûrést, ha

az adott területen az új megbetegedések

száma eléri a 25 százezreléket – azaz 100 000

lakos közül 25 embernél észlelik a kórt.

A jelenlegi magyarországi
tüdõszûrési rendszer

– A 40 év feletti korosztály évente egyszer

kérheti a térítésmentes lakossági szûrést.

– 40 éves kor alatt a betegség gyanúja esetén

orvosi beutalás alapján elvégzik a szûrést 

– térítésmentesen.

– Munkaalkalmassági vizsgálat során, illetve

elõzetes alkalmassági vizsgálatnál térítést

köteles fizetni a paciens (920 Ft). Ezt azért

hangsúlyozom, mert több hallgató vállal

munkát, s annak elõfeltétele a tüdõszûrõ

vizsgálat negatív eredménye.

Az aktuális járványügyi helyzetet nézve nem

kell félnünk a rettegett „magyar betegség”

ismételt elterjedésétõl.

Üdv:

Dr. Sz. I.

Dr. Szemerédi szakorvoscsoport rendelései:
– A Szegeden lakók részére a Korda u. 18. alatt,

hétköznapokon 8-12, délután 15-16 között,

elõzetes bejelentkezés alapján. Ezt egyéb-

ként a többi szakrendeléseinken is kérjük.

– Szakrendeléseink: psychiátria, neurológia,

bõrgyógyászat, urológia, nõgyógyászat, sebé-

szet, fül-orr-gégészet, labor, EKG.

Szemészet, kontaktlencse: keddi napokon 

a Lottica szalonban (Szeged, Somogyi u. 21.

– a Dugonics tér oldalánál). Telefon: (62)423-421.

A rendeléseink térítésmentesek!

Térítésköteles: jogosítvány, munkaalkal-

massági, fogászat, nem kötelezõ védõoltások

beadása.

A JGYPK, a GTK, a BTK, az ÁJTK, a TTIK,

a ZMK és az MK  nappali tagozatos hallgatói

részére járóbeteg ellátást nyújtunk.

Rendelõ: 6725 Szeged, Korda u. 18. Telefon:

(62)444-493. Bejelentkezés: 8-12 és 15-16

Az Újszegeden lakó hallgatók háziorvosi el-

látását Dr. Sarkadi Csilla végzi. 

Cím: Csanádi u. 34/A III. em. Ez a Vasúteü.

Kht. szakrendelõje.

Rendelés bejelentkezés alapján a következõ

telefonszámon: (62)434-125

Rendelési idõ: hétfõ, szerda, péntek: 8-10,

kedd, csütörtök: 14-15

Horoszpók
2010.03.15 – 2010.04.15.

Készítette: 

Gyõri-Farkas Zsuzsanna,

kineziológus, természetgyógyász

Nyilas  – A tél szikrái szemedben melengetõ
fénysugárrá változtak. Szereted a világot. Hát, igen,
te vagy az a különleges, akinek az anyagi jólét po-
zitív tudatot eredményez. Nem pazarolsz. Tervez-
getsz. Habár terveid jó része már ki van dolgozva.
Rajta, költs már el egy csomó pénzt! Teheted.

Bak  – A rohanás, a kapkodás nem vezet cél-
ra. Vannak már lefutott köreid. Miért akarsz újra
futni rajtuk? Dobáld ki életed piros mozdonyos
vonatából a fölösleges súlyokat. Meglátod és
meghallod menetének ritmusát. Élet, boldogság,
fény, é-let, bol-dog-ság, fény...

Vízöntõ – IGEN! Életigenlés. Belátható utak,
célok. Mátrix élmények. Mátrix energiák. Megható-
dottság. Nem vagy rá felkészülve. Minden úgy tör-
ténik, ahogyan kérted. Minden rendelkezésedre áll.
Anyagiak, szellemiek, tudatosult létenergiák. Tyûha!

Halak  – Kezdd a kályhánál! Sokan nem tudtak
veled lépést tartani. Nem neked kell a kályha,
hanem nekik. Nem akarnak feljebb lépni. Kérdés,
hogy akarod-e magaddal cibálni õket? És... egyál-
talán kell-e? Vár egy másik dimenzió, egy másik
lét a földi lét síkján. Mondanám, kép a képben...

Kos  – Fehér, nyílegyenes kavicsos út visz fel
a hegytetõn lévõ várba. Jó lenne egy belsõ uta-
zást tenned. Saját titkok házadba. Meglátnád 
a neked segítõ erõket manifesztált formában. Már,
csak a jelentésükön kell egy kicsit elgondolkod-
ni. Hidd el, sikerülni fog. Mindenkinek szokott.
Neked is menni fog.

Bika – A márványképtár képei megelevened-
nek. Mondanivalójuk van a számodra. Régóta
várják a látogatásodat. Szinte súgnak. Még erõl-
ködnöd sem kell. Tudatalattid kis aranycsengõi.
Sajnos az álomból felébredsz. Írd le a lényeget!
Hasznát fogod venni éber állapotban. 

Ikrek  – Nagy álmok és elhatározások ideje. 
A megvalósulásuk még hátra van. Minden rajtad
múlik. Összpontosíts és sikerülni fog! A felgyor-
sult változások idõszaka következik. Okosan kell
belelépni és kilépni... Hiába, nagy a forgás vonzása.
Még jó is sülhet ki belõle. Jó sütést!

Rák – A tavasz lelassít egy kicsit. Legszíveseb-
ben csak ülnél egy padon és szagolgatnád a virágo-
kat, szívnád magadba a friss tavaszi levegõt. Elég már
az elégbõl. Nem elégítenek ki földi világ hívságai.
Valami izgalom kéne! Spiritualitás, filozófia, mate-
riális összerobbanás, síkok görbítése, közelítése,
térhajlítás, térváltás és a többiek.

Oroszlán  – Új jelen, új jövõ. Mindent meg-
változtat a sors. Az irány kedvezõ, a széljárás
megfelelõ, a vitorlák dagadnak. Az út világosan
látszik. El kell indulni rajta. El is indulsz. Nem is
akárhogyan. Sok lépés már kódolva van. Geneti-
kailag. Fényben ragyog a DNS spirálja. Eon.

Szûz  – A vidámságod, a lendületed magával
ragadó. Energia-pamacskáid jól célozva pont jó
helyre találnak, BE. Néha az embernek vissza is
kell adni. Ez önbizalom erõsítõ. Jól alkalmazod
lényed kisugárzását, jelenben ható tudati ener-
giáid, briliáns képességeid másokra gyakorolt
magnetizáló tulajdonságaid. Ámor nyila szíved
eltalálja! Szóval, nem lesz egyszerû.

Mérleg – Mikor fogod elfogadni, hogy minden
egyensúlyra törekszik? Ha valami nagyon jó, nem-
sokára felváltja a változás. Most a nagyon jó álla-
potba fogsz kerülni. Egy darabig. Élvezd ki, amíg
lehet! Memória-kamrácskáidba tárold el, hogy
idõnként erõt csepegtethess magadnak belõlük!

Skorpió– Régóta vágyott dolgok pottyannak most
az öledbe. Még a karodat sem kell kinyújtani értük.
Minden megy a maga útján. Agygépezeted kerekecs-
kéi szépen csöndesen dolgoznak. Nincs kirívó ese-
mény, nincs meghökkentõ tapasztalás. No, majd
a május vége egy kicsit felpörget. Addig nyugi van.
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fazsu8@gmail.com

Majd a csillagok megmondják

A kos az egyik legerõsebb tûz jegy, tele van
szenvedéllyel. Nagyon jó szeretõ, fontos szá-
mára a szexualitás, de akinek a párja Kos, annak
bizony fel kell kötnie a gatyát, ugyanis ezen
jegy szülötte szeret dirigálni. 

A párkapcsolatában nagyon érzéki, s ha
egyszer megtalálja az igazit, akkor a sírig kitart
mellette. Sõt, még azon túl is. Lobbanékony
természet, gyakran mond olyat, amit utána
hamar megbán. Ami a szívén, az a száján.
Mindig neki van igaza és nagyon makacs.
Kitart az elvei mellett a végsõkig. Önálló,
talpraesett, szeret a középpontban lenni. 

A munkával kapcsolatban nagyon karri-
erista. Egy irodában adminisztráció közben
valószínûleg halálra unná magát, ugyanis nagyon
szereti, ha pezseg körülötte az élet. Türelmet-
len, nagyon akaratos. Jó vezetõnek tartja magát,
de a beosztottak már kevésbé, mivel a nagy

munkabírásával, sürgetésével és türelmetlen-
ségével felbosszant másokat. A bizonytalan
emberektõl sikít a kos, ugyanis a határozott-
ság az egyik legfontosabb a számára.

Az emberi kapcsolatai nagyon jók, könnyen
teremt ismeretséget az emberekkel, így aztán
ne lepõdjünk meg, ha egy házibuliba a fél
évfolyamot meghívja. Az egyik legjobb ba-
rát. Nagyon kitartó, és ha kell, akkor kiáll
bárkiért tûzön-vízen keresztül is. Sokat ví-
vódik magában, mert fél kiadni a legbelsõbb
dolgait. Színésznek biztosan jó, mert olykor
nem áll tõle távol a színpadiasság és a dráma.

Tud igazán élni, bele mer vágni nagy ka-
landokba anélkül, hogy mindent elõre eltervezne.
Ez sok szempontból irigylésre méltó, és igaza
is van, nem szabad túl sokat agyalni. 

Gábor Zsuzsanna
Fotó: internet

Kos március 21 – április 20.
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Tuti Mukinak 
már van!

Ezért egy csomó 
SZOTE-s és JATE-s 

buliba ingyen megy be!

RENDEZVÉNYKÖZPONT

Szeged, Szatymazi u. 2 /b  
(a rókusi OBI áruház mögött) 
Tel.: 62/555-322 30/639-2141 
www.zafirkozpont.hu

TTIK-sok figyelem!
\CIÓK HAT LÁBRA

A Mag

Találkozás a rovarokkal
\ Magyar Természettudományi Múzeum vándorkiállítása 

2010 . február 27  - április 15.
N y itv a : H-V 1000-1900

Belépő: 500 Ft D iák: 400 Ft Csoportos: 300 Ft (10 tőtől)

ZAFÍR estek
2010. március 28. 19:00 

Háziasszony:

Peller Anna
Vendégei: Oszvald Marika és Nagy Sándor

Belépő: 1900 Ft Elővételben: 1500 Ft Diák: 1200 Ft

2010. március 25. 19:00

Hevesi Imre Unplugged estje
A magyar beat irodalom gyöngyszemei:

LGT, Illés, Omega, Generál, Zorán, Képzelt riport, stb. 
Belépő: 1500 Ft Diák/Pedagógus: 500 Ft

2010. április 1. 18:00

Viktor Korjakin
Rendkívüli képességekkel bíró 

kazahsztáni csontkovács, bioenergetikus

2010. április 22. 18:00

SZENGE
SZENGE Láma - Harangozó Viktor 

Tibeti hanggyógyász

Belépő: 2500 Ft Elővétel: 2200 Ft Diák/Pedagógus: 1100 Ft

0 (Cs) 22:00 -  „KIVIK a kultúráért, együtt a KMK-ért!"
Fellépő: SZTilen , Házigazda:

(H) 18:00
Jelentkezni a JUGYU HÖK-on lehet a verseny napján 12:00-ig.

13. (K) 19:00 A Költészet Napjára -
H0B0 (Földes lásx lo ) József Attila
Rendezte: Vidnyánszky Attila, Zene: Mártha István és Páka Egon
Jegyek elővételben a JUGYU Klub irodájában válthatók 10:00 és 16:00 között.
Jegyár: egyetemi diákigazolvánnyal 800 Ft, külsősöknek 1200 Ft.

14. (Sze) 20:00 VII. Egyetemi Egészség-és SPORTNAP
20:00 Kowalsky meg a Vega és Karthágó koncert 
00:00 RETRO Buli DJ B

Jegyek elővételben a JUGYU Klub irodájában válthatók 10:00 és 16:00 között.
Jegyár (elővételben) diákigazolvánnyal 2000 Ft / egyéb 2500 Ft.

16. (P ) 19:00 Fedezz fel egy MÁZS-világot!
Mészáros Árpád Zsolt közönségtalálkozó
Jegyek elővételben a JUGYU Klub irodáidban válthatók.
Jegyár: egyetemi diákigazolvánnyal 2200 Ft, külsősöknek 2600 Ft.

19. (H) 10:00 ion
20 (K-Cs)  Juhasz Gyula Napok
2 6 - 2 7 .  (H -K )  SZÍNhazi EStek

Amatőr, független színtársulatok mérik össze tudásukat a közönség és egy szakmai zsűri előtt.

29. (Cs) 20:00 Rozsdamaró Táncház
Elerhetosegink: E S S
Juhász Gyula Pedagógusképző Kar Szabadidőközpont Kávézó -  JUGYU Klub
Szeged, Hattyas sor 6-8. H3 épület alagsor, Tel. és fax: (62) 546-205, www4ugyuklub.hu \ j )

http://www.hokkento.hu
http://www.zafirkozpont.hu
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